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سالروز شهادت امام سجاد)ع( را تسلیت می گوییم

روزنامه

جایگاه ریاست جمهوری 
را تضعیف نکنیم

 برای صحبت کردن از انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۱۴۰۰ و جریان های سیاسی که می خواهند 

به این انتخابات ورود پیدا کنند؛ ابتدا باید ببینیم که انتخابات در جمهوری 
اسلامی و ریاست جمهوری در جمهوری اسلامی و همین طور جایگاه انتخابات 
در سال ۱۴۰۰ در جمهوری اسلامی چگونه است. طرح این موضوع پایه ای به 

ما در تحلیل شرایط پیش رو کمک می کند.
رئیس جمهور شخصیت دوم قانون اساسی و مسئول اجرای قانون اساسی 
است. برنامه ریزی، استخدام و بودجه بندی کشور، انتخاب هیئت دولت و اداره  
وزیران و ریاست شورای امنیت ملی و اقتصادی  بر عهده ایشان است.  قرار است 

چنین فردی با چنین گستره اختیاراتی  انتخاب شود.
تنها  ریاست جمهوری  بررسی کنیم.  باید  را  انتخابات  از طرف دیگر خود 
انتخابی است که تمام افراد کشور و خارج از کشور اسم یک نفر را به صندوق می 
اندازند. بازتابش در تمام دنیا متفاوت تر از سایر انتخابات ها است و نماد اصلی 

جمهوریت در نظام سیاسی ما است.
اخیرا شنیده می شود بعضی از افرادی که به این جوانب توجه ندارند دوست 
دارند رئیس جمهور در حد  یک رئیس دفتر باشد. درست است که مجلس یا 
دیوان عالی کشور اگر جرمی مشخصا اتفاق بیافتد می توانند رئیس جمهور را 
برکنار کنند اما اینکه بخواهیم بدون دلیل این جایگاه را تضعیف کنیم درست 

نیست. 
ریاست جمهوری  ۱۴۰۰ نشان می دهد رویکرد های کشور در سال های اتی 
چگونه خواهد بود. در سال ۷۸ مردم رویکرد خود را مشخص کردند و بازتاب آن 

انتخابات هنوز هست. سال ۹۲ و ۹۶ هم بسیار مهم بود. 
در شرایط فعلی بعد از برجام و تهدید ها و تحریم های بعد از خروج امریکا از این 
قرارداد؛ شخصی مثل ترامپ امد و به عنوان حامی دولت صهیونیست کارهایی 
کرد. ترامپ با چین، کره، دیوان لاهه و سازمان های بین المللی هم همین کار 
را کرد اما چون ورودش به موضوع صهیونیست مشخص تر بود منطقه ما را تا لبه 
جنگ پیش برد. امروز با کمال تاسف تحریم های ظالمانه امریکا توسط کشورها 
تبعیت می شود. با اینکه ما فقط با تحریم های امریکا طرف هستیم و شورای 

امنیت طرف جمهوری اسلامی است اما فشارها بر ما زیاد است . 
ر یک ماه اخیر سه بار امریکا علیه جمهوری اسلامی  به شورای امنیت مراجعه 
کرد و همه جا نه شنید. شاید بتوان گفت از شکست امریکا در افغانستان و عراق 

بالاتر بود. 
البته ایران همچنان مشکلات داخلی اش را دارد. این تنش ها و تلاطم های 
سیاسی و اقتصادی آزار دهنده است. ما جمهوری  اسلامی ای را داریم که در 
زمان جنگ با ۶ میلیارد روی پای خود ایستاد اما الان با ۵۰ میلیارد هم نمی تواند 

اقتصاد را کنترل کند. اقتصاد ما به شدت سیاسی شده است. 
گرچه بسیاری می گویند ما نسبتی با آمریکا نداریم اما قابل انکار نیست که اگر 
ترامپ رای بیاورد در انتخابات ما هم تاثیر دارد و معلوم می شود یک ستیز جدی 
با او خواهیم داشت اگر بایدن رای بیاورد شرایط ما بهتر است. برخی اصولگرایان 
ما تمایلشان را به ترامپ نشان می دهند اما توصیه من این است که چه ترامپ و 
چه بایدن بر سر کار بیاید؛ دولت با تدبیر و حقوق دان و اقتصاد دان و برخوردار 
از یک تیم قوی متوجه که خواست مردم را ارجح بداند باید در ایران سکان را به 

دست بگیرد. 
اگر شبیه سازی کنیم چیزی شبیه دولت اصلاحات ۷۶ بهتر می تواند کشور را 
ادراه کند. اگر اقای خاتمی در زمان حمله به برج های دوقلو بر سر کار نبود قبل 

افغانستان و عراق به ایران حمله می کردند.
احساس می کنم جریان های سیاسی صرف نظر از عملکرد شورای نگهبان 
برای فراهم کردن شرایط جهت یک انتخابات رقابتی ، نباید از دولتی که می 
با کشورهای  را سامان می دهد،  اقتصاد  که  بکشند.دولتی  خواهیم دست 
همسایه می سازد، به خواست مردم توجه می کند و در پی اجماع سازی حرکت 

می کند.
 فعال سیاسی اصلاح طلب

پس ازتشییع و اقامه نماز توسط آیت الله شبیری زنجانی ؛

پیکر آیت الله صانعی در قبرستان شیخان به 
خاک سپرده شد

پیکر آیت الله یوسف صانعی از مراجع فقید تقلید، روز یکشنبه پس از اقامه نماز 
توسط آیت الله سید موسی شبیری زنجانی از مراجع تقلید و تشییع بر دوش 

شاگردان و عموم مردم در قبرستان شیخان قم به خاک سپرده شد. 
کریمه  نورانی  مضجع  طواف  برای  نماز  اقامه  از  قبل  صانعی  آیت الله  پیکر 
اهل بیت)س( به حرم مطهر حضرت معصومه)س( منتقل شد و بعد از آن با نوای 
»عزا عزاست امروز روز عزاست امروز/ مرجع تقلید ما پیش خداست امروز«، به 

سوی خانه ابدی رهسپار شد.
برادر آیت الله یوسف صانعی در مراسم تشیع پیکر این مرجع تقلید، ابراز داشت: 

او مثل کوهی بود که به غیر از خدا از هیچ احدی ترسی نداشت.
حجت الاسلام والمسلمین حسن صانعی تصریح کرد: چشم امید بسیاری از 
مسلمانان در داخل و خارج از کشور و علمای مسیحی و ادیان دیگر به بیت وی 

بود تا اسلام ناب را از آن استخراج کنند.
وی یادآور شد: آیت الله صانعی از زمانی که امام راحل را دید به هیچ کسی دل 

نبست.
برادر آیت الله صانعی خاطرنشان کرد: وی در طول شبانه روز تا روزهای آخر عمر 

۶ ساعت مطالعه می کرد و روزانه بعید بود بیش از ۲ ساعت بخوابد.
به گفته حجت الاسلام صانعی، فرزند آیت الله صانعی با کسب اجازه اجتهاد 
صانعی  حجت الاسلام  داد.  خواهد  ادامه  را  خود  پدر  راه  فقید  مرجع  این  از 
از پیام تسلیت رهبر معظم انقلاب، رییس جمهوری، بیت امام راحل و سایر 
شخصیت های سیاسی و مذهبی کشور به مناسبت درگذشت آیت الله صانعی 
تشکر کرد. در مراسم خاک سپاری وی، شخصیت هایی چون آیت الله سید حسن 
خمینی نوه امام راحل، مصطفی کواکبیان دبیرکل حزب مردم سالاری، بهرام 

سرمست استاندار قم و جمعی دیگری از مسئولان ملی حضور داشتند.
آیین ترحیم مرحوم آیت الله صانعی

 به صورت مجازی برگزار می شود
 فرزند مرحووم آیت الله یوسف صانعی ی گفت: مراسم ختم آیت الله صانعی 

به صورت مجازی برگزار می شود. 
حجت الاسلام سعید صانعی روز یکشنبه  در حاشیه آیین تدفین پیکر آیت الله 
صانعی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: وصیت ایشان این بود که در ایام کرونا 
هیچ گونه مراسمی نگیریم و بارها در سخنان خودش به این موضوع اشاره کرده 
بود. وی ادامه داد آن مرحوم در مراسم های عزاداری سالار شهیدان که در بیت 
برگزار می شد، نیز اجازه نمی دادند به غیر خودش و ذاکر کسی حضور پیدا کند و 
در واقع مسائل بهداشتی و توصیه های بهداشتی در این زمینه را رعایت می کرد. 
صانعی بیان داشت: وی در سخنرانی های خودش نیز که در ایام کرونا ایراد کردند 
همواره بر روی رعایت پروتکل های بهداشتی تأکید داشته و حفظ سلامتی مردم 

در این شرایط را مهم ترین اولویت خودشان می دانستند.
وی ادامه داد: مراسم ختم ایشان نیز بر اساس وصیتی که داشتند به صورت 
غیرحضوری و مجازی برگزار می شود تا خدای نکرده سلامتی مردم به خطر نیفتد.

مدیر روابط عمومی آموزش وپرورش استان قم:

حضور دانش آموزان در کلاس های درس اجباری نیست

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

تکمیل محور قم – جعفریه با 
مشکلات بودجه ای مواجه است

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم :

متکدیان از سطح شهر 
جمع آوری می شوند
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مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم از 
جمع آوری و نگهداری متکدیان در مرکز غربالگری در قم خبر 
داد. احمدرضا شفیعی با اشاره به اهمیت جمع آوری متکدیان 

مصوبه  آخرین  زمینه  این  در  داشت:  اظهار  شهر  سطح  از 
شورای عالی اداری کشور در ساماندهی متکدیان ابلاغ شده 

که طبق آن دو وظیفه بر عهده شهرداری است که

پس ازتشییع و اقامه نماز توسط آیت الله شبیری زنجانی ؛

پیکر آیت الله صانعی در قبرستان
 شیخان به خاک سپرده شد

1هشدار پلیس آگاهی درباره خواستگارنماها

 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: بوستان خضر از بوستان های بسیار 
تامین  و  روسازی  پیاده  می کنیم  تلاش  که  است  هکتاری  هزار  مجموعه  مهم 
روشنایی آن را امسال انجام دهیم. عباس حلوایی زاده با اشاره به بخش های 
اظهار داشت:  قم،  بوستان های هزار هکتاری جنوب شهر  مختلف مجموعه 
تلاش می کنیم این پروژه را فاز بندی کرده و به بهره برداری برسانیم. معاون فنی و 
عمرانی شهرداری قم افزود: در این مرحله تلاش ما برای پیاده روسازی و اجرای 

روشنایی بوستان خضر است تا امنیت یافته و برای مردم قابل استفاده باشد.

 معاون خدمات شهری شهرداری قم از فعالیت 47 غرفه بازیافت و دریافت پسماند 
از شهروندان در سطح شهر قم خبر داد. سید امیر سامع با اشاره به موضوع پسماند 
و تفکیک پسماند از مبدأ، اظهار داشت: در موضوع پسماند 4 بخش اصلی داریم 
که شامل باقی مانده مواد غذایی و میوه جات، نخاله های ساختمانی، پسماند خشک، 
مواد خطرناک مانند اسپری و لامپ ها و وسایل تزریقات می شود که باید از هم جدا 
شوند. معاون خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: بخش خوراکی در کارخانه 

پسماند تبدیل به کود و در فضای شهر استفاده می شود، در ایستگاه بازیافت به تازگی

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

بوستان خضر پیاده روسازی و تامین روشنایی می شود
معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

فعالیت 4۷ غرفه بازیافت در سطح شهر قم
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مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: تکمیل پروژه مسیر 
قم به سمت جعفریه با مشکلات اعتباری و بودجه ای همراه 
است. حسن صبوری با اشاره به تکمیل مسیر قم به جعفریه 

اظهار داشت: این مسیر به دلیل اینکه به استان های شمال 
و  جعفریه  شهر  در  و  دارد  دسترسی  کشور  غرب  شمال  و 

روستاهای اطراف نیز رفت وآمد زیاد است، به همین دلیل  

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: امروز بیش از 7۰ درصد 
تست های کرونا که گرفته می شود مثبت است و این در حالی 
است که در خردادماه فقط ۱۰ درصد تست ها مثبت می شد. 
محمدرضا قدیر ظهر دیروز در جلسه ویژه ستاد پیشگیری، کنترل 
و مبارزه با کرونا ویروس، با اذعان به اینکه شاهد یک خیزش در 
این  ابتلا به بیماری کووید19 در قم هستیم اظهار کرد:  میزان 
خیزش به دنبال تجمعات، تعطیلی ها و مسافرت ها در دو هفته 

قبل شکل گرفت. وی اضافه کرد: امروز بیش از 7۰ درصد تست

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی  استان قم  گفت :تعاونی های 
قم باید به سمت خدمات و به ویژه خدمات گردشگری سوق پیدا 
کنند. کاویانی گفتگویی با اشاره به وجود ۲۵۰۰ تعاونی در استان 
قم  اظهارداشت : از آنجا که قم شهری زائر پذیر است تعاونی ها 
پیدا  به ویژه خدمات گردشگری سوق  و  باید به سمت خدمات 
کند.  کاویانی افزود: هم اکنون ۵۰ درصد اشتغال استان در بخش 
خدمات است از این رو توسعه تعاونی های خدماتی و گردشگری 

می تواند به توسعه اشتغال کمک فراوانی کند.   وی در عین حال

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

بیش از 70درصد تست های کرونا 
در قم مثبت می شود

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم تاکید کرد: 

لزوم استفاده از ظرفیت تعاونی ها 
در حوزه گردشگری
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باید   یک فعال سیاسی اصولگرا، گفت: واقعیت امر این است که رقابت 
همیشه میان تمام طیف ها و گروه ها وجود داشته باشد، اصلا زیبایی انتخابات 
همین حضور و اعلام مواضع گروه های سیاسی است که زمینه مشارکت مردم با 

ذائقه های مختلف را فراهم می کند. 
امیررضا واعظ آشتیانی فعال سیاسی اصولگرا و عضو شورای مرکزی حزب 
موتلفه اسلامی در خصوص برخی اظهارنظرهایی که از سوی برخی چهره های 
اصولگرا در فضای مجازی منتشر می شود در خصوص توصیه به اصلاح طلبان 
برای عدم حضور در انتخابات سال آینده ریاست جمهوری، گفت: گاهی اوقات 
اظهارنظرهایی مطرح می شود مبنی بر اینکه اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰ 
شرکت نکنند، هدف از این بحث این نیست که این جناح نباید به عرصه بیاید 
و نباید در انتخابات شرکت کند، بلکه منظور اصلی گوینده خطاب به عملکرد 

اصلاح طلبان است.
وی ادامه داد: با توجه به حمایت اصلاح طلبان از دولت کنونی و همچنین 

نقش و سهم آن ها در مجلس دهم، منظور از حرف های این چنینی که مطرح  
می شود، اشاره به این است که اگر حضور پیدا کنند هم نتیجه نخواهند گرفت.
واعظ آشتیانی در ادامه اظهار داشت: واقعیت امر این است که رقابت باید 
همیشه میان تمام طیف ها و گروه ها وجود داشته باشد، اصلا زیبایی انتخابات 
همین حضور و اعلام مواضع گروه های سیاسی است که زمینه مشارکت مردم با 

ذائقه های مختلف را فراهم می کند.
وی افزود: ما همواره نیازمند این هستیم که در انتخابات یک رقابت همه جانبه 
در فضای سیاسی وجود داشته باشد و نقطه نظرات گروه های مختلف مطرح 
شود، مواضع مشخص شود. اگر بنا باشد که انتخابات یک قطبی و تک قطبی 
شود، آن نیت اصلی برگزاری انتخابات که در قالب رقابت متجلی می شود، 
معنا پیدا نمی کند. لذا اعتقاد من بر این است که گروه های مختلف سیاسی 
تا این امر زمینه ای  با ذائقه های مختلف در انتخابات حضور داشته باشند 
برای پررنگ و پرشور کردن و همچنین درعین حال حضور حداکثری مردم در 

انتخابات باشد.
این فعال سیاسی اصولگرا همچنین در خصوص تلاش های جریان اصولگرا 
در مسیر تهیه و تدوین سازوکار وحدت در انتخابات آتی، ابراز داشت: من اطلاع 
دقیقی از آخرین وضعیت مباحث مطرح شده ندارم اما این را می دانم که 
اصولگرایان در حال پیش بردن روند کارهای خودشان هستند و یک سازوکار 
ناظر هم بر این امر نظارت دارد. این روند گام به گام جلو خواهد رفت تا زمانی که 

به انتخابات نزدیک تر شویم و برخی تصمیمات اتخاذ شود.
که  است  بزرگ  بسیار  خانواده  یک  اصولگرایی  خانواده  داد:  ادامه  وی 
طیف های متنوعی دارد، لذا رایزنی برای رسیدن به وحدت در این مجموعه هم 
بیشتر و سخت تر خواهد بود. البته این شرایط برای جریان اصلاح طلب هم به 
همین صورت است و آن ها نیز با گروه های مختلف درونی با نظرهای مختلف 
مواجه اند و هر دو جناح اکنون در حال رایزنی های مختلف درونی هستند تا به 

سمت اجماع و وحدت نظر حرکت کنند.

هشدار دختر امام خمینی)ره( به سران کشورهای اسلامی؛

ملت ها حکومت های خیانتکار را تنبیه 
خواهند کرد

 رئیس و دبیرکل جمعیت دفاع از ملت فلسطین در نامه ای به برخی روسای 
کشورهای اسلامی نسبت به تلاش های چند کشور برای عادی سازی روابط با رژیم 

صهیونیستی هشدار داد. 
زهرا مصطفوی دختر حضرت امام خمینی )ره( رئیس و دبیرکل جمعیت دفاع از 
ملت فلسطین در نامه ای به برخی روسای کشورهای اسلامی نسبت به تلاش های 
برخی کشورها برای عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی هشدار داد و گفت دولت 

های اسلامی باید مراقب خشم ملت های خود در این خصوص باشند.
متن نامه سرگشاده به شرح زیر است:

بسم الله الرحمن الرحیم
مدتی است موضوع همکاری با رژیم صهیونیستی توسط برخی دولت های اسلامی 
مطرح است. با توجه به این موضوع و احساس تکلیفی که به عنوان یک سازمان مردم 
نهاد حامی ملت فلسطین در خود داریم، لازم دانسته تا مواردی را به عنوان ناصحی 
مشفق و هشداری مشفقانه با شما در میان نهیم. همانطور که می دانید فلسطین 
یک سرزمین اسلامی بوده و با توجه به اماکن مقدسه اسلامی که در آن قرار دارد 
و در رأس آن حرم شریف قدس که قبله نخست اسلام و جایگاه عروج پیامبر مکرم 
ی اللهُ عَلَیهِ وَ آلِه است، در نزد جوامع اسلامی از قداست و اهمیت ویژه ای  اسلام صَلَّ
برخوردار است. صهیونیست ها با اشغال این سرزمین مقدس اسلامی و تأسیس یک 
رژیم نامشروع صهیونیستی در آن که با قتل عام و آواره سازی وسیع ملت فلسطین 
همراه بوده است، عملا به مقدسات اسلامی توهین و احساسات بیش از یک میلیارد 

مسلمان را جریحه دار کرده اند.
شکل گیری آرمان آزادسازی فلسطین و قدس شریف و مسجدالاقصی در میان 
جوامع اسلامی بر اساس همین حس زخم خورده امت اسلامی است. زیرا ادامه 
اشغال فلسطین و قدس شریف یک توهین مستمر بر امت اسلام بوده و عملکرد 
جنگ افروزانه این رژیم یک تهدید مستمر برای امنیت و منافع همه کشورهای منطقه 
است. تهدیدی که متأسفانه طی ۷۲ سال گذشته اقدام قاطع و تأثیرگذاری از سوی 

کشورهای اسلامی برای حذف آن به عمل نیامده است.
آوارگی ۷۲ساله مردم فلسطین شاخص مهمی در کوتاهی رهبران جهان اسلام در 
موضوع فلسطین است. اقدام برخی رهبران جهان اسلام در نادیده انگاری اشغال 
فلسطین و رنج اشغال و آوارگی مردم فلسطین و گام نهادن در مسیر برقراری رابطه 
سیاسی با اشغالگران فلسطین در واقع خلاف آموزه های اسلامی و نص صریح 
هُ لِلْکافِرینَ عَلَی الْمُؤْمِنینَ سَبیلًا« است و انتخابی علیه  قران کریم »وَ لَنْ یَجْعَلَ اللَّ
قُوا« و بی هیچ  هِ جَمِیعًا وَلَا تَفَرَّ اخوت و وحدت اسلامی که فرمود: »وَاعْتَصِمُوا بِحَبْلِ اللَّ
تردیدی زمین نهادن تکلیف جهاد آزادسازی دار الاسلام از اشغال دارالکفر است. 
رژیم صهیونیستی بر پایه آموزه های منحرف یهود شکل گرفته است. یهودی که خدا 
اسِ  شَدَّ النَّ

َ
آنان را بدترین دشمنان نسبت به مؤمنین معرفی کرده است، »لَتَجِدَنَّ أ

ذِینَ آمَنُوا الْیَهُودَ« و نیز فرمان مؤکد داده است تا کسی با آنان دوستی نکند  عَدَاوَةً لِلَّ
وْلِیَاءُ بَعْضٍ« و تأکید دارد 

َ
وْلِیَاءَ بَعْضُهُمْ أ

َ
صَارَی أ خِذُوا الْیَهُودَ وَالنَّ ذِینَ آمَنُوا لَا تَتَّ هَا الَّ یُّ

َ
»یَا أ

که هرمسلمانی این فرمان را نادیده بگیرد، از دایره ایمان خارج و در زمره آنان قرار 
هُ مِنْهُمْ« و آنانی که دوستی اهل ایمان را رها کرده و  هُمْ مِنْکُمْ فَإِنَّ می گیرد؛ »وَمَنْ یَتَوَلَّ
با دشمنان دوستی می کنند از ستمگران شمرده می شوند و هرگز هدایت خداوندی 
هَ لَا یَهْدِی الْقَوْمَ  و بر این اساس رحمت خداوندی آنان را شامل نمی شود »إِنَّ اللَّ

الِمِینَ«. الظَّ
اگر مسلمانی اعم از فرد و یا حکومت، به دنبال دوستی و رضایت غیر مسلم باشد 
بداند که غیر مسلمانان اعم از یهود و مسیحی هرگز نه دوست مسلمانان خواهند بود 
و نه به عهد و پیمان دوستی با مسلمانان پایبند خواهند بود و تنها خواستار آنند که از 
صاری حَتّیٰ  فرامین و خواسته های آن ها پیروی شود، »وَلَن تَرضی عَنکَ الیَهودُ وَلَا النَّ

تَهُم.« و به تعبیر دونالد ترامپ تنها وظیفه این افراد شیر دادن است! بِعَ مِلَّ تَتَّ
شکی نیست که انتخاب همکاری با اسرائیل به معنی پذیرش اشغال فلسطین و 
همپیمانی با بدترین دشمنان مسلمان علیه مسلمانان است و این انتخابی است که 
احساسات امت اسلامی را جریحه دار کرده و موجد اعتراضات ملت های مسلمان و 
نیز اقدامات شدیدتر در میان ملل اسلامی علیه خائنان به آرمان آزادسازی فلسطین 
و قدس شریف خواهد شد و کسانی که این انتخاب اشتباه را کرده اند تاوان سختی را 
نیز باید پرداخت کنند. سرنوشت تلخ انور سادات نباید فراموش شود. کما اینکه وی 
با انتخاب خیانت به آرمان بزرگ امت اسلامی و سازش با دشمن صهیونیستی نه تنها 
موجب شکوفایی مصر در ابعاد مختلف سیاسی و اقتصادی و نظامی نشد بلکه مصر 

عزیز را به مصر ذلیل تبدیل کرد.
سر گذشت ملت ها و حکومت ها که قرآن مؤکدا به مطالعه آن دعوت می کند، نشان 
می دهد که حکومت ها ماندنی نیستند اما ملت ها پایدارند و این ملت ها هستند که 
حکومت هایی را که خیانت می کنند تنبیه خواهند کرد. بر این اساس ملت های 
مسلمان سرانجام از دولت هایی که دوستی با دشمن امت و آن هم بدترین دشمن 

امت را انتخاب کرده اند، انتقام سختی خواهند گرفت.
جمعیت دفاع از ملت فلسطین و اتحادیه بین المللی سازمان های غیر دولتی 
حامی حقوق مردم فلسطین که از سازمان های مردمی بوده و در حقیقت صدای 
اراده و خواست مردم ایران و همه اعضای حقیقی و حقوقی داخلی و خارجی خویش 
هستند، خود را مکلف می دانند که همه دولت های عربی و اسلامی را نسبت به 
پیامدهای تلخ انتخاب خیانت به آرمان فلسطین و همکاری با دشمن صهیونیستی 
هشدار دهند. بی شک آنچه که در آینده این انتخاب پیدا است، مشکلات متعدد و 
گسترده سیاسی، اجتماعی، امنیتی و اقتصادی برای دولت و ملت شما است. حضور 
نظامی و امنیتی در کل منطقه غرب آسیا و شمال افریقا و خصوصا در منطقه رهبردی 

خلیج فارس از سیاست های رژیم صهیونیستی است.
تأکید آریل شارون نخست وزیر اسبق اسرائیل و قصاب صبرا و شتیلا بر »ضرورت 
حضور نظامیان اسرائیل در خلیج فارس و کنترل نفت این منطقه« تردیدی ایجاد 
نمی کند که هدف غایی اسرائیل در ادبیات فریبکارانه صلح طلبی گسترش اراده 
اشغالگرانه اش بر جغرافیای جهان اسلام است و ماحصل آن نیز به خطر افتادن منافع 
و امنیت همه کشورهای منطقه است و بی شک کشورهای کوچک از این رهگذر 

بیشترین آسیب ها را خواهند دید.
ما در مقام ناصح، همه دولت های عربی و اسلامی را را نسبت به افتادن در دام 
این اشتباه هشدار می دهیم. بی شک قرار گرفتن دولت عربی اسلامی در کنار ملت 
فلسطین و محور هم پیمان با او از جمله ایران اسلامی که آزادسازی فلسطین از 
اشغال را به عنوان اولویت سیاست خارجی خود قرار داده است و در ۴۲ سال گذشته 
این مسیر را با ثبات و صلابت ادامه داده است، آزادی فلسطین را تسریع کرده و 
حرکتی در مسیر خاتمه ناامنی های ملی و منطقه ای در پرتو همکاری ها است. یقین 
کنید که قدرت های استعمارگر از بسط حضور خود در سطح منطقه به تنها چیزی که 
نمی اندیشند امنیت و منافع کشورهای منطقه است. اسرائیل ماحصل سال ها تجربه 
استعماری آن ها است و اراده آن ها بر این است تا با محوریت صهیونیست ها بر کل 
منطقه سلطه یافته و به زعم رئیس جمهور امریکا ثروت منطقه را بدوشند و در پایان 
ذی جاءَکَ  هواءَهُم بَعدَ الَّ

َ
بَعتَ أ هِ هُوَ الهُدی وَلَئِنِ اتَّ آن ها را ذبح کنند. »قُل إِنَّ هُدَی اللَّ

هِ مِن وَلِیٍّ وَلا نَصیرٍ«. مِنَ العِلمِ ما لَکَ مِنَ اللَّ

 حاجی میرزایی :این طرح اصلاح می شود

عذرخواهی وزیر از بی سلیقگی در طراحی 
جلد کتاب ریاضی

 وزیر آموزش وپرورش با اشاره به طرح روی جلد کتاب ریاضی پایه سوم ابتدایی اظهار 
کرد: بابت بی سلیقگی انجام شده در کتاب ریاضی سوم دبستان عذرخواهی کرده و 
آن را اصلاح می کنیم اعتقاد داریم که در این شرایط سخت به تمام فعالیت هایی که 

آموزش وپرورش با تمرکز بر دختران انجام می دهد، توجه شود.
هفته  گفتگوی  برنامه  ششمین  در  یکشنبه  صبح  میرزایی  حاجی  محسن 
اظهارداشت: آینده، نسل نو و شکل گیری شخصیت و هویت نسل آنان چه در مقام 
مادر چه در مقام معلم، زنان نقش ویژه ای دارند. همچنین بیش از نیمی از دانش 
آموزان کشور هم دختران هستند لذا تبعیض دیرینه جنسیتی که در دسترسی به 
آموزش وجود داشت به طورکامل بر طرف شده است و امروز هیچ دختری در هیچ 

نقطه ای از ایران محروم از تحصیل نیست.
وزیر آموزش و پرورش اظهار کرد: اگر فکر کنیم که پایه اصلی عدالت اجتماعی در 
توزیع برابر فرصت های یادگیری است، فرصت های یادگیری خوبی را در برابر دختران 
قرار دادیم و آثارش را نیز مشاهده می کنیم و در مسابقات و المپیاد ها بیش از نیمی از 

شرکت کنندگان دختران هستند.

صناعت خدمت 
 اگر حرفه و مهارت برای صحیح و کامل انجام دادن هر فعلی را صناعت بدانیم، 
خدمت بدون اشتباه و خطا و در کمال امانت را می توان صناعت خدمت دانست و 
هرگاه فردی بتواند در طول قریب به چهل سال خدمت خود، هرگز مرتکب اشتباه 
و خطا نشده و از مخدوم خود هرگز تذکر و توبیخ دریافت نکرده و مورد عتاب قرار 
نگیرد بلکه مورد تمجید و تکریم او نیز واقع شود می توان او را از برترین و ماهرترین 

افراد در صنعت خدمت به مخدوم خود محسوب کرد.
اخوان صانعی، حضرات آیات حاج شیخ حسن و حاج شیخ یوسف را می توان از 
شایسته ترین خادمان به حضرت امام و اهداف و آرمان های الهی ایشان دانست. 
حضرت امام خمینی علیرغم حضور با سابقه در شهر قم و آشنایی با افراد مختلف 
از همه طبقات اعم از عالِم و عامی و حضور یافتن هزاران شاگرد در پای درسشان در 
طی نیم قرن تدریس علوم در رشته های گوناگون علوم اسلامی که این فرصت را 
به ایشان می داد تا بهترین خادمان و امین ترین آنها برای همکاری نزدیک انتخاب 
کند، این دو برادر فقیر و مستضعف که ظاهرا هیچ آشنایی قبلی با آن ها نداشته و 

خصوصیت دیگری جز سلامت و صداقت و فراست نداشتند را انتخاب می کند. 
حاج شیخ حسن از اوایل سالها ی دهه 3۰ یعنی ابتدای دوره جوانی در خدمت 
امام قرار گرفته و قریب چهل سال با کمال امانت و صداقت در تمامی مراحل زندگی 
ایشان همراه با امام است. حضرت امام در یادداشتی که در آخرین سال عمر 
شریف خود خطاب به ایشان نوشته اند بالاترین توصیفات را از وی کرده و بیشترین 
ایمان و اطمینان خود را نسبت به ایشان ابراز می دارند که درمورد هیچکس بکار 

نبرده اند. ایشان در این یادداشت می فرمایند:
 نمی دانم از کجای آشنایی ام با تو بنویسم. تو یکی از قدیمی ترین افرادی هستی   
  که در کنار من بوده ای. هنوز سبزه ای بر رخسار نداشتی که صمیمی ات یافتم. 

سالها     قبل از شروع مبارزات پانزدهم خرداد.
 تو سرباز گمنام این انقلابی، و خودت می دانی که هیچ چیز بهتر از گمنامی 
نیست. تو     فردی هستی که از گذشته های دور خاطرات تلخ و شیرین مبارزات 
را با خود دارد.     زیرکی و کم حرف، دانایی و محتاط.  در گرداب مبارزات همیشه 
دلسوخته بوده ای. کینه ات را نسبت به شاه در کمتر کسی     دیده بودم. در بحرانها 
و فشارها هیچ گاه نسبت به من تردید نداشتی، گرچه گاهی     خسته می شدی و 

افسرده. 
 در کوران فشار دستگاه شاه، تو که مسئول ادارۀ شهریۀ طلاب بودی، وقتی در   
  محاصره دشمن قرار می گرفتی برای اینکه هیچ گونه اطلاعی به دشمن ندهی کم 
 ـچون غذایی   ـدر پانزده سال مبارزه  نبود     مواقعی که قبوض رسید پولهای اخیار را 
گوارا     می خوردی. پاداشت عندالله نیز گوارایت باد.  استعدادت، لطافت روحت، 
صداقتت چیزی نیست که فراموشم شود. تندخویی و     عاقل. از خدا می خواهم 
عقلت را به تندخویی ات پیروز کند من کاملًا به تو اطمینان دارم. لذا وکیل من می 

باشی در تمامی زمینه های شرعی. )صحیفه امام ،ج،۲۱،ص۲۷۱(
برادر کوچکتر وی مرحوم آیه الله العظمی حاج شیخ یوسف صانعی که روز - ۲۲ 
شهریور ۱3۹۹ - به دیدار حق شتافت نیز از معدود شاگردان حضرت امام بود که 
ایشان از علم و فهم درسی او تعریف و تمجید کرده و علی رغم داشتن شجاعت 
علمی و بیان نظریات جدید چه در دوران تحصیل و چه در دوران مسئولیت هرگز از 
سوی ایشان مورد عتاب قرار نگرفته و در هر دو زمان پذیرش تصدی مسئولیت مهم 
دادستانی کل کشور و زمان واگذاری آن  مورد تمجید و تعریف ایشان واقع شده 
است. امری که کمتر در مورد دیگران اتفاق افتاده است، حضرت امام در زمان 
واگذاری  مسئولیت دادستانی کل کشور خطاب به اعضای شورای عالی قضایی 

می فرمایند:
   من آقای صانعی را مثل یک فرزند    بزرگ کرده ام. این آقای صانعی وقتی که 
سالهای طولانی در مباحثاتی که ما داشتیم    تشریف می آوردند ایشان، بالخصوص 
می آمدند با من صحبت می کردند و من حظ    می بردم از معلومات ایشان. و ایشان 
یک نفر آدم برجسته ای در بین روحانیون است و    یک مرد عالمی است و متوجه 

مسائل است)صحیفه امام،ج۱۷،ص۲3۱(
و در هنگام پذیرش استعفای ایشان از سمت دادستانی کل کشور هم چنین می 

گویند:
آقای صانعی که مردی فاضل و عالم است و سال ها او را از نزدیک می شناسم و 
او را عنصری فعال و خوب می دانم، تا به حال این سمت را داشتند که از زحمات 
به خاطر همین خستگی  و  اخیراً خسته شدند  منتها  تشکّر می کنم،  ایشان 
مدت هاست که تصمیم داشتند کنار بروند و ما می خواستیم باشند )صحیفه 

امام،ج۱۹، ص3۱۱(
آن مرحوم در طول دوران حیات سی ساله خود پس از رحلت حضرت امام، هرگز 
از اعتقاد و تعهد خود نسبت به حضرت امام پا پس نکشید و علی رغم جفا ها و بی 
مهری هایی که از سوی برخی مسئولان و گروهی از طلاب و روحانیون نا آگاه 
دید، همواره ثابت و استوار در مسیر آرمان و اهداف امام و انقلاب ایستاد. خدایش 

رحمت کند و در جوار انبیا و اولیا ماوایش دهد.

فرمانده نیروی دریایی ارتش :

پهپادهای پیشرفته ای در آینده نزدیک 
وارد نیروهای مسلح می شود

فرمانده نیروی دریایی ارتش گفت: به مردم این نوید را می دهیم که پهپادهایی با 
قابلیت های بسیار پیشرفته در آینده نزدیک به نیروهای مسلح وارد می شود.

دریادار حسین خانزادی فرمانده نیروی دریایی ارتش با حضور در برنامه نگاه یک 
اظهارداشت: درود می فرستیم به همه شهدایی که در مسیر دفاع، امنیت و امروز 

در مسیر سلامت جان خود را ایثار کردند.
دریادار خانزادی در خصوص بازتاب رزمایش ذوالفقار ۹۹ گفت: همانطور که در 
روزهای گذشته شاهد بودیم در رسانه ها به ویژه رسانه های غربی هیاهوی زیادی 
درباره رزمایش به پا شد. چند نکته حائز اهمیت است، یکی اینکه چرا اینقدر با 
دقت به این موضوع پرداختند؟ بخاطر اینکه با وجود همه تحریم هایی که از 
ابتدای انقلاب بر جمهوری اسلامی تحمیل شده به ویژه در بخش دفاع، شاهد 
این هستیم که نه تنها تحریم ها اثر نکرده بلکه شاهد دستاوردهای قابل توجهی در 

بخش دفاع در ایران بوده ایم.
وی افزود: این برای ملت های آزادی بخش جهان به نوعی الهام بخش است و 
از این جهت الهام بخش است که ایران با وجود این همه تحریم ها ایستاده است 
و تمام استکبار که مقابل این ملت صف کشیدند نتوانستند کاری از پیش ببرند؛ 
نگران این هستند که الهام بخشی منتقل شود. به ویژه بخشی از نگرانی از این 
جهت است که هر روز قدرت دفاعی جمهوری اسلامی ایران برای مقابله با هر 
تهدیدی بیرون از مرزهای جمهوری اسلامی ایران بیشتر می شود. روزی اگر در 
عرصه دریاهای آزاد جولان می دادند و گردن کشی می کردند امروز به هیچ عنوان 

توانایی این کار را ندارند.
فرمانده نداجا تاکید کرد: امروز مایل ها از مرزهای جمهوری اسلامی ایران دور 
هستند آن هم همراه با نگرانی. آنها می دانند که اگر شرارتی بکنند و دم دست 
ایران باشند پاسخ محکمی دریافت خواهند کرد. نگرانی دارند و تلاش می کنند با 
رسانه هایی که در اختیار دارند نگرانی را به ملت های منطقه منتقل کرده و به یک 
نگرانی مشترک تبدیل بکنند؛ پیام این رزمایش اقتدار و قدرت و صلح و امنیت 
است. کسانی که در منطقه از این موضوع لذت می برند که کشوری که زیر یوغ 
استعمار نیست نه تنها امنیت خود را برقرار کرده، امنیت منطقه را نیز برقرار کرده 

پیام را دریافت کردند.
امیر خانزادی گفت: نیروی دریایی جزو جوان ترین نیروهاست. در این رزمایش 
نیز آنچه رقم خورد و توفیقاتی که به دست آمد توسط همین جوانان رقم خورد. ما 
در هر صحنه ای که در کنار همرزمان قرار می گرفتیم آنچه مشهود بود روحیه بالای 
رزمندگان ما بود. این روحیه در رزمندگان ما نهادینه شده است و کارآمدی را به 

همراه داشته است.
دریادار خانزادی تمرینات مشترکی که با همکاری نیروی هوایی ارتش، نیروی 
پدافند و نیروی زمینی انجام شد را نشانه عزم و اراده نیروهای دانست و گفت: 

تمرینات بسیار خوب و مقتدرانه ای در این رزمایش انجام شد.

اخبار

امیررضا واعظ آشتیانی: 
رسیدن به وحدت در مجموعه اصولگرایان سخت  خواهد بود

 قائم مقام حزب اتحاد ملت تاکید کرد: هنوز هیچ 
بحث و  جمع بندی در مجموعه اصلاح طلبان در مورد 
نوع و  چگونگی ورود به انتخابات و یا مصادیق آن صورت 
نگرفته است، اما آنچه روشن است این است که بعید 
است اصلاح طلبان بدون حضور کاندیدای اختصاصی 
خود در انتخابات پیش رو مشارکت جدی داشته باشند. 
در  اصلاح طلبان  حضور  درباره  منصوری ،  آذر 
انتخابات ریاست جمهوری پیش رو و این که آیا جریان 
اصلاحات وارد مصداق کار انتخاباتی شده است، گفت: 
اصلاح طلبان همواره نسبت به انتخابات رویکرد ایجابی 
داشته و علی القاعده از این به بعد هم این نگاه نسبت به 

انتخابات وجود خواهد داشت.
قائم مقام حزب اتحاد ملت خاطرنشان کرد: ایجابی 
به این معنی که آنجا که احساس کنند حضورشان در 
انتخابات در تقویت منافع ملی، دور کردن تهدیدهای 
و  نظر  تامین  نیز  و  کشور  از  بین المللی  و  منطقه ای 
در  خود  توان  همه  با  است،  اثرگذار  مردم  خواست 

انتخابات مشارکت می کنند.
وی با بیان اینکه طبیعی است اثرگذاری در هر یک 
از این دو سطح، ارتباط مستقیم با جایگاه نهادهای 
به این معنی است که  این  انتخابی دارد، ادامه داد: 
اصلاح طلبان با مشارکت فعال خود در انتخابات بتوانند 
جایگاه نهادهای انتخابی را در حدی ارتقاء دهند که 
نقش اصلی را در سیاست خارجی و سیاست داخلی 
ایفا کند  و از همه مهم تر  این اثرگذاری باید به حدی باشد 
که امید مردم به صندوق رای و انتخابات به ناامیدی 

تبدیل نشود.
انتخابات ۹۲ به این  از  با اشاره به این که  منصوری 
سو اصلاح طلبان با نظر اجماعی مقدورترین تصمیم را 
گرفتند و ممکن ترین راهبرد را انتخاب کردند، گفت: 
مستثنی  قاعده  این  از  قطعا  هم   ۱۴۰۰ انتخابات 
نخواهد بود و مسئله مهم آن است که اصلاح طلبان 
بتوانند در این دو سطح اثرگذار باشند که با توجه به 
تجربه سه انتخابات ۹۲-۹۴ و ۹۶ و آنچه در انتخابات 
۹۸ اتفاق افتاد، اصلاح طلبان باید ببینند با چه نوع 

سیاست ورزی می توانند پیش برنده باشد.
وی در پاسخ به سوالی دیگر مبنی بر این که اسامی 
لاریجانی،  آقایان  مانند  می شود؛  مطرح  روزها  این 
سعید محمد، فتاح و ...، فکر می کنید رئیس جمهور 
آینده ایران متعلق به کدام جناح است، بیان کرد: یک 
قاعده، انتخابات ریاست جمهوری را با انتخابات دیگر 
متفاوت ساخته است و آن هم این است که در نهایت 
یک دوقطبی بین کاندیداها شکل خواهد گرفت؛ این 
دوقطبی تقریبا در همه انتخابات های ریاست جمهوری 
چه انتخابات یک مرحله ای و چه دو مرحله ای اتفاق 

افتاده است. 
قائم مقام حزب اتحاد ملت ایران ادامه داد: حتی اگر 
اصلاح طلبان کاندیدای اختصاصی خود را در انتخابات 
دوقطبی  این  شکل گیری  باشند،  نداشته   ۱۴۰۰
محتمل است، اما این دوقطبی در نهایت سطحی از 
و موجب  تکرار خواهد کرد  را  انتخابات ۹۸  مشارکت 

حرکت رای های خاکستری نخواهد شد.

وی تاکید کرد: اگر کاندیداها محدود به اصولگرایان 
میانه و تندرو باشند و مشارکت مانند انتخابات ۹۸ باشد 
بود،  خواهند  رقابت  این  پیروز  تندروها  علی القاعده 
حال باید دید که کاندیدای نهایی اصولگرایان میانه و 
تندرو چه کسانی خواهند بود، البته به نظرم هنوز برای 
پیش بینی اینکه مصادیق هر یک از این جریان ها چه 

کسانی خواهند بود، زود است.
گفته  این که  درباره  فعال سیاسی اصلاح طلب  این 
لاریجانی  روی  اصلاح طلبان  اینکه  امکان  می شود 
ائتلاف کنند وجود دارد، اظهار داشت: هنوز هیچ بحث 
و  جمع بندی در مجموعه اصلاح طلبان در مورد نوع و  
صورت  آن  مصادیق  یا  و  انتخابات  به  ورود  چگونگی 
نگرفته است، اما آنچه روشن است و بر مبنای تجربه ای 
انتخابات ۹۸ پشت سر گذاشتیم، بعید است  که در 
اصلاح طلبان بدون حضور کاندیدای اختصاصی خود 

در انتخابات پیش رو مشارکت جدی داشته باشند.
وی خاطرنشان کرد: ضمن این که مهمترین موضوع 
در انتخابات پیش رو این است که هر جریانی برنامه 
روشن و  مشخص خود را برای برون رفت و  نجات کشور 
از چالش های پیش رو مشخص کند و بتواند مردم را 
درباره  با خود همراه سازد. منصوری  برنامه ها  این  با 
صحبت های حسین الله کرم درباره این که گفته »در 
انتخابات  نکنید؛  شرکت  ریاست جمهوری  انتخابات 
از  جدیدی  حرف  این  گفت:  است«  گروهی  درون 
طرف ایشان نیست. متاسفانه برای این طیف مشارکت 

حداکثری مردم در انتخابات هیچ ضرورتی ندارد.

آذر منصوری: 

حضور اصلاح طلبان در انتخابات بدون کاندیدای اختصاصی بعید است 

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی با صدور بیانیه 
ای اعلام کرد: اقدام ننگین بحرین در عادی سازی 
روابط با رژیم غاصب صهیونیستی خیانتی آشکار 

است.
ضمن  اسلامی  تبلیغات  هماهنگی  شورای 
محکومیت شدید این توافق ننگین و اقدام خفت بار، 
آن را حماقتی راهبردی و خیانتی بس بزرگ دانسته 

که تاریخ آن را هرگز فراموش نخواهد کرد.
متن بیانیه به شرح زیر است:

»بسم الله الرحمن الرحیم«
ارِ  اءُ عَلَی الْکفَّ شِدَّ

َ
ذینَ مَعَهُ أ هِ وَ الَّ دٌ رَسُولُ اللَّ »مُحَمَّ

رُحَماءُ بَینَهُمْ«
و  از قبول ذلت توسط دولت دست نشانده  پس 
مرعوب امارات، اینک پذیرش ذلت سازش توسط 
سلسله ای  بحرین  دیکتاتور  و  سرسپردۀ  دولت 
از اقدامات تحریک آمیز برای به انحراف  زنجیروار 
کشیدن افکار و اذهان عمومی جهان از مسألۀ اول 
جهان اسلام و عادی سازی روابط با رژیم کودک کش 
و اشغالگر صهیونیستی خیانتی آشکار است که هرگز 

و مقاومت ملت های جهان اسلام نخواهد  از عزم 
کاست و به زودی شاهد آزادی سرزمین های اشغالی 
فلسطین  رزمندگان  و  جوانان  دست  به  قدس  و 

خواهیم بود.
با این سازش رذیلانه، حاکمان بحرین باید بدانند 
منطقه  به  صهیونیستی  رژیم  پای  کردن  باز  که 
خلیج فارس موضوع ساده و گذرایی نخواهد بود و 
این اقدام نابخردانه نه تنها صلح و امنیت به همراه 
ثباتی  بی  و  ناامنی  موجب  بلکه  داشت  نخواهد 
فزاینده خواهد شد که سازشکاران از جمله حاکمان 

ابله بحرین را هم در بر خواهد گرفت.
روابط  سازی  عادی  قطار  به  بحرین  پیوستن 
یک  سرسپردگی  نتیجۀ  صهیونیستی  رژیم  با 
رژیم وابسته است که تحت تعلیمات آمریکایی و 
اسرائیلی به حیات ظلم ستیزانه علیه ملت خود 

می پردازد.
با  روابط  سازی  عادی  برای  که  ابلهی  حاکمان 
رژیم اشغالگر قدس و نمایش بین المللی آن عجله 
می کنند، بایستی روزی بهای این جنایت بزرگ خود 

را به شکلی سنگین بپردازند.
نمودن  وادار  در  قمارباز  ترامپ  استکباری  رفتار 
با  خود  پرودۀ  دست  کشورهای  سخیف  حاکمان 
عادی  اینگونه  و  پرور  تروریست  صهیونیست های 
سازی در راستای اجرای طرح معامله قرن و تکمیل 
حاکمان  که  است  عربی  کشورهای  نابودی  پروژۀ 

بزدل از درک آن غافل هستند.
مبارزات  ادامه  در  بحرین  شجاع  ملت  شک  بی 
خود و حمایت از فلسطین، پاسخ این خیانت حکام 

دیکتاتور را خواهد داد.
گره خوردن سرنوشت آل خلیفه به سرنوشت رژیم 
صهیونیستی، یک پایان پیش بینی شدۀ شومی برای 
آنانی است که به دنبال جدایی از ملت ها و خوش 
خدمتی به استعمارگران و توطئه گران علیه امت 

عربی و اسلامی هستند.
ضمن  اسلامی  تبلیغات  هماهنگی  شورای 
محکومیت شدید این توافق ننگین و اقدام خفت بار، 
آن را حماقتی راهبردی و خیانتی بس بزرگ دانسته 

که تاریخ آن را هرگز فراموش نخواهد کرد.

بیانیه شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی؛

اقدام بحرین در عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی خیانتی آشکار است

 وزیر کشور گفت: روند ساماندهی حاشیه نشینی نسبت به قبل خوب است اما 
هنوز با شرایط مطلوب فاصله داریم زیرا شرایط اقتصادی کشور، افزایش قیمت و به 

ویژه افزایش قیمت مسکن، مشکلاتی در این مناطق ایجاد کرده است. 
و  سی  و  یکصد  برگزاری  حاشیه  در  یکشنبه  روز  فضلی  رحمانی  عبدالرضا 
چهارمین جلسه شورای اجتماعی با موضوع بررسی چالشی های حوزه حاشیه 
نشینی در جمع خبرنگاران افزود: در این جلسه موضوع حاشیه نشینی را بررسی 
کردیم البته قبلًا هم در جلسات مختلف به موضوعات حاشیه نشینی پرداخته 
بودیم اما چون این موضوع مورد تأکید رهبری است، جلسات دیگری را هم برای 

موضوع حاشیه نشینی اختصاص داده ایم.
طرح های  اصلی  متولی  که  شهرسازی  و  مسکن  وزارت  داد:  ادامه  وی 
حاشیه نشینی است، گزارشی را ارائه داد و طبق گزارش این وزارتخانه، برنامه های 

در نظر گرفته شده در این مناطق به خوبی در حال پیشرفت است.
وزیر کشور افزود: برای ساماندهی مناطق حاشیه نشین تقسیم کار شده است. 
کار باید به صورت ملی پیش برود و دستگاهی را در این تقسیم کارها در یک طرح 

جامع در نظر گرفته ایم.
رحمانی فضلی خاطر نشان کرد: روند کار نسبت به قبل خوب است اما هنوز با 
شرایط مطلوب فاصله داریم چرا که شرایط اقتصادی کشور، افزایش قیمت و به 

ویژه افزایش قیمت مسکن، ما را با مشکلاتی دچار کرده است.
دو طرح ملی برای مناطق حاشیه نشین

وی با اشاره به مصوبات این جلسه گفت: مقرر شد که با کمک مجلس دو طرح 

ملی را برای ساماندهی مناطق حاشیه نشینی تصویب کنیم؛ اولین طرح، طرح 
مدیریت و ساماندهی مهاجرت و طرح دوم، طرح ملی ساماندهی حاشیه نشینی 
است که باید به شکل قانون درآید. بعد از تبدیل این طرح ها به قانون، باید به 

دستگاه ها اولویت داده شده، سپس زمان دهی و اجرا شود.
رحمانی فضلی تصریح کرد: یکی از نقاط قوت در مناطق حاشیه نشین، استقرار 
واحدهای تسهیل گری است، این نهادها در بیشتر مناطق حضور دارند و رابط بین 
مردم و دستگاه های اجرایی هستند؛ امیدواریم با کمک آنها بتوانیم اهداف خود را 

در مناطق حاشیه نشین اجرا کنیم.
وزیر کشو  در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا برای تکمیل کلانتری ها، مدارس 
و مراکز درمانی در مناطق حاشیه نشین برنامه ای دارید یا خیر؟ تصریح کرد: 
حاشیه نشینی را از دو جهت نگاه می کنیم؛ یکی جهت بحث کالبدی و فیزیکی آن 
است و جهت دیگر، بحث خدمات و مسائل اجتماعی در مناطق حاشیه ای است.
وی ادامه داد: بحث کالبدی و فیزیکی امکانات خدماتی شامل آب، برق، تلفن 
و مواردی از این قبیل می شود و امکانات اجتماعی بحث تنظیم روابط اجتماعی، 

جرم، جنایت و موارد دیگر است. 
وزیر کشور افزود: توانمندسازی مردم در این مناطق اولویت اول است. همچنین 
به نهادها و سازمان ها گفته ایم، در این مناطق حضور داشته باشند و مهارت آموزی 
و حرفه آموزی را جدی بگیرند. پرداختن به امر مهارت آموزی و حرفه آموزی، مردم 
این مناطق را خودکفا می کند و برای مواردی که نیاز به تسهیلات وجود دارد هم به 

نیروهای مربوطه گفته ایم تسهیلات لازم را ارائه دهند.

وزیر کشور:
افزایش قیمت مسکن مشکلاتی در مناطق حاشیه نشین ایجاد کرده است

مهدی حاضری*
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در این مطلب به چند ماده ی غذایی که می توانند به شما در مبارزه با سلولیت 
یا همان "پوست پرتقالی شکل" کمک کنند، اشاره شده است. 

۸۰ تا ۹۰ درصد زنان ممکن است در دوره ای از زندگی به سلولیت مبتلا 
شوند. اگرچه روش های پزشکی بسیاری برای درمان سلولیت وجود دارد: مانند 
لیزردرمانی، استفاده از کول اسکالپتینگ یا جراحی که همه ی آن ها ناخوشایند 
و گران هستند. ساده ترین راه برای مبارزه با این پستی بلندی های آزاردهنده 
سرمایه گذاری در یک رژیم غذایی مغذی و سالم است که به نفع کل بدنتان 

باشد.
در این مطلب غذاهایی که می توانند به شما در مبارزه با سلولیت یا همان 

"پوست پرتقالی شکل" کمک کنند، آورده شده است.
ملون

چرا مفید است؟ حدوداً ۹۱% ملون از آب تشکیل شده است و اثر ادرارآوری 

دارد.
یک رژیم غذایی غنی از سیر می تواند به بدن کمک کند تا خود را از سمومی 

که باعث ایجاد "پوست پرتقالی شکل" می شود پاک کند
چه می کند؟ بر اساس یک مطالعه ی اخیر، آب ملون می تواند فرورفتگی های 

ران را کاهش دهد.
در این تحقیق به ۴۰ زن سالم در محدوده ی سنی 3۱ تا ۵۰ سال به مدت ۵۶ 
روز عصاره نوشیدنی ملون داده شد و مشاهده شد آن ها مقدار قابل توجهی 

سلولیت را در آن منطقه از دست دادند.
ملون ها فاقد چربی و کلسترول هستند و می توانند حس رضایت بخشی ناشی 

از خوردن چیزهای شیرین را برای ما برآورده کنند.
شکلات تلخ

چرا مفید است؟ شکلات تلخ حاوی آنتی اکسیدان است.

چه می کند؟ آنتی اکسیدان ها تجزیه چربی ها، که به تولید سلولیت کمک 
می کنند، را فعال می کنند و همچنین از سیستم قلبی عروقی محافظت کرده، 
جریان خون را تحریک می کند و در نتیجه به کاهش پستی بلندی ها کمک 

می کند.
زعفران

چرا مفید است؟ زعفران دارای خواص ضدالتهابی است که می تواند گردش 
خون را بهبود بخشد و رشد سلول های چربی را کاهش دهد.

چه می کند؟ زعفران باعث افزایش جریان خون شما می شود و این موجب 
می شود حالت "پوست پرتقالی شکل" کمتر دیده شود. علاوه بر این زعفران 
مانع تحلیل عضلانی در زیر پوست شده و پست و بلندی های زیر سطح پوست 

را از بین می برد. در نتیجه، پوست شما صاف تر به نظر می رسد.
بلوبری

چرا مفید است؟ بلوبری منبع خوبی از آنتی اکسیدانی است که به آنتوسیانین 
معروف است.

چه می کند؟ خوردن بلوبری، این میوه ی ارغوانی رنگ، از تبدیل چربی ها به 
کلسترول جلوگیری می کند. بلوبری جریان لنفاوی را بهبود بخشیده و سموم 
محرک سلولیت را از بین می برند. بلوبری همچنین ساخت سلول های جدید را 

تقویت و به بهبود ظاهر پوست کمک می کند.
فلفل کاین

چرا مفید است؟ فلفل کاین مکانیسم های چربی سوزی بدن را فعال می کند.
چه می کند؟ فلفل کاین سموم جمع شده در سلول های چربی زیر پوست که 
باعث سلولیت می شوند را از بین می برد و به بازسازی بافت سالم کمک می کند 
 B۶ که باعث صاف شدن پوست می شود. فلفل کاین همچنین دارای ویتامین

است که به ترمیم و غنی سازی بافت همبند کمک می کند.
سیر

چرا مفید است؟ سیر جریان و گردش خون را افزایش می دهد.
چه می کند؟ سیر به طور مؤثر برای درمان چاقی استفاده می شود و همچنین 
به درمان پوست و سلولیت کمک می کند. یک رژیم غذایی غنی از سیر می تواند 
به بدن کمک کند تا خود را از سمومی که باعث ایجاد "پوست پرتقالی شکل" 

می شود پاک کند.
کینوا

چرا مفید است؟ کینوا به تجزیه سلول های چربی که مسئول تشکیل سلولیت 
هستند کمک می کند.

چه می کند؟ کینوا به سوزاندن چربی های اضافی در بدن کمک می کند و 
می تواند تجمع سلول های چربی را کاهش دهد. مواد معدنی موجود در کینوا 
موجب افزایش تولید کلاژن، تقویت پوست و افزایش قابلیت ارتجاعی پوست 

می شوند.

غذاهایی که می توانند در مبارزه با "پوست پرتقالی شکل" به شما کمک کنند

۷ ماده غذایی ضدسلولیت
رییس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری مطرح کرد :

انواع آنفلوآنزا در پاییز و تفاوت  آن با کرونا

رییس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری با اشاره به نگرانی های موجود در 
رابطه با همزمانی شیوع آنفلوآنزا و کووید ۱۹ در فصل سرد سال، علایم بالینی قابل 

افتراق این دو بیماری را تشریح کرد.
دکتر پیام طبرسی با بیان اینکه هر ساله و با شروع فصل سرما و پاییز  بیماری 
آنفلوآنزا شیوع پیدا می کند، اظهار کرد:  معمولا بین 3 تا ۴ ماه با این بیماری درگیر 
هستیم که در برخی موارد منجر به بروز شرایط حاد بیماری و یا حتی فوت بیماران 

می شود.
این متخصص عفونی با اشاره به ویژگی خاص پاییز امسال یعنی همزمانی آنفلوآنزا 
با پاندمی کرونا، عنوان کرد:  از همان ماه های آغازین شیوع کرونا، نگرانی هایی در 
خصوص همزمانی دو ویروس آنفلوآنزا و کووید ۱۹ و جولان این دو در جوامع و تبعات 

آن بر سلامت مردم و سیستم بهداشت مطرح بود.
وی با بیان اینکه ویروس آنفلوآنزا از ویروس های تنفسی قدیمی است، گفت: در 
 A حال حاضر دو سویه از ویروس آنفلوآنزا در حال چرخش در جوامع است که سویه
یا همان H۱N۱ معروف مربوط به این سویه است و یکی H3N۲ و دیگری آنفلوآنزای 

B با دو زیرگونه است.
وی در توضیح سویه های مختلف آنفلوآنزا، بیان کرد:  آنفلوآنزا B  معمولا با بیماری 
و اپیدمی محدودتری بروز پیدا کرده و نسبت به آنفلوآنزا A از شدت کمتری برخوردار 
است؛ هرچند آنفلوآنزا B  هم می تواند بیماری شدید ایجاد کند، ولی آنفلوآنزا  A به 
خصوص H۱N۱  عمدتا منجر به بروز بیماری های شدید و حتی مرگ بیمار می شود.
طبرسی با بیان اینکه علایم بیماری آنفلوآنزا عمدتا مشابه کروناست، عنوان کرد:  
با این حال تفاوت هایی نیز در این علایم وجود دارد؛ به عنوان نمونه علایم آنفلوآنزا 
ناگهانی بوده و در اکثر افراد با بروز تب، بدن درد شدید و سر درد بروز می کند؛ در 
حالیکه بروز کرونا در اکثر افراد می تواند همراه با تب نباشد؛ به عبارت دیگر بروز 
بیماری کرونا در ابتدا با علایم دیگر شروع شده و بعد ممکن است تب نیز بروز کند، 
ولی در آنفلوآنزا تب جزو علایم غالب بیماری است و بعد از دو یا سه روز سرفه اضافه 

می شود.
وی طول دوره بیماری آنفلوآنزا را معمولا پنج روزه بیان کرد و گفت: این در حالیست 
که دوره بیماری کرونا معمولا ۲ تا 3 هفته طول می کشد. البته موارد عارضه دار 

آنفلوآنزا نیز بین ۲ تا 3 هفته فرد را درگیر می کند.
این متخصص عفونی افتراق این دو بیماری در فصل سرما، تنها از طریق علایم 
بالینی را بسیار دشوار دانست و ادامه داد: البته برخی علایم کمک کننده وجود دارد؛ 
مثلا از دست دادن حس بویایی و چشایی و یا اسهال بیشتر در کرونا دیده می شود تا 
در آنفلوآنزا. یا تب بیشتر از علایم غالب آنفلوآنزاست و ممکن است در کل سیر بیماری 

کرونا اصلا تب بروز نکند.
وی با بیان اینکه به خصوص در زمان شیوع اپیدمی تشخیص این دو بیماری بسیار 
مشکل بوده و باید در  برخورد با بیماران هر دو بیماری را در نظر داشته باشیم، اظهار 
کرد: در این میان واکسیناسیون اولین راهکاری است که به کاهش بار بیماری کمک 
می کند و در مورد آنفلوآنزا واکسن های شناخته شده خوبی با  اثرات نسبی تولید 
شده، لذا توصیه می شود کلیه افراد در معرض خطر یعنی افراد بالای ۶۵ سال و زیر 
پنج سال، افراد دارای بیماری سرطان، قند و فشار خون، بیماران قلبی، ریوی، کبدی 
و کلیوی مزمن، افراد دارای بیماری های نقص ایمنی و بخصوص خانم های باردار 

حتما امسال واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند.
برنامه ریزی و  بر ضرورت  تاکید  با  بیمارستان مسیح دانشوری  آموزشی  معاون 
اولویت بندی در توزیع  واکسن آنفلوآنزا، اظهار کرد:  باید دقت کنیم که ۸۰ میلیون 
جمعیت داریم و امسال با توجه به شرایط خاص یعنی پاندمی کرونا، میزان واردات 
واکسن آنفلوآنزا نسبت به گذشته ۸ برابر شده و به ۱۶ میلیون واحد رسیده،  بنابراین 
۱۶ میلیون نفر می توانند واکسیناسیون شوند؛ بنابراین باید ابتدا افراد دارای ریسک 

فاکتور و عوامل خطر واکسیناسیون شوند.
سر  پشت  را  کرونا  پاندمی  سخت  ماه  هفت  اینکه  بیان  با  خاتمه  در  طبرسی 
گذاشته ایم، گفت:  احتمالا تا ۶ ماه آینده و تا زمان تولید واکسن موثر کرونا نیز این 
مشکل را پیش رو داریم، لذا باید نکات بهداشتی، فاصله گذاری های فیزیکی، پوشش 

ماسک و عدم حضور غیرضروری در مجامع را بیش از پیش جدی بگیریم.

یک روانشناس بالینی :

افراد سپاسگزار شادترند
یک روانشناس بالینی گفت: تحقیقات نشان داده در همه حالات، افراد سپاسگزار 
از دیگران شادترند زیرا این عده مغز خود را آموزش می دهند تا به دنبال خوبی در 

زندگی باشند.
ریحانه عابدینی افزود: برای اینکه بتوانیم در زندگی از افکار بیهوده و پریشان بدور 
باشیم نیاز است با تمرین هایی که مغز را برای خوشبختی و موفقیت آموزش می دهند 
بیشتر آشنا شد و با تمرین، قدرت ذهنی خود را تقویت و به مرور به سمت مثبت 

اندیشی هدایت کرد.
وی تصریح کرد: در مواقعی که افکار مشوش و پریشان داشتید تلاش کنید بین 
وسواس فکری و حل  مساله تفاوت قائل شوید به نحوی که به دنبال راهکاری باشید 
که افکار شما را کمک کند تا قادر باشید در برابر درد، تحمل از خود نشان دهید تا 

بتوان بر موانع پیش رو غلبه کرد.   
این روان درمانگر افزود: مواظب افکار خود باشید، چنانچه در راه موفقیت به طور 
جدی در مورد حل مساله فکر می کنید یا در حال جلوگیری از بروز مشکلات هستید، 
به پردازش افکار خود ادامه دهید و از طرفی از توجه و حتی فکر و یا پیش بینی های 

فاجعه آمیز دوری کنید.
عابدینی گفت: بسیاری از افراد تمایل ندارند که در مورد احساسات خود با دیگران 
صحبت کنند و یا از نشان دادن احساسات خود بیزار هستند و این مساله موجب می 
شود که این دسته افراد احساسات خود را نشناسند و نتوانند تشخیص دهند که در 
هر لحظه چه احساسی دارند بنابراین برای اینکه بتوان احساس خوشبختی کرد هر 
روز لحظاتی را صرف شناخت احساسات خود کنید زیرا احتمال دارد این افکار بر 

تصمیمات سازنده شما تأثیر گذارد.
وی با بیان اینکه یکی دیگر از راههای تقویت خوشبختی و کسب رضایت در زندگی 
بکارگیری توصیه  های خود به عنوان یک فرد قابل اعتماد به دوستان است،  اظهار 
داشت: اگر در مراحل مختلف زندگی مدام دیگران را نصیحت و با مهربانی به دنبال 
رفع مسایل و مشکلات آنان هستید این امور با افزایش عزت نفس و انگیزه مرتبط 
است پس تلاش شود با خود هم مهربان باشید و مانند یک دوست با خود صحبت 

کنید.    
عابدینی یادآور شد: برای رسیدن به موفقیت گفت وگو با خود را ادامه دهید زیرا تأثیر 
عمیقی بر زندگی خواهد گذاشت و مهم است که هر روز ذهن خود را در این مسیر با 

تمرین و آموزش  تقویت کنید.
این روانشناس بالینی گفت: افرادی که منطق و تعادل را سرلوحه احساسات خود 
قرار می دهند، در هر مرحله از زندگی می توانند بهترین تصمیم را اتخاذ کنند به 
عنوان نمونه فردی که دچار یک مشکل اقتصادی سختی شده و یا فردی که با یک 
معضل خانوادگی مواجه است، وقتی می تواند احساسات خود را با منطق متعادل 
کند، بهترین تصمیم را خواهد گرفت. وی تصریح کرد: بهترین راه برای برقراری تعادل 
بین احساسات و منطق، ایجاد لیستی از جوانب مثبت و منفی انتخاب ها است به 
نحوی که این روش می تواند به فرد کمک کند تا در برخی تصمیمات خود تجدید نظر 

کرده و بهترین انتخاب  را انجام دهد.
عابدینی، قدردانی،  تشکر و سپاسگزاری را عوامل تاثیرگذار در راه خوشبختی افراد 
عنوان کرد و افزود: تحقیقات نشان داده در همه حالات افراد سپاسگزار از دیگران 
شادتر زیرا این عده مغز خود را آموزش می دهند تا به دنبال خوبی در زندگی باشند. 

این می تواند ساده ترین و مؤثرترین راه برای تقویت و آموزش روحیه باشد.

آیا دوست دارید بدانید که علل احتمالی ایجاد زایمان 
زودرس چیست؟ در این مقاله هر آنچه که باید بدانید را 

آورده ایم. با ما همراه باشید.
همه ی زنان باردار آرزو دارند که بتوانند کودک خود را سالم 
به دنیا بیاورند. در حقیقت، تولد زودرس یکی از ترس های 
اصلی هر پدر یا مادر آینده است. در مطلب امروز، به شما 
خواهیم گفت چه عواملی می توانند منجر به زایمان زودرس 
شوند و چه علائمی نشان می دهد که فرزند شما ممکن 

است زودتر از آنچه انتظار دارید به دنیا بیاید.
تولد نوزاد نارس: آنچه باید بدانید

زایمان زودرس زایمانی است که زودتر از موعد مقرر رخ 
می دهد، به طور خاص پس از هفته ۲۱ و قبل از هفته 3۷ 
بارداری. طبق زبان پزشکی، نوزادانی که بین هفته های 
3۷ تا ۴۰ به دنیا می آیند فول ترم یا رسیده هستند. طبق 
داده ها، متولدین قبل از هفته بیست و هشتم ۶۵% احتمال 
بقا دارند، در حالی که بعد از هفته ی بیست و هشت بارداری 
احتمال بقا تا ۹۵% افزایش می یابد. اما این سؤال همچنان 

باقی است که چه عواملی باعث تولد زودرس می شوند؟
عواملی که می توانند باعث زایمان زودرس شوند

علل احتمالی زایمان زودرس زیاد است و بحث در مورد 
آن ها بدون ارزیابی هر مورد خاص دشوار به نظر می رسد. به 
طور کلی، عوامل اصلی که می توانند باعث زایمان زودرس 

شوند عبارت اند از:
دیابت بارداری

دیابت بارداری یک عامل خطر است که می تواند منجر 
به زایمان زودرس شود. با این حال، هیچ اطلاعات قطعی 
وجود ندارد که اطمینان حاصل کند این بیماری باعث 

افزایش خطر تولد زودرس نوزاد می شود.
بیماری های قلبی و کلیوی

طبیعی  روند  می تواند  مادر  مهم  و  جدی  بیماری های 
بارداری او را تحت تأثیر قرار دهد. بیماری کلیوی یا قلبی در 

یک زن باردار می تواند منجر به زایمان زودرس شود.
مشکلات تیروئیدی

هورمون تیروئید در رشد و نمو کودک به ویژه در ابتدای 
بارداری بسیار مهم است. علاوه بر این، برای رشد جفت 
نیز بسیار حیاتی است. یک مطالعه توسط انجمن تیروئید 
آمریکا به این نتیجه رسید که تغییرات عملکرد تیروئید در 

طول بارداری ممکن است با زایمان زودرس مرتبط باشد.
پره اکلامپسی و اکلامپسی

پره اکلامپسی زمانی اتفاق می افتد که کمبود اکسیژن 
در جفت وجود داشته باشد. این وضعیت می تواند به طور 
جدی روند بارداری را تحت تأثیر قرار دهد و منجر به زایمان 
زودرس و حتی آسیب جدی به سلامتی کودک شود. در 
ضمن، اکلامپسی می تواند منجر به تشنج و حتی کما شود.

جدا شدن جفت و جفت سرراهی
و  بارداری است  نادر در  جدا شدن جفت یک وضعیت 
زمانی اتفاق می افتد که جفت از دیواره رحم جدا شود. به 
همین ترتیب، جفت سرراهی به مواردی گفته می شود که 
جفت در مکان نامناسبی قرار دارد. در حالت دوم، جفت 
عواملی  شرایط  دو  هر  دارد.  قرار  رحم  دهانه  در  معمولًا 

هستند که می توانند منجر به زایمان زودرس شوند.
عفونت ادراری

عفونت های دستگاه ادراری و همچنین عفونت های واژن 
و دهان و دندان و لثه احتمالًا با زایمان زودرس بیشتر در 
ارتباط هستند. در مطالعات مختلف، محققان مشاهده 
کردند که فرآیندهای التهابی می توانند باعث زایمان یا پارگی 

زودرس غشاها شوند.
مواد مخدر، تنباکو و الکل

به خطر  را  بارداری  مواد سمی،  در معرض  قرار گرفتن 
می اندازد، به ویژه هنگامی که با رفتار خاصی مانند رژیم 
غذایی نامناسب و ضعیف، رعایت نکردن بهداشت جنسی 

و انتقال بیماری های آمیزشی یا ویروسی همراه باشد.

علاوه بر این، تحقیقات نشان داده اند که مصرف برخی 
مواد به طور مستقیم با وزن کم نوزاد، ناهنجاری های قلبی، 
جدا شدن زودرس جفت، جفت سرراهی و زایمان زودرس 

ارتباط دارد.
استرس

متخصصان در یک تحقیق دریافتند زنانی که قبل از اتمام 
دوره بارداری خود، زایمان می کنند، بین هفته ی دهم و 
بیستم بارداری، استرس متوسط بالاتری را در مقایسه با 
زنان بارداری که نوزادشان را در موعد مقرر به دنیا می آورند، 
تجربه می کنند. با این حال، مطالعات مختلفی که رابطه 
می کند،  تحلیل  و  تجزیه  را  استرس  و  زودرس  تولد  بین 
محققان  این  نکرده اند.  پیدا  دست  قطعی  داده های  به 
استدلالاتی را می آورند که به نظر می رسد رابطه مستقیمی 
وجود دارد. با این حال، آن ها باید تحقیقات بیشتری انجام 

دهند.
افسردگی می تواند منجر به زایمان زودرس شود

بعضی از پزشکان ادعا می کنند مواردی از زایمان زودرس 
که برای آن ها توضیحی ندارند ممکن است به افسردگی 
در دوران بارداری مرتبط باشد. وقتی این اتفاق می افتد، 
هورمون استرس )کورتیزول( و همچنین کورتیکوتروپین 
بیش از حد تحریک می شوند. این ترکیب می تواند باعث 

زایمان شود.
چند قلویی

هنگامی که بارداری شامل دو یا چند نوزاد باشد، وزن 
اضافی در رحم می تواند کیسه آب را پاره کرده و منجر به 

انقباضات اولیه شود.
فشارخون بالا

را  بارداری  می تواند  بارداری  دوران  در  بالا  خون  فشار 
پیچیده کند، خطر ابتلا به پره اکلامپسی را افزایش دهد 
و باعث تولد زودرس شود. به همین دلیل، متخصصان، 
زنان باردار با سابقه فشارخون بالا را زود به زود تحت نظر 

می گیرند.
سن عاملی در تولد زودرس است

نوجوانان باردار در معرض خطر زایمان زودرس قرار دارند 
زیرا ممکن است خودشان هنوز رشد کاملی نداشته باشند. 
در مورد زنان باردار بالای 3۵ سال نیز، خطر زایمان زودرس 
زودرس  زایمان  در  مؤثر  موارد  زیرا سایر  افزایش می یابد؛ 

مانند دیابت یا فشارخون بالا در آن ها شایع است.
فاصله ی کوتاه بین بارداری ها

دو بارداری متوالی می تواند خطر زایمان زودرس را افزایش 
دهد. با این حال، داشتن دو بارداری در مدت زمان کوتاه 

دلیل قطعی برای تولد نوزاد نارس نیست.
بیشتر بخوانید

علائم زایمان زودرس
علائم زایمان را یادداشت کنید و در صورت شک، با پزشک 

خود مشورت کنید.
اگر فکر می کنید علائم زایمان را دارید ولی هنوز وقت آن 
نرسیده است و زودتر از موعد مقرر است، هرچه سریع تر به 
بیمارستان بروید. این یک وضعیت اورژانسی است که نیاز به 

رسیدگی فوری دارد.
علائمی که می توانند شما را از شروع زایمان مطلع کند 

عبارت اند از:
. انقباضات شدید و منظم که با گذشت زمان ادامه دارد

. درد در روده، شرمگاه و پایین کمر
. گرفتگی های شبیه قاعدگی ولی شدیدتر

. فشار در ناحیه شرمگاه که به شما هشدار می دهد نوزاد 
می خواهد متولد شود

. افزایش ترشحات واژن و دفع مخاط پلاگین
در نهایت این که، اگر هنوز دچار تردید هستید، حتماً 
با متخصص زنان و زایمان خودتان مشورت کنید. آن ها با 
در نظر گرفتن شرایط جسمی شما به سؤالات شما پاسخ 

می دهند و باعث اطمینان بیشتر شما می شوند.

دلایل افزایش ریسک تولد نوزاد نارس؛

مواردی که احتمال زایمان زودرس را افزایش می دهند

آیا در چرخه بی پایان شپش گیر افتاده اید؟ به نظر می رسد این وضعیت به این شکل 
است: شپش را پیدا می کنید، ساعت ها برای مداوا، جدا کردن شپش و نظافت منزل 
وقت صرف می کنید. به مدت چند هفته کوتاه گمان می کنید شپش از بین رفته است؛ 

اما این موجود مرموز دوباره سر و کله اش پیدا می شود!
 آیا این چرخه برای شما هم آشنا به نظر می رسد؟ این سیکل بارها و بارها تکرار 
می شود تا زمانی که کاری را که تا به حال انجام می دادید، تغییر دهید. شاید به همین 
دلیل است که شما در مورد کشتن شپش توسط کوکاکولا تحقیق می کنید. شنیده اید 

که کوکاکولا می تواند شپش را از بین ببرد. آیا واقعیت دارد؟
چرا خلاص شدن از شر شپش بسیار سخت است؟

همه والدین در سراسر دنیا از متخصصان یک سؤال را می پرسند؟ چرا امروزه خلاص 
شدن از شر شپش بسیار دشوارتر شده است؟

شپش نسبت به هر آنچه در گذشته در از بین بردنش مؤثر بوده، ایمن شده است. 
شاید شما به یاد داشته باشید که مادرتان از یک درمان معمول شپش یا حتی سس 
این  با  نژاد جدید شپش سر، دیگر  استفاده می کرد.  این مشکل  رفع  برای  مایونز 
»اَبَر  امروزه شپش توسط مردم  به همین دلیل  از بین نمی رود،  روش های درمانی 

شپش« نامیده می شود، زیرا در برابر آن درمان ها مصون شده است.
اَبَر شپش

ابتدا باید بدانید که اگر با شپش سر دست وپنجه نرم می کنید، تقصیر شما نیست. نژاد 
کنونی شپش در برابر داروهای بدون نسخه و تجویزی، ایمن شده است. بنابراین اغلب 

درمان های مرسوم، اثری ندارند، حتی اگر طولانی مدت باشند.
شپش امروزی »اَبَر شپش« نامیده می شود زیرا دارای جهش های ژنتیکی است که 

آن ها را در برابر بیشتر درمان ها مقاوم می کند و کشتن آن ها بسیار دشوار است.

مطالعات متعدد ثابت کرده است که شپش نسبت به درمان هایی که در گذشته مؤثر 
بودند، ایمن است، اما والدین ناآگاه، معمولًا 5 یا 6 بار محصولات بزرگ را می خرند تا 

سرانجام تسلیم شوند و چیز دیگری را امتحان کنند.
آیا بهتر است از درمان خانگی مانند کوکاکولا کمک بگیریم؟

قبل از صحبت در مورد اینکه آیا کوکاکولا شپش را می کشد یا نه، باید یک سؤال مهم 
از خود بپرسید ...

آیا می خواهید شپش را بکشید یا از شر شپش خلاص شوید؟؟؟
چون یک تفاوت بزرگ وجود دارد! امروز کشتن شپش، آن را از بین نمی برد. اگر تمام 
انرژی خود را صرف از بین بردن خود شپش کنید، دیگر هرگز از شر شپش خلاص 

نخواهید شد!
به چه دلیل؟

هنگامی که دچار شپش هستید، در واقع دو مشکل وجود دارد: خود شپش و تخم 
شپش! اغلب، افراد تمام توجه خود را معطوف به خود شپش می کنند، اما از مسئله 
بسیار بزرگ تر، تخم های شپش، غافل می شوند! این تخم ها پر از شپش های کوچک 
هستند و فقط منتظرند که بیرون بریزند و کل چرخه شپش را از سر بگیرند! به همین 
دلیل است که شما مرتباً شپش می گیرید! بنابراین، حتماً با هر دو مشکل مقابله کنید: 

خود شپش و تخم های شپش.
کوکاکولا برای شپش: آزمایش ها

یک متخصص می گوید: از آنجا که »متخصص شپش« بودن کار تمام وقت من است، 
من تقریباً در مورد همه داروهای خانگی آزمایش کرده ام. پس از خواندن چند ادعا 
درباره »درمان معجزه آسا با کوکاکولا«، تصمیم گرفتم اثر آن را روی شپش سر آزمایش 

کنم.

از آنجا که من هر روز به افراد دچار شپش کمک می کنم، آزمایش داروهای خانگی 
برای من آسان است. من چندین شپش و موی سر از یک مشتری که سخت آلوده 
به این موجود مرموز بود، جمع آوری کرده و در یک ظرف قرار دادم. سپس کوکاکولا 
را مستقیماً داخل شیشه شپش ریختم، 30 دقیقه صبر کردم و بعد آن را شست و شو 

دادم.
نتایج

صادقانه بگویم، من هرگز چنین چیزی را در مورد داروهای خانگی ندیده ام. تقریباً 
برای هر آزمایش درمان خانگی، یک نتیجه یکسان مشاهده می کنم...

وقتی شپش را در مایع یا سم غرق می کنم، بی حرکت می شوند )نمی میرند(. شپش ها 
برای مدت طولانی غوطه ور می شوند و برای حفظ انرژی به حالت »خواب زمستانی« در 

می آیند. یک مطالعه این وضعیت را »خود را به مردن زدن« نامید.
شپش می تواند برای مدت طولانی در این حالت خواب زمستانی باقی بماند، زمان 

آن معمولًا حداقل 15 دقیقه است، اما ممکن است ساعت ها طول بکشد.
شپش ها پس از شستشو دوباره زنده می شود و به زودی قدرت کامل خود را به دست 
می آورند و می توانند مثل قبل از درمان، معمولًا در عرض یک ساعت، تولیدمثل کنند.

من تصور می کردم این وضعیت، در مورد کوکاکولا هم صدق می کند، اما شگفت زده 
شدم.

کوکاکولا بدترین داروی خانگی است که تاکنون آزمایش کرده ام!
شپش هایی که در کوکاکولا غوطه ور بودند، دوباره زنده شدند و در عرض چند ثانیه 
پس از شستشو بیش از حد فعال بودند! من هرگز چیزی ندیده ام که بعد از شناور شدن 
شپش »فعال تر« شود! همه شپش های غرق شده در کوکاکولا زنده و فعال بودند تا 

اینکه سرانجام 24 ساعت بعد آن ها را دور انداختم.

بررسی یک باور در مورد شپش سر؛

آیا کوکاکولا شپش را از بین می برد؟
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فاز بازگشایی مدارس نیازمند تعریف سازوکارهای اساسی بوده و دانش 
آموزان ما باید با هم زیستی با کرونا مراقبت از خود را یاد گرفته و بدانند مسیر 

سلامت از مسیر آموزش می گذرد.
تولد کرونا زیست بوم جدیدی درراه آموزش به وجود آورد به گونه ای که 
شروع سال تحصیلی جدید به دغدغه ای بزرگ برای والدین، دانش آموزان و 
حتی معلمان و کادر اجرایی مدارس تبدیل شد، سردرگمی ها و نگرانی های 
موجود در میان والدین برای کنار آمدن با شرایط جدید تحصیلی، با بازگشایی 

غیرمنتظره مدارس به نوعی افزایش پیدا کرد.
آموزشی  شیوه نامه های  متعددی  جلسات  طی  گذشته  ماه  چند  از 
و  برنامه ریزی  پیش بینی،  قرمز  و  زرد  سفید،  مختلف  وضعیت های  در 
اطلاع رسانی شد به نحوی که هم زمان با نیمه شهریورماه به جز مناطقی که از 
سوی ستاد ملی مقابله با کرونا قرمز اعلام شدند، تصمیم بر بازگشایی مدارس 
به صورت حضوری گرفته شد خانواده ها نیز فراخور شرایط و اعلام وضعیت 

برای استقبال از سال جدید تحصیلی مهیا شدند.
اما تمامی شیوه نامه های ابلاغی در لحظات پایانی و چند روز مانده به 
بازگشایی مدارس زیر پا گذاشته شد و با یک بخش نامه جدید آموزش ها در 
کلیه مناطق با هر وضعیتی حضوری اعلام شد همین امر منجر به بلاتکلیفی 
و درگیری ذهنی اغلب خانواده ها شده است که آیا فرزندان خود را با این 
شرایط به مدرسه بفرستند یا خیر؟ به منظور درک بهتر موضوع نظرات تعدادی 

از والدین را در این رابطه جویا شدیم.
به گفته یکی از اولیاء بازگشایی حضوری مدارس بدون مقدمه و آماده سازی 
روانی خانواده ها صورت گرفت درحالی که اگر در فرصت سه ماهه بعد از 
پایان سال تحصیلی گذشته این تصمیم گیری انجام می شد قطعاً والدین نیز 
می توانستند با برنامه ریزی و انگیزه بهتری مهیای سال تحصیلی جدید شده 

و راهنمای خوبی برای فرزندان خود در سپری این مسیر پرتنش باشند.
ولی دیگری نیز نسبت به عادی جلوه دادن شرایط در بازگشایی مدارس 
از  که درک درستی  مدرسه  به  و هشت ساله  دانش آموز هفت  فرستادن  و 
فاصله گذاری اجتماعی به نحو صحیح و اصولی ندارند ابراز نگرانی کرد این 
در حالی است که برای برگزاری آزمون چندساعته کنکور سراسری باوجود 
بالغ بودن داوطلبان و توانایی مراقبت از خود، شاهد نگرانی و حساسیت 

مسئولین بودیم.
فرضیه باطل نگاه مطلق به حضور یا عدم حضور دانش آموزان

 استاندار قم با اشاره به فاز بازگشایی مدارس اظهار داشت: برای تاب آوری 
نظام اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی و سلامت باید رویکرد تلفیقی و ترکیبی 
را دنبال کرد ازاین رو از ابتکار عمل دولت می توان به اتخاذ رویکرد ترکیبی 

حضور و عدم حضور دانش آموزان اشاره داشت.
بهرام سرمست نگاه مطلق به حضور یا عدم حضور دانش آموزان در مدارس 
را فرضیه ای باطل دانست و تصریح کرد: نظام اجتماعی ما بر روی سلامت 
روحی و روانی دانش آموزان تأکید دارد با تعطیلی مدارس سلامت جسمی 
دانش آموزان تأمین شده اما سلامت روانی آن ها مستلزم انجام فعالیت های 

جسمی و روانی است.
به گفته سرمست نسبت به بازگشایی مدارس و حضور دانش آموزان اقناع 
عمومی باید به نحو مطلوب تری صورت می گرفت و بسترها و برنامه ریزی 
در آموزش وپرورش از قبل انجام می شد تأکید ما بر تأمین زیرساخت های 
بهداشتی در مدارس است همچنین نظارت جدی حوزه سلامت بر تأمین 

این زیرساخت هاست.
به  کمک  برای  را  خیرین  به ویژه  دستگاه ها  همه  مشارکت  جلب  وی 
آموزش وپرورش بسیار مهم دانست و عنوان کرد: باید دوگانگی هر در دو 
حالت حضوری و غیرحضوری دانش آموزان در مدارس را توأمان داشته باشیم 
و همه دستگاه ها نیز فراخور امکاناتی که دارند به کمک آموزش وپرورش 

بشتابند.
هدف از آموزش وپرورش یادگیری توأم با تربیت

مجتبی رمضان بیگی در گفت وگوسس ، با اشاره به نحوه بازگشایی مدارس 
اظهار داشت: شعارهای فناوری های نوین، استمرار یادگیری و تربیت تمام 
ساعتی، سه مؤلفه ای است که در آموزش وپرورش در قالب سال تحصیلی 
جدید پیش بینی شده است و امروز فناوری های نوین به ابزار مهمی برای 

آموزش تبدیل شده است.
اهداف  بابیان  قم  استان  آموزش وپرورش  سلامت  و  تربیت بدنی  معاون 
آموزشی تصریح کرد: با توجه به این مسئله که در آموزش وپرورش بحث 
یادگیری باید توأم باتربیت انجام شود و هدف از آموزش یادگیری صرف نبوده 
لذا حضور دانش آموزان با رعایت نکات و موارد بهداشتی بسیار احساس 

می شود.
وی با اشاره به همه گیری این بیماری در سراسر دنیا عنوان کرد: باوجود 
را  ما  آمد که  به وجود  ما  برای  بیماری منحوس کرونا زیست بوم جدیدی 
ناگزیر به هم زیستی با آن بیماری و درنتیجه رعایت نکات و دستورالعمل های 

بهداشتی منطبق با شرایط موجود کرونایی می کند.
رمضان بیگی با تأکید بر اهمیت اقدام به موقع در مواقع اضطراری افزود: 
هیچ مسئله ای در جوامع مختلف به صورت ریشه ای حل نخواهد شد مگر 
آن که اعضای تشکیل دهنده و درگیر آن مسئله یاد بگیرند به درک واحدی 

رسیده تا بتوانند مطابق با موازین آن تصمیم واحدی اتخاذ کنند.
استفاده از ماسک نمادی از مسئولیت پذیری و دین داری

به گفته این مسئول آموزشی در این شرایط بحرانی حوزه های اقتصادی 
آخرین و مؤسسات آموزشی و مدارس اولین مراکزی هستند که تعطیل شدند 
و در ادامه این روند، اقدامی بالعکس صورت گرفت؛ با شرایط حاضر زمانی 
تصمیم بر تعطیلی مدارس بود اما امروز بر بازگشایی تصمیم گیری شده 

است.
وی با اشاره به حساسیت بحث آموزش در ورود به پایه ها خاطرنشان کرد: 
ازآنجایی که مسیر سلامت از مسیر آموزش می گذرد بنابراین فرزندان ما باید با 
همزیستی با کرونا مراقبت از خود را یاد بگیرند لذا والدین اگر نسبت به فضای 

آموزشی احساس امنیت داشته باشند دغدغه های آن ها نیز از بین می رود.
رمضان بیگی سلامت دانش آموزان و همکاران آموزشی را در اولویت دانست 
و یادآور شد: حضور همکاران فرهنگی و دانش آموزان در محیط آموزشی 
طبق شیوه نامه های بهداشتی انجام شده فاصله گزاری اجتماعی و استفاده 
از ماسک با عنوان یکی از ضروریات مقابله با بیماری کاملًا رعایت شده است.
وی استفاده از ماسک را نمادی از مسئولیت پذیری و دین داری در محافظت 
از سلامتی خود و دیگران دانست و گفت: حضور در مدارس الزامی نداشته و 
دانش آموزانی که تمایل به آموزش غیرحضوری دارند می توانند از شبکه های 

آموزشی و فضاهای مجازی در این راستا بهره ببرند.
مدیریت 9۵ درصد مدارس قم به صورت دوگروهی

معاون تربیت بدنی آموزش وپرورش استان قم بابیان این مطلب که در هیچ 
کجای دنیا آموزشی جایگزین آموزش حضوری وجود ندارد ادامه داد: مراکز 
پیش دبستانی ما نیز تا به امروز به لحاظ شرایط خاص آموزش های آن ها اجازه 
بازگشایی نداشتند. وی با اشاره به برنامه های آموزشی هفته پیش رو افزود: 
برنامه این هفته نیز بر همین منوال هفته گذشته پیش خواهد رفت البته در 
صورت تأیید شرایط نسبت به رعایت نکات بهداشتی محیط مدارس والدین 
به انتخاب و صلاحدید خود می توانند از آموزش حضوری یا غیرحضوری 
استفاده کنند. به گفته رمضان بیگی بیش از ۹۵ درصد مدارس ما طبق 
اداره  دوگروهی  به صورت  و  محدود  تعداد  با  بهداشتی  دستورالعمل های 
می شود خانواده ها نیز در صورت تمایل می توانند از خدمات حضوری یا 

برنامه دانش آموزی شاد در فضای مجازی به صورت رایگان استفاده کنند.
وی درزمینهٔ سیم کارت های دانش آموزی و نحوه توزیع آن ها افزود: توزیع 
محترم  مدیران  مدیریت  و  برنامه ریزی  طبق  دانش آموزی  سیم کارت های 
مدارس بر عهده آموزشگاه ها قرار داده شده و اولیاء عزیز نیز با مراجعه به 

مدارس در روزهای مقرر می توانند اقدام به دریافت این سیم کارت ها کنند.
به نظر می رسد در فاز بازگشایی مدارس نیازمند تعریف سازوکارهای اساسی 
هستیم و در این راستا باید بر شیوه نامه های مکتوب نظارت دقیقی صورت 
بگیرد که به طورجدی اماکن و فضاهای آموزشی بازبینی و نکات لازم نیز تذکر 
داده شود چراکه امورات مدارس از حساسیت بالاتری نسبت به دیگر حوزه ها 
برخوردار است لذا با توجه به سلامت دانش آموزان که در اولویت قرار دارد باید 

نگرانی ها و دغدغه والدین نیز برطرف شود.

مدیرکل پست استان قم:

فرایند تجارت الکترونیکی مشاغل خانگی 
بانوان تسهیل شد

مدیرکل پُست استان با تاکید بر آمادگی برای تسهیل فرایند تجارت الکترونیک 
درحمایت از مشاغل خانگی زنان کارآفرین گفت: توانمندسازی مشاغل خانگی به 
منظوربازاریابی و فروش محصولات تولیدی توسط زنان سرپرست خانواده استان 

مورد حمایت قرار می گیرد. 
ابوالفضل باقری منش با اشاره به امضای تفاهم نامه میان اداره کل پست و دفتر 
امور بانوان و خانواده استانداری قم، افزود: این تفاهم نامه در راستای اجرای سند 
ارتقای وضعیت زنان و خانواده استان و با هدف حمایت از اشتغال بانوان به امضا 

رسید.
وی ادامه داد: هدف ازاین تفاهم نامه حمایت از اشتغال بانوان وکسب و کار 
درفضای مجازی در راستای اجرای طرح های ملی اشتغال زایی به ویژه طرح ملی 

توسعه مشاغل خانگی و توانمندسازی اقتصادی زنان سرپرست خانواده است.
مدیرکل پُست قم،  یکی از شاخصه های مهم سند ارتقای وضعیت زنان استان را 
توجه به وضعیتی اقتصادی آنان دانست و اظهار داشت: این تفاهم نامه به منظور 
توسعه همکاری ها و سهولت درقبول و توزیع محصولات تولید شده توسط بانوان 

استان بوسیله  پُست به امضا رسیده است.
باقری منش با اعلام آمادگی اداره کل پُست استان درآماده سازی محصولات 
و تولیدات بانوان، همچنین قبول و توزیع  مرسولات پستی، گفت: با امضای این 
تفاهم نامه ظرفیت های موجود برای حمایت از توانمندسازی مشاغل خانگی به 
منظوربازاریابی وفروش محصولات تولیدی توسط زنان سرپرست خانواده استفاده 

می شود.
وی همچنین تاکید کرد: پُست قم با در اختیار داشتن پست لجستیک و امکان 
ارسال محصولات تولیدی به سراسر کشور،  این آمادگی را دارد که به بانوان در 
خصوص نحوه آماده سازی و بسته بندی مرسولات و تولیدات خود آموزش کامل 

را ارائه نماید.
مدیرکل پُست قم،  آموزش تجارت الکترونیک به زنان کارآفرین را از جمله اهداف 
این تفاهم نامه دانست و گفت:اختصاص فضای الکترونیکی) غرفه مجازی( در 
سامانه بازار الکترونیک پست ebazar وارائه دسترسی به سامانه به منظور معرفی 

وفروش کالاها وخدمات زنان کارآفرین از جمله دیگر اهداف این تفاهم نامه است.
باقری منش با بیان اینکه ظرفیت پُست استان برای معرفی تولیدات بانوان 
کارآفرین قم به میدان آمده است، ادامه داد: استفاده از ظرفیت فضا و امکانات 
تبلیغاتی پُست به منظور تبلیغ کالا و محصولات تولیدی بانوان کارآفرین براساس 
نرخ کارشناسی رسمی از دیگر موضوعاتی است که در این تفاهم نامه بر آن تاکید 
شده است. سند ارتقاء وضعیت زنان استان قم دی ماه ۱3۹۸ با حضور معصومه 
ابتکار معاون زنان و خانواده رئیس جمهور در شورای برنامه ریزی و توسعه استان 

قم رونمایی شده است.
در این راستا ۸ محور اصلی آموزش و پژوهش، سلامت، حقوق و امنیت، کار و 
اقتصاد، حمایت های اجتماعی، مشارکت سیاسی و تصمیم سازی، جمعیت و 

خانواده و حقوق و اجتماع تدوین  شده است.
برش استانی سند ارتقای وضعیت زنان و خانواده تاکنون در ۱۹ استان کشور به 

تصویب رسیده و این سند در سال جاری در سطح کشور اجرا شده است.
 

مدیر روابط عمومی آموزش وپرورش استان قم:

حضور دانش آموزان در کلاس های درس 
اجباری نیست

مدیر روابط عمومی اداره کل آموزش وپرورش قم گفت: با توجه به شیوع ویروس 
و  این استان در کلاس های درس اجباری نیست  آموزان  کرونا،  حضور دانش 
افرادی که تمایل به حضور ندارند می توانند تکالیف درسی خود را از طریق برنامه 

شاد دریافت نمایند. 
غلامرضا رضایی افزود: دانش آموزانی که به هر طریق ممکن امکان حضور در 

کلاس درس را ندارند، باید با مدیر مدرسه هماهنگی لازم را داشته باشند.
وی اضافه کرد: مدیران مدارس نیز موظف هستند بستر برنامه های غیرحضوری 
را فراهم کنند تا دانش آموزان از طریق شبکه آموزشی)شاد( به تحصیل ادامه 
دهند. وی ادامه داد: والدین و دانش آموزان در صورت مواجه شدن با اجبار برای 
حضور در کلاس های درس می توانند مراتب را با شماره تلفن های 3۲۹3۸۰۱۶ و 
http://shekayat.medu. 3۲۹3۸۰۱۸ در میان بگذارند و یا با مراجعه به نشانی

ir/ ثبت شکایت نمایند.
رضایی با بیان این که تصمیم ستاد ملی کرونا لازم الاجراست، گفت: در حال 
حاضر بر اساس تصمیم ستاد ملی کرونا حرکت می کنیم و بر این اساس، اصل 
بر حضور دانش آموزان با رعایت تمامی پروتکل های بهداشتی است، اما اجباری 
بر این حضور نیست. وی تاکید کرد: آموزش وپرورش برای برگزاری حضوری یا 
غیرحضوری کلاس ها تصمیم گیرنده نیست و از مردم و رسانه ها خواهشمندیم 
نقدهای غیرمنصفانه نسبت به این ارگان نداشته باشند؛ آموزش و پروش موظف 

به اجرای مصوبات ستاد ملی کروناست.
وی بیان کرد: برای شرکت حضوری دانش آموزان در کلاس های درس، مدیر 
مدرسه باید شرایطی از جمله ضدعفونی کردن سطوح، گندزدایی سرویس های 
بهداشتی، در دسترس قرار دادن ژل و مواد ضدعفونی کننده دست، رعایت فاصله 

یک متر بین دانش آموزان و اجبار همه به استفاده از ماسک را فراهم نماید.
به گفته مدیر روابط عمومی اداره کل آموزش وپرورش قم، زمان حضور دانش 
آموزان در همه مقاطع ۲ ساعت در روز است و از همه والدین انتظار می رود نسبت 
به آگاه سازی فرزندانشان برای پیشگیری از ابتلا و رعایت بهداشت فردی تلاش 
نمایند و دانش آموزان همواره ماسک و ژل ضدعفونی کننده به همراه داشته باشند. 
بر اساس گزارش های میدانی و تماس های مردمی درخصوص اجباری بودن 
حضور دانش آموزان در کلاس، برخی مدیران شرکت حضوری دانش  آموزان در 
کلاس های درس را اجباری اعلام کرده و از ارائه خدمات غیرحضوری خودداری 
می کنند. در سال تحصیلی جدید تعداد دانش آموزان با افزایش هشت درصدی 
نسبت به سال تحصیلی گذشته به حدود ۲۷۰ هزار نفر در مقاطع مختلف رسیده 
است؛ ۶۷۰ فضای فیزیکی و پنج هزار و ۸۰۰ کلاس درس آماده شده و تعداد کد 

فضاهای آموزش وپرورش قم حدود یک هزار و 3۰۰ واحد است.
 

 نماینده مردم قم مجلس شورای اسلامی :

تکریم خانواده شهدا موجب معرفی 
الگوهای ایثار به جامعه است 

نماینده مردم قم مجلس شورای اسلامی گفت: اکنون چهل سال از دوران دفاع 
مقدس می گذرد و ملت ایران پایبند به ارزشهای شهدا در برابر دشمنان ایستادگی 

کرده است.
 علیرضا زاکانی در دیدار با خانواده شهید علی یزدی و  حسن مراد بیگلو گفت: 
خانواده معظم شهدا مایه عزت و اقتدار نظام اسلامی است، تکریم این عزیزان 
موجب معرفی الگوهای ایثار و پایداری به جامعه است.  وی اضافه کرد: شهدا 
و رزمندگان اسلام گوش به فرمان رهبری شجاع، حکیم، مدبر و با بصیرت و با 
انگیزه های دینی و ملی در دوران دفاع مقدس حضور یافتند و  دشمنان اسلام را به 
شکست کشاندند. زاکانی ادامه داد: اکنون چهل سال از دوران دفاع مقدس می 
گذرد و ملت ایران پایبند به ارزشهای شهدا در برابر دشمنان ایستادگی کرده است.
مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم در این دیدار با اشاره به تقدیم 
۶۰۰۰ شهید در دوران دفاع مقدس گفت: امروز مفتخریم خدمتگزار ۸۰ هزار نفر 

از خانواده های معظم شهدا و ایثارگران در استان قم هستیم .
حجت الاسلام حسن هنرمند افزود: شهدا و ایثارگران پرچم های عزت و افتخار 
نظام اسلامی هستند و دیدار و تکریم از این عزیزان موجب تقویت روحیه خدمت 

در مسئولان و باعث دلگرمی خانواده معظم شهدا و ایثارگران  است.
وی اضافه کرد: ملت ما همواره خود را مدیون ایثار و از خود گذشتگی و صبر 
ایثارگران می داند، امروز مفتخریم خدمت گزار این قشر ارزشمند هستیم و امید 

است بتوانیم خدمتی صادقانه به جامعه ایثارگر ارایه کنیم.

انتقاد آیت الله حسینی بوشهری از شرایط اقتصادی:

 گرانی در کشور بیداد می کند
 دبیر شورای عالی حوزه های علمیه گفت: امروز وضعیت گرانی در کشور بیداد 
می کند، به ویژه قشر طلبه ما که با سیلی صورت خود را سرخ نگاه داشته اند و 

عزت مندانه زندگی می کنند.
آیت الله حسینی بوشهری در مراسم آغاز سال تحصیلی جدید مدرسه عالی انوار 
طاها،  اظهار داشت : امسال یک سال استثنایی در دوران تحصیل در حوزه آغاز 
شده است، زیرا مردم جهان درگیر یک ویروس مهلک شده اند که همه حرکت های 

اجتماعی و فرهنگی و آموزشی و اقتصادی و... را تحت تأثیر قرارداد.
نظام  دستگاه های  جذب  که  طلابی  کرد:  بیان  بوشهری  حسینی  آیت الله 
می شوند به این دلیل که نتوانستند در طولانی مدت در حوزه باشند، شاید از حیث 
علمی نتوانستند حداکثرهای دانش حوزوی را در فعالیت های خود به کار ببندند.

وارد  که  کسانی  از  برخی  گفت:  کشور  علمیه  حوزه های  عالی  شورای  دبیر 
دستگاه های نظام شدند، اگر در حوزه می ماندند امروز جزو مراجع مسلم بودن، 

ولی بزرگانی در آن زمان برای حفظ نظام وارد دستگاه ها شدند.
کانون هایی در دل حوزه شکل گرفت که متکفل  دلیل  افزود:به همین  وی 
رشد استعدادهای طلاب خوش فکر باشد و برای آینده نظام اسلامی و حوزه قم 

برنامه ریزی کند .
هستند  حوزه  آینده  امیدهای  فقهی  مدارس  کرد:این  اظهار  قم  امام جمعه 
که می توانند بخش مهمی از خلأهای حوزه و نظام را پرکنند. حضور اساتید 

گران سنگ نیز مزید بر علت است که این مدارس توسعه یابند.
آیت الله حسینی بوشهری بیان کرد: انگیزه و همت عالی و برنامه ریزی هدفمند 
و وجود اساتید فعال و با تجربه در این میدان می توانند سرنوشت مطلوب و نهایی 
را رقم بزنند. دبیر شورای عالی حوزه های علمیه کشور گفت: طلاب جهادی این 
مدرسه مایه سربلندی و افتخار روحانیت شدند، البته در دورانی که حاکمیت 
روحانیت است، ولی به خاطر توطئه های دشمنان و سوء تدبیر عده ای این زحمت 
زیاد شد. وقتی اعلام شد که ویروس کرونا در قم کشف شده است بسیاری از جمله 
طلاب ما به راحتی نمی توانستند به شهرهای مختلف سفر کنند، ولی رهنمودهای 

رهبری و حضور گسترده طلاب جهادی این فضا را تغییر داد.
وی اظهار کرد: علاوه بر کرونا در مسائل پیش از کرونا نیز حضور گسترده طلاب 

در حوادثی چون سیل و زلزله و.... طلاب حماسه سازی کردند.
آیت الله حسینی بوشهری بیان کرد: در دوران کرونا مسئولان رسمی آرامستان ها 
که باید کار اصلی خود را انجام می دادند، همه از اموات فاصله گرفتند )البته در یک 
دوره کوتاه( زیرا هراسی وجود داشت که بیماران کرونا نباید مثل اموات دیگر غسل 

و تیمم شوند ولی کسانی که به میدان آمدند همین روحانیون بودند.
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه کشور گفت: طلاب ما در آن دوران گفتند 
که همان گونه که در دوران جنگ روی مین رفتیم و راه را برای عبور رزمندگان باز 
کردیم در این میدان پرخطر حضور یافتند و شرایط به سمتی رفت که این امور 

سامان دهی شود.
وی اظهار کرد: مدارس و حوزه ما حوزه بالنده ای است و در عرصه علم و تهذیب 
و مبارزه با هوای نفس، با شدت به حرکت است و هرجا احساس می کند که وجود 
او ضرورت دارد و باید در میدان بماند، طلاب ما در میدان کار حاضر هستند و 
آبرویی برای کل روحانیت کشور شدند و تاریخ نویسان اگر با واقعیت بخواهند تاریخ 
را بنویسند این جهاد انقلابی طلاب و البته دانشجویان و اقشار دیگر مردم را باید 
با قلم خود ثبت کنند. آیت الله حسینی بوشهری بیان کرد:امروز وضعیت گرانی 
در کشور بیداد می کند، به خصوص قشر طلبه ما که با سیلی صورت خود را سرخ 
نگاه داشته اند و عزت مندانه زندگی می کنند ولی از ناحیه دیگر متهم هستند که 
حکومت دست آن ها است ولی شرایط زندگی آن ها در عالم واقع با بهت و ناباوری 

دیگران همراه است.
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه کشور گفت: وقتی سطح شهریه طلاب و 
شرایط زندگی واقعی طلاب را به دیگران می گوییم همه تعجب می کنند، ولی این 
حوزه با عنایات حضرت ولی عصر)عج( سه عنصر اصلی که در کلمات نورانی مقام 
معظم رهبری به عنوان نقشه راه حوزه های علمیه و دستور اعلم طلاب بود را به 
کار خواهند بست. رهبر انقلاب فرمودند طلاب باید نقش هدایت دینی، هدایت 

سیاسی و خدمت اجتماعی داشته باشند.
وی اظهار کرد:پیامبر اکرم)ص( و ائمه اطهار)ع( الگوی عالی طلاب ما هستند و 
در این مسیر الگوهایی چون تواضع به متعلمین و فروتنی خاص نسبت به استاد و 

تلاش در این مسیر از جمله مصادیق این الگوها است.

رئیس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم تشریح کرد:
علل و عوامل اقدامات موهن دشمنان اسلام

رئیس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم ضمن ابراز تأسف از عملکرد برخی 
از کشورهای اسلامی در برابر استکبار، به تبیین علل و عوامل اقدامات توهین آمیز 

دشمنان اسلام پرداخت.
دفتر  مدیران  شورای  نشست  در  واعظی  احمد  والمسلمین  الاسلام  حجت 
تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم اظهار داشت: این روزها دو مصیبت و واقعه 
اسفناک، قلوب مؤمنین و مسلمانان غیرتمند را به درد آورده است، یکی مسأله 
توهین به رسول گرامی اسلام)ص( و اهانت به ساحت قرآن و دیگری مسأله سازش 
توسط برخی از کشورهای عربی و اسلامی با اسرائیل است که نشان از ضعف، 

سستی و انفعال در برابر استکبار و صهیونیسم دارد.
 اظهار تأسف از ارتباط بعضی از کشورهای اسلامی با استکبار جهانی

وی ضمن ابراز تأسف از عملکرد برخی از کشورهای اسلامی در برابر استکبار 
گفت: بر خلاف تأکیدات قرآنی که مؤمنین باید »اشداء علی الکفار« و »رحماء 
بینهم« باشند، برخی از جوامع اسلامی با استکبار هم دست و هم پیمان می 
شوند و آنجایی که باید شدت عمل داشته و عزت اسلامی رعایت شود، رحمت، 
انفعال، پذیرش و وادادگی رخ می دهد. رئیس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه 
قم تصریح کرد: این عادی سازی روابط با کشوری که انواع و اقسام ظلم ها و قتل 

ها را نسبت به مسلمانان اعمال کرده، بسیار نگران کننده است.
 علل و عوامل اقدامات موهن دشمنان اسلام

با  روابط  سازی  عادی  با  ارتباط  بی  مقدسات  به  توهین  که  این  بیان  با  وی 
صهیونیست ها نیست، افزود: مسأله توهین به مقدسات که گاهی اوقات به 
خصوص در کشورهای اروپایی اتفاق می افتد، معلول علل متعددی است که یکی 
از آنها، ضعف و تشتت در میان کشورهای اسلامی است؛ یعنی وقتی که دشمنان 
اسلام، ضعف، سستی و انفعال را در سران کشورهای اسلامی می بینند و تشتت را 
در میان مسلمین مشاهده می کنند، طبیعی است که از این اهانت ها و جسارت 
ها احساس خطر نکنند. حجت الاسلام والمسلمین واعظی، رشد اسلام گرایی 
در اروپا را از دیگر علل توهین به مقدسات دانست و اظهار داشت: علی رغم تمام 
تبلیغات منفی علیه اسلام و ایجاد ترس مصنوعی از اسلام که در رسانه های غربی 
رقم می خورد، با موج عظیم اسلام گرایی در کشورهای اروپایی مواجه هستیم 
و ترکیب جمعیتی به لحاظ مذهبی در حال تغییر است و این اهانت ها واکنشی 
انفعالی در برابر این اقبال و گرایش به اسلام است. وی درباره توسل به حاشیه 
سازی برای بروز واکنش های هیجانی مسلمان در غرب، گفت: سومین عامل 
توهین به مقدسات، حاشیه سازی برای به فراموشی سپردن و به تفرقه انداختن 
نسبت به برخی از مسائل اصلی است که در آن جوامع وجود دارد که می خواهند 
با این نوع حرکات غیر انسانی، مسلمانان را به واکنش های هیجانی بکشانند تا به 
این وسیله حاشیه سازی کرده و مهر تأییدی بر حرکات اسلام هراسانه خودشان 

در غرب بگذارند.
 تسلط سکولاریزم و انزوای جریانات مذهبی در غرب

رئیس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم با بیان این که سکولاریزم و جریانات 
سکولار به شدت در عرصه عمومی غرب مسلط هستند تصریح کرد: جریان 
مذهبی در غرب به شدت به انزوا رفته است و توهین به مقدسات و گاهی اوقات 
حتی به مقدسات دین مسیحیت صورت می گیرد و متأسفانه نهادهای مذهبی و 

دینی در غرب، به خصوص در اروپا نسبت به این امور در حاشیه قرار دارند.
وی افزود: حاکمیت و کانون های اصلی قدرت و حکمرانی در غرب، در دست 
جریانات سکولار است و به این صورت نسبت به مبانی مذهبی می تازند و به خود 

اجازه می دهند که به مقدسات توهین کنند.

اجتماعی

مسیر سلامت از مسیر آموزش می گذرد؛ 
دانش آموزان باید با مراقبت از خود همزیستی با کرونا یاد بگیرند

گفت وگو از: فاطمه دهقان نیری

عضو انجمن علمی روان پزشکان ایران، شایعه را 
محصول کنجکاوی مردم و نیز خلاء اطلاع رسانی 
صحیح در جامعه دانست و ارتقا سواد رسانه ای را از 
جمله راهکارهای خنثی کردن این معضل اجتماعی 

عنوان کرد.
فربد فدایی  در مورد شایعه و علل بروز آن گفت: 
بین مردم  بلکه  ایران  بین مردم  در  تنها  نه  شایعه 
جوامع دیگر پرطرفدار است. کافیست چند جمله 
از یک اتفاقی بشنویم تا سر و کله شایعه هم پیدا 
بشود و مشکل اینجاست که اکثر کسانی که شایعه را 

می شنوند، حتی درباره آن فکر هم نمی کنند.
وی گفت: هر چیزی عجیب تر و غریب تر باشد 
برای مردم جالب تر است. به عنوان مثال اگر خبری 
منتشر شود که سگی پای مردی را گاز گرفت این 
اصلا جذابیتی ندارد اما اگر عنوان شود که مردی 
پای سگی را گاز گرفت این جذابیت خبری دارد و 
همه را جذب می کند. در واقع  مسایل واقعی زندگی 

مسایل عادی هستند و جذابیتی ندارند.
اینکه هر مطلبی که  بر  تاکید  با  این روانپزشک 
غیرعادی تر باشد شنونده و مخاطب بیشتری پیدا 
خواهد کرد، تصریح کرد: اگر گفته شود یک بازیگر 
زندگی خانوادگی خوب و آرامی دارد این خبر مردم 
را جذب نمی کند اما اگر جنجال شود که بازیگری 
چهار زن دارد طبیعی است که همه این مساله را 

دنبال می کنند.
باشید که بسیاری  یادآور شد: توجه داشته  وی 
از اوقات ممکن است زمینه هایی در مورد شایعه 
وجود داشته باشد و به همین دلیل هم شایعات در 
جهات خاصی که مردم می پذیرند عنوان می شود 
و مسایلی که مطلقا در ذهن افراد جا ندارد به عنوان 
شایعه بیان نمی شود. به عنوان مثال اخباری راجع 
به یک قاتل زنجیره ای منتشر می شود پس از آن 
است که شایعه پردازی رواج پیدا می کند و مردم هم 

می پذیرند چون ذهن آنها آمادگی داشته است.
گفت:  ایران  روانپزشکان  علمی  انجمن  عضو 
ندارند  آن  به  نسبت  ذهنیتی  مردم  که  موضوعی 

خبرپردازی نمی شود، به عنوان مثال اگر فرضا گفته 
شود که کسی در یک منطقه دورافتاده و ناشناخته 
تغییر جنسیت داده، جذابیتی برای کسی ندارد 
اما شایعه تغییر جنسیت یک فرد مشهور برای مردم 

جذابیت پیدا می کند.
بازار شایعات چگونه و توسط چه کسانی 

داغ می شود؟
فدایی با بیان اینکه شایعات در دو حالت رواج می 
یابند، توضیح داد: نخست زمانی که انتشار اخبار به 
صورت گسترده وجود نداشته باشد و دوم زمانی که 
منابع اطلاع دهنده خبر متعدد و در عین حال بدون 

مجوز و مسوولیت باشند.
وی ادامه داد: زمانی که انسان در مورد موضوعی 
کنجکاوی دارد اگر اخبار درست و رسمی به او داده 
نشود بازار شایعات داغ می شود و افراد بر حسب 
خود  روانی  نیازهای  حسب  بر  یا  گمان  و  حدس 
چیزی به موضوع اضافه یا از آن کم می کنند به این 

ترتیب واقعیت مخدوش می شود.
این متخصص اعصاب و روان با تاکید بر اینکه با 
توجه به گستردگی فضای مجازی این امکان برای 
همگان فراهم ساخته که مطالبی را عنوان و منتشر 
افراد  توسط  مطالب  این  کرد:  خاطرنشان  کنند، 
دیگری دستکاری می شوند به این علت است که 
شاهدیم مطالبی در قالب واقعیت با چه سرعتی 

گسترده می شود و مورد تایید هم قرار می گیرد.
فدایی روز یکشنبه در گفت وگو با ایرنا در پاسخ به 
این پرسش که چه افرادی شایعه پراکنی می کنند 
بخاطر  افراد  اوقات  از  بسیاری  داد:  توضیح  هم 
هیجان چنین کاری را انجام می دهند. از سوی 
دیگر چون فضای مجازی این امکان را به شخص 
می دهد که بدون شناخته شدن مطالبی را عنوان 
کند، بنابراین مردم بر حسب نیازهای روانشناختی 
به  باشد  داشته  است  ممکن  که  هایی  ناتوانی  و 
وسیله دروغ پراکنی سعی در ایجاد اهمیت برای 
خود می کنند. در واقع کسی که شایعه ای را می 
پردازد احساس می کند که توانسته تاثیری بر روی 

جریانات امور داشته باشد.
این روانپزشک با یادآوری اینکه شایعه پراکنی از 

تصریح  است،  تعقیب  قابل  قانون  مجاری  طریق 
کرد: در قانون پیش بینی جبران صدمات مادی یا 
معنوی شایعات به فرد شده است. البته بسیاری 
افراد مشهور شایعات ساخته می  به  راجع  اوقات 
شود چون این افراد با انتخاب شغل و نحوه زندگی 
خود انتخاب کرده اند که جلوی چشم مردم باشند. 
و  هنرمندان  خوانندگان،  ای،  حرفه  ورزشکاران 
دیگران از این جمله هستند که اصولا با توجه به 
همین اخبار است که مردم نسبت به آنها توجه پیدا 

کرده و شهرت کسب کرده اند.
وی افزود: با توجه به جذابیتی که زندگی این افراد 
به  راجع  مطالبی  شخصی  هر  است  ممکن  دارد 
مسایل زندگی این افراد کم یا زیاد کند و خواه ناخواه 

به زندگی آنان لطماتی وارد شود.
راهکار کنترل شایعه پراکنی چیست؟

فدایی درباره راه حل های جلوگیری از شایعات 
کنجکاو  مردم  که  مسایلی  اینکه  نخست  گفت: 
هستند، از طریق مراجع رسمی و رسانه های معتبر 
اطلاعات درست و دقیق در اختیار آنها قرار داده 
شود. دوم اینکه مردم به مطالعه روزنامه های کاغذی 
تشویق شوند و اخبار را از طریق نشریات مکتوب 
تعقیب کنند. وی ادامه داد: به دلیل اینکه نشریات 
چاپی از جمله روزنامه ها و مجلات توسط نهادهایی 
را  اطلاعات  سقم  و  صحت  که  شوند  می  منتشر 
قبلا می سنجند، در نتیجه اگر خبری را در روزنامه 
معتبر صبح یا عصر مطالعه کنید می توانید با توجه 
به اعتبار آن نشریه خبر درست کسب کنید. ضمن 
اینکه این نشریات هم اجازه نمی دهند که اعتماد 
خوانندگان نسبت به آنان با اخبار جعلی از بین برود.
فدایی تاکید کرد: مردم باید در مورد اخباری که 
می بینند، می خوانند و می شنوند دقت بیشتری 
ارتاق  را  خود  ای  رسانه  سواد  نیز  و  باشند  داشته 

دهند.
ایران در مورد راه حل  عضو انجمن روانپزشکان 
سوم هم تصریح کرد: سوم اینکه رادیو و تلویزیون 
نیز باید نیاز خبری مخاطبان را تامین کنند اخباری 
را منتشر سازند مردم مایل به دیدن و شنیدن آنها 

هستند.

راهکار کنترل شایعه پراکنی چیست؟

تنور شایعه چگونه داغ می شود؟
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رویا ذوالفقاری

 بورس در ماه های اخیر به جذابترین محل سرمایه گذاری 
تبدیل شد و در نتیجه در مدتی کوتاه، میلیون ها سهامدار 
آن  وارد  رویایی  و  یک شبه  سودهای  کسب  امید  به  تازه وارد 
این  اخیر،  هفته های  شدید  اصلاح  و  ریزش  اما  شدند، 

سهامداران نوپا را غافلگیر کرد.
سال ٩٩، سالی که با نگاه متفاوت نسبت به سرمایه گذاری 
در بازار سرمایه آغاز شد و توانست گوی سبقت را در میان دیگر 
بازارها به لحاظ بازدهی برباید، اکنون نیمی از سال ٩٩ به 
پایان رسیده و در این 6 ماه، بازار سرمایه هر روز رخ جدیدی 
را از خود به نمایش گذاشت و توانست با وجود نوسان های 
باز کند که  بازار  زیادی که تجربه کرد پای افرادی را به این 
طریق  از  سود  کسب  و  سرمایه گذاری  آنها  اولویت  همیشه 
بازارهای موازی مانند ارز، طلا و سکه بود. از اواسط فروردین 
ماه به دلیل تغییر روند معاملات بورس در نخستین روزهای 
سال، جمع انبوهی از مردم با حضور در دفاتر پیشخوان و 
کارگزاری ها به دنبال طی کردن مراحل دریافت کد بورسی و 
عجله برای دریافت هر چه زودتر کد بورس و آغاز معاملات در 
این بازار بودند، غافل از آنکه اکثریت آنها افراد فاقد اطلاعات و 
دانش کافی برای »چم و خم های« سرمایه گذاری در این بازار 
بودند و فقط به دنبال پیدا کردن راه نفوذ هر چه سریع تر به این 

بازار برای کسب سود بودند.
ازدحام در دفاتر پیشخوان برای دریافت کد بورسی

صف های طولانی پشت دفاتر پیشخوان گواه از استقبال 
سرمایه گذاران از بازار سرمایه و عجله هر چه بیشتر این افراد 
برای ورود به بازار سرمایه بود، این موضوع گرچه باعث ورود 
سهامداران تازه وارد، ورود نقدینگی های جدید و رشد بی سابقه 
شاخص بورس شده بود اما چنین صف هایی در بطن خود 
نگرانی هایی را پنهان کرد که از همان ابتدا اکثر کارشناسان 
بازار سرمایه نگرانی خود را نسبت به این موضوع فاش کردند 
و معتقد بودند هر گونه اصلاح در بازار که باعث ایجاد رفتار 
هیجانی از سوی این سرمایه گذاران شود می تواند خرابی های 
بسیاری را در این بازار با خود به همراه آورد. این نگرانی ها، 
ترسی را به جان بازار انداخت و باعث شد سازمان بورس به 
فکر اتخاذ تصمیماتی جدید برای کنترل بازار و کاهش هیجان 
از سوی سهامداران باشد، به دنبال چنین مسائلی سازمان 
بورس در ابتدا مصوبه ای را با عنوان کاهش دامنه نوسان بورس 
از پنج درصد به دو درصد ابلاغ کرد که این موضوع هجمه ای 
از اعتراضات را از سوی کارشناسان بازار و سهامداران به دنبال 
داشت که باعث مداخله وزیر اقتصاد در این موضوع و برگزاری 
جلسه فوری برای تصمیم گیری در خصوص این مصوبه شد 
که در نهایت این جلسه به منتفی شدن تصمیم سازمان بورس 

و بازگشت دامنه نوسان بورس به پنج درصد منتهی شد.  
اصلاح شدید شاخص بورس

تجربه  سال  ابتدای  از  بورس  که  مثبتی  روزهای  وجود  با 
کرد اما از حدود یک ماه گذشته، روند معاملات این بازار وارد 
مسیری نزولی شد و نگرانی بسیاری از سهامدارانی را با خود 
به همراه داشت که به دنبال رشد مکرر شاخص بورس به تازگی 
وارد بورس شده اند و به گفته خودشان تصور چنین اصلاح 
و افت سنگینی را از شاخص بورس نداشتند و اکنون بدون 
هیچ توجهی به صحبت فعالان بازار جهت نگاه بلندمدت به 
اخیر  اصلاح  بودن  طبیعی  و  بازار  این  در  سرمایه گذاری 
شاخص بورس، همان گونه که هیجانی وارد این بازار شده اند 
در حال خروج سرمایه های خود از این بازار هستند که این 

موضوع توانست آتش اصلاح بازار را شعله ورتر کند.
نگران سرمایه ام هستم

به  بورس  کارگزاری های  از  یکی  در  حضور  با  خبرنگارما 
بورس  وارد  تازگی  به  که  پرداخت  سهامدارانی  با  صحبت 
شده اند و از انگیزه خود برای سهامداری و ورود سرمایه های 

خود به این بازار سخن گفتند.
که  است  تازه واردی  سهامداران  از  یکی  بهبودی«  »فرزاد 
حدود یک سال گذشته بدون هیچگونه آگاهی وارد این بازار 
شده  است.   وی گفت: در روزهای نخست ورود به این بازار 
سود زیادی را از این بازار کسب کردم و گمان می کردم از این 
بازار می توانم فقط سود کسب کنم اما حالا که بازار از یک ماه 
گذشته وارد فاز منفی شده است به شدت نگران سرمایه ای 
هستم که به این بازار وارد کردم و حالا می ترسم اصل سرمایه 

خود را در دوران افت بازار از دست بدهم.

وی درباره انگیزه خود برای سرمایه گذاری در بورس گفت: 
با سرمایه کوچکی که داشتم نمی توانستم در بازارهای دیگر 
سرمایه گذاری کنم و با توجه به اینکه بورس نیاز به سرمایه 
زیادی نداشت و در آن زمان می توانستم با ۱۰۰ هزار تومان 
وارد این بازار شوم تصمیم به دریافت کد سهامداری و ورود کل 

سرمایه های خود به این بازار گرفتم.
بورس، برایم مثل یک بازی بود

در گوشه ای دیگر از این کارگزاری، دختری جوانی حدود 
3۰ ساله ایستاده بود که خود را »میترا سپاسی« معرفی کرد 
و زمانی که از او علت ورودش به بورس را جویا شدم، گفت: 
من در زندگیم دوست دارم همه چیز را تجربه کنم و فقط به این 
دلیل وارد بورس شدم که به این بازار مانند یک بازی نگاه کردم 
و برایم بسیار هیجان انگیز بود، به هیچ عنوان فکر نمی کردم 
این زودی وارد ضرر شوم. وی گفت: من زمانی که وارد  به 
بورس شدم هیچ علمی از سرمایه گذاری در این بازار نداشتم 
به همین دلیل فکر اینکه این بازار وارد افت و نوسان شدید شود 
را نمی کردم. این سهامدار تازه وارد افزود: الان هم به دنبال 
آموزش در این بازار نیستم و از همان ابتدا فقط به دنبال تجربه 

سرمایه گذاری در این بازار بودم.
بورس چی هست؟

خانمی مسن که بر روی صندلی کارگزاری نشسته بود حتی 
نتوانست درباره علت ورودش به بورس به خبرنگار ایرنا چیزی 
بگوید، فقط در یک جمله گفت: »نمی دانم بورس چی هست 

خانواده ام از من خواستند کد بگیرم و وارد این بازار شوم.«
ورود افراد ناآگاه به بورس

نتیجه صحبت با این افراد نشان می دهد که رشد غافلگیرانه 
بورس باعث شد تا سهامداران تازه وارد بدون دانش از روند 
و  سرمایه گذاری  برای  کوتاه مدت  دید  با  بازار  این  معاملات 
کسب بازدهی بالا در کوتاه ترین زمان ممکن وارد این بازار 
شوند و طبیعی است که با ایجاد کوچکترین اصلاحی در بازار 
و با ترس از دست رفتن سرمایه هایشان به فکر خروج از این 

بازار باشند.
نگران اصلاح بورس بودم

روز گذشته  در چند  مقابل صرافی ها   صف های طولانی 
سرمایه،  بازار  به  سرمایه گذاران  بدبینی  نشان دهنده 
خوش بینی این افراد به بازار ارز و ورود دوباره سرمایه ها به این 
بازار بود.  خبرنگار ایرنا با حضور در میان مردم علت این تصمیم 
عجولانه سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری در بازار ارز را جویا 
شد که خانمی جوان خبرنگار ایرنا گفت: سال ۸۵ وارد بورس 
شدم و بخشی از سرمایه هایم را وارد این بازار کردم اما در آن 
زمان معاملات بورس مانند الان نبود و روند آن رشد چندانی 
نداشت به همین دلیل سود زیادی را نتوانستم از بورس کسب 

کنم و دیگر چندان جذابیتی را برایم نداشت.
از سود سالانه  بیشتر  بانکی  آن زمان سود  افزود: در  وی 
بورس بود و بیشتر سرمایه گذاران به دنبال حفظ سرمایه های 
خود در بانک بودند، بورس در آن زمان ۱۰ درصد به صورت 
سالیانه سود در اختیار سهامداران می گذاشت در حالی که 

سود سالانه سپرده در بانک ۲۰ درصد بود.
این خانم جوان گفت: با اینکه بورس از سال گذشته وارد 
روند صعودی غیرمنتظره ای شد اما باز هم سرمایه ام را وارد این 

بازار نکردم زیرا هر روز نگران اصلاح شدید بورس بودم.
کسب بازدهی چشمگیر از بازار سرمایه در بلند مدت

به  اشاره  با  سرمایه  بازار  کارشناس  مومن زاده«،  »مهدی 
سهامداران تازه وارد به خبرنگار ایرنا گفت: اکنون اکثر سهام 

موجود در بازار به ارزندگی قیمت رسیده اند و می توان  با دید 
میان مدت و بلندمدت به آنها وارد این بازار شد اما پیشنهاد ما 
این است که سهامداران تا زمان فروکش کردن هیجانی که 
اخیرا در بازار ایجاد شده است با دقت بیشتری به این بازار 
ورود کنند. وی افزود: طبق آمارهای موجود اقتصادی به طور 
حتم در میان مدت و بلندمدت، بازدهی بازار سرمایه نسبت به 
بازدهی سایر بازارها بیشتر خواهد شد و سهامداران نباید تحت 

تاثیر هیجانات ایجاد شده به بازار ورود کنند.
بورس  در  سرمایه گذاری  کرد:  خاطرنشان  مومن زاده 
فعالیت های  تنظیم  به  کمک  اشتغال،  تولید،  افزایش  به 
اقتصادی و راه افتادن چرخه تنظیم اقتصادی منجر خواهد 
شد، سرمایه ای که وارد بازار سرمایه می شود در سطح کلان،  
اقتصاد ملی را به گردش در خواهد آورد و دیگر سرمایه های در 

اختیار مردم در بازار ارز، مسکن و طلا گم نمی شود.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: راهکاری که سهامداران 
می توانند در پیش بگیرند سهامداری در این بازار است و با 
نگه داشتن سرمایه های خود در این بازار در مدت زمان ۶ ماه 
نه تنها ضرر این افراد جبران می شود بلکه سود قابل قبولی را 

کسب خواهند کرد.
هشدار مسوولان به سهامداران تازه وارد

نکته حائزاهمیت این است که کارشناسان بازار و مسوولان 
و  راهنمایی  را  تازه وارد  سهامداران  بارها،  بورس  سازمان 
اعلام کردند: سهامداران نباید تحت تاثیر چنین رشدهایی 
همه سرمایه خود را وارد این بازار کنند بلکه بهتر است برای 
طریق  از  و  سرمایه  از  بخشی  بازار  این  در  سرمایه گذاری 
صندوق های سرمایه گذاری وارد این بازار شوند اما هیچ یک 
از سهامداران توجهی به این صحبت ها نداشتند و تحت تاثیر 
رشدهای بی سابقه بورس و با کسب اطلاعات از طریق سهام 
معرفی شده در فضای مجازی، در این بازار سرمایه گذاری 

کردند.
بورس، بازاری پرریسک

در این زمینه »بهنام بهزادفر«، عضو هیات مدیره شرکت 
اطلاع  رسانی و خدمات بورس روز )یکشنبه( در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا با اعتقاد بر اینکه بازار سرمایه همیشه همراه با 
صعود و نزول هایی همراه بوده است، گفت: متغیرهای زیادی 
بر قیمت گذاری سهام شرکت ها تاثیرگذار است که تغییر در هر 
کدام از آنها می تواند قیمت سهام را دستخوش تغییراتی کند.

افزود:  بازار سرمایه است،  اینکه نوسان، ذات  بیان  با  وی 
این موضوع در همه جای دنیا پذیرفته شده است که ریسک 
سرمایه گذاری در بورس در مقایسه با سایر بازارهای موازی 
همیشه زیاد بوده و این ریسک عموما با بازدهی بالا همراه بوده 

است، اما در پرریسک بودن این بازار نمی توان تردید داشت.
به گفته عضو هیات مدیره شرکت اطلاع  رسانی و خدمات 
بورس، در چنین شرایطی سرمایه گذاران باید برای ایمن نگه 
داشتن سرمایه های خود در بورس اصولی را رعایت کنند تا 

بتوانند از ضرر و زیان های احتمالی در این بازار ایمن باشند.
دیدگاه بلندمدت سرمایه گذاران در بورس

وی با بیان اینکه دیدگاه بلندمدت از جمله مسایلی است که 
سهامداران این بازار باید به آن توجه بسیاری را داشته باشند، 
گفت: یکی از مهم ترین توصیه های سرمایه گذاری در بازارهای 
مالی دنیا و در کشورمان داشتن دیدگاه بلندمدت است و باید 
دیدگاه خود برای سرمایه گذاری در بورس را به مدت پنج ساله 
یا بیشتر در نظر بگیرند. بهزادفر گفت: گروهی از محققین به 
بررسی این موضوع پرداختند که آیا داشتن دیدگاه بلندمدت 

برای سرمایه گذارانی که سقف قیمتی چند ساله خرید سهام 
همچنین سرمایه  و  خیر  یا  می  دهد  پاسخ  نیز  دادند  انجام 
گذارانی که در پیک های قیمتی سهام خریدند در بلند مدت 
قادر به کسب چه میزان بازدهی هایی بودند؟ این تحقیق نشان 
داده شده است که اگر سبد سهامی در بالاترین قیمت خود 
خریداری شود بعد از چند سال در دیدگاه بلند مدت سوددهی 
خود را دارد، به گونه ¬ای که در هم حدود هفت سال بعد از 
ریزش دی ماه ۱3۹۲ تاکنون، بازدهی سرمایه گذاران به ۱۶۰ 
درصد )به دلار( رسیده است که این موضوع جایگاه صبر را در 

بورس نشان می دهد.
سرمایه گذاری غیرمستقیم

عضو هیات مدیره شرکت اطلاع  رسانی و خدمات بورس، 
سرمایه گذاری غیرمستقیم را دیگر عامل توجه سرمایه گذاران 
به بورس دانست و گفت: این نوع از سرمایه گذاری مناسب 
صورت  به  نمی توانند  مختلف  دلایل  به  که  است  افرادی 
مستقیم اقدام به خرید و فروش سهام کنند و فرصت کسب 
اطلاعات یا مهارت کافی برای بررسی و تحلیل و خرید و فروش 
سهام را ندارند. وی خاطرنشان کرد: در روش غیرمستقیم، فرد 
سرمایه گذار مدیریت سرمایه خود را به دست افرادی می سپارد 
که علاوه بر برخوردار بودن از مهارت و دانش مالی بالا، بیشتر 
وقتشان را مستقیما صرف بررسی تحلیل گزینه های مختلف 
سرمایه گذاری می کنند،  در نتیجه سرمایه افراد توسط یک 

تیم حرفه ای مدیریت خواهد شد.
بهزادفر با بیان اینکه عمده معاملات در دنیا نیز به شکل 
غیرمستقیم انجام می شود، افزود: سرمایه گذاری غیرمستقیم 
شرکت های  خدمات  از  استفاده  یعنی  کلی  دسته  دو  به 
سبدگردانی و صندوق های سرمایه گذاری تقسیم می شود، 
این نوع سرمایه گذاری برای افرادی که دانش، تجربه و فرصت 
کافی برای سرمایه گذاری را ندارند و به دنبال کسب بازدهی 

معقول هستند بهترین فرصت است.
وی افزود: بررسی های انجام شده نشان می دهد که در ماه 
گذشته میانگین بازدهی همه صندوق های سرمایه گذاری 
با ۱۰ درصد زیان همراه بوده است، این در حالی است که 
بازدهی شاخص بورس با ۲۲ درصد زیان همراه بوده است 
گذاری  سرمایه  از  استفاده  می دهد  نشان  موضوع  این  که 
غیرمستقیم تا چه اندازه می تواند ریسک افراد را کاهش دهد.

دوری از رفتار هیجانی
بهزادفر سرمایه گذاران تازه وارد را به دوری از هیجان و داشتن 
آرامش در معاملات دعوت کرد و گفت: در دنیا در خصوص 
است،  تولید شده  زیادی  احساسی مطالب  سرمایه گذاران 
بخش عمده از اشتباهات معامله گران نداشتن ویژگی های 
شخصی خود سرمایه گذار است. به گفته عضو هیات مدیره 
 ۱۹ حدود  اکنون  بورس؛  خدمات  و  اطلاع رسانی  شرکت 
میلیون نفر در سامانه جامعه اطلاعات مشتریان ثبت نام کردند 
و بیش از ۵ میلیون نفر از این تعداد فعالیت جدی در بورس 
دارند. وی با بیان اینکه این افراد طبیعتا آموزش های لازم را 
ندیدند و موجب ایجاد هیجانات در بورس می شوند، گفت: 
هیجانات به طور عمده موجب تکرار معاملات اشتباه می شود 
و تکرار این موضوع باعث پرداخت هزینه مضاعف خواهد شد.  
بهزادفر با اشاره به اینکه اکنون جمع کارمزد خرید و فروش 
در  سرمایه گذاران  داشت:  اظهار  است،  درصد  حدودا ۱.3 
طول یک سال با چند بار خرید و فروش به پرداخت ۱۰ درصد 
ثبات  درگیر  کشور  که  شرایطی  در  می ¬رسند،  نیز  کارمزد 
قیمت ها باشد، این ارقام می تواند بسیار چشم گیر باشد و 

بازدهی واقعی سرمایه گذار را حتی منفی کند.
تحلیل و آموزش لازمه سرمایه گذاری در بورس

عضو هیات مدیره شرکت اطلاع  رسانی و خدمات بورس با 
بیان اینکه سرمایه گذاران برای فعالیت مستقیم در بورس نیاز 
به یادگیری و تحلیل هایی مانند تحلیل بنیادی، تکنیکال، 
تابلوخوانی و روانشناسی در بازار دارند، اظهار داشت: اکنون 
موسسات بسیاری که مجوز از کمیته راهبری آموزش بازار 

سرمایه دارند در حال ارائه خدمات آموزشی هستند.
وی با تاکید بر اینکه یادگیری قواعد تحلیل گری و استفاده 
از  تا حد زیادی  ابزارهای سرمایه گذاری می تواند  از  درست 
افزایش  را  فرد  و سودآوری  را کاهش  ریسک سرمایه گذاری 
دهد، گفت: اکنون حدود ۴۰ ابزار و قرارداد در بازارهای مالی 
کشور وجود دارد که بخش عمده ای از آن برای معامله گران 
حقیقی، منعی ندارد، ابزارهای معاملاتی گاهی نقش مستقیم 

را در پوشش ریسک سرمایه گذاران ایفا می کنند.

تحلیل و آموزش لازمه سرمایه گذاری در بورس؛

قالیباف: سهامداران تازه وارد در مواجهه با ریزش بورس چه باید کنند؟

مجلس برای تثبیت و تقویت بازار بورس 
مصمم است

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس شورای اسلامی مصمم است که 
بازار بورس و سرمایه را حمایت، تقویت و تثبیت کند.

محمدباقر قالیباف در آغاز جلسه علنی روز- یکشنبه- مجلس شورای اسلامی 
درباره محتوای جلسه غیرعلنی امروز مجلس گفت: جلسه غیرعلنی امروز که 
بیش از دو ساعت و نیم به طول انجامید، عمدتا متمرکز بر بحث و مسائل حوزه 

بازار سرمایه و بورس بود.
وی با بیان این که مجلس یازدهم مسائل اقتصادی را در اولویت قرار داده است، 
اظهار داشت: به ویژه در روزهای اخیر فعالیت در حوزه بورس در کمیسیون های 
تخصصی و اقتصادی مجلس بررسی شد و نتیجه این شد که امروز با حضور وزیر 

امور اقتصادی و دارایی و رییس کل بانک مرکزی جلسه ای برگزار شد.
وی ادامه داد: مجلس شورای اسلامی مصمم است که بازار بورس و سرمایه را 
حمایت، تقویت و تثبیت کند و تلاش می کند نقدینگی در بازار بورس به سمت 
مسائل تولیدی حرکت کند و بتوانیم برای تکمیل پروژه های صنعتی، تجاری و 
کارخانجات و رونق تولید هدایت شود و حتما از سرمایه و پول مردم در این حوزه 
صیانت شود؛ در این راستا کمک لازم را برای تثبیت بازار بورس انجام خواهیم داد.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: در دو هفته قبل بحث افزایش سرمایه از 
موضوعات مهم و جدی در مجلس بود که لایحه دو فوریتی دولت برای ثبت سهام 
بدون حق تقدم در طول چند روز تصویب و ابلاغ شد و این بسیار به عمق بخشی، 
تثبیت و هدایت و حفظ نقدینگی بورس و اموال مردم کمک می کند و مجلس در 

این زمینه هیچ کوتاهی ندارد و توجه جدی خود را در این باره بیشتر خواهد کرد.
وی تاکید کرد: ما لازم است در حوزه بورس تصمیمات جدید را مورد توجه 
قرار دهیم که امروز این تصمیمات در مجلس گرفته شد و با همکاری وزیر امور 
اقتصادی و رییس سازمان بورس و مجموعه شورای عالی بورس که –پنج شنبه 
جلسه داشتند- این کار را پیش ببریم؛ از موضوعات مهم بازار گردانی در بورس 
است که از دو طریق باید به آن توجه کنیم نخست متغیرهای بورس از جمله 
حجم مبنا، حداقل سفارش، ضریب اعتباری سهام در حساب کارگزاری ها سقف 
استفاده از اعتبار در بازار سرمایه که مجلس مصمم است در کارهای کارشناسی و 

نظارتی خود در بورس به آن توجه کند.
رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در مورد بازارگردانی امروز تصمیم گرفته 
شد و در بورس دنبال و اجرایی خواهد شد اینکه بخشی از شرکت های بورسی 
دولتی و حقوقی هستند که در اوج بازار درآمدهایی داشتند که بخشی از این 
درآمدها از بازار خارج و به این ترتیب از ظرفیت بورس کم شد؛ مجلس مصمم است 
که آن شرکت ها به نوعی دولتی بوده یا مدیریت دولتی دارند مکلف هستند این 
وجوه را دومرتبه به بازار بورس بازگردانند و بازار گردانی در بورس به خوبی پیش رود 

و کسی در خارج از این موضوع مدیریت بورس را انجام ندهد.
وی با بیان اینکه باید به ابزارهای پوشش ریسک و بیمه توجه کنیم، افزود: 
اختیارات فروش تبعی که در آنجا مطرح است از آن جمله است، زیان ناموجه را 
به منابع بیت المال وارد نکنیم ولی این کار را برای حفظ بورس انجام می دهیم و 
پیش خواهیم برد؛ امروز توافق شد از سازوکارهایی که بتوانیم سهام خزانه و کاهش 
مزیت های سهام غیر خزانه مستقیم را برای تقویت در سازوکارهای رسمی سهام 

خزانه در بورس در دستور قرار دهیم.

رئیس کل بانک مرکزی:

 روزانه ۱۰۰ میلیون دلار نیمایی
 در کشور عرضه می شود

رئیس کل بانک مرکزی گفت: این روزها متوسط عرضه ارز در سامانه نیما به 
صورت روزانه ۱۰۰میلیون دلار بوده و تداوم این روند، نشان دهنده بهبود روند 
بازگشت ارزهای صادراتی به کشور بر مبنای سیاست های اتخاذ شده و استقبال 

صادرکنندگان است. 
عبدالناصر همتی عصر شنبه در دیدار با گروهی از صادرکنندگان نمونه کشور 
و اعضای هیأت رییسه اتاق های بارزگانی، ضمن قدردانی از عملکرد آنان در 

بازگشت ارزهای صادراتی، به بررسی و مرور مشکلات آنان در این مسیر پرداخت.
وی تصریح کرد: بانک مرکزی تعامل با صادرکنندگان را در دستور کار دارد و از 
هرگونه همکاری با آنان در راستای بازگشت ارزهای صادراتی شان دریغ نخواهد 

کرد.
رئیس کل بانک مرکزی در این دیدار با بیان اینکه صادرکننده ها نقشی اساسی در 
مقاومت اقتصادی کشور ایفا کرده و می کنند، بر ضرورت همدلی و تلاش جمعی 

صادرکننده ها برای عبور از شرایط سخت کنونی کشور تأکید کرد.
وی با اشاره به تعدد وظایف بانک مرکزی، تأمین ارز کالاهای اساسی، دارو و مواد 
اولیه را اولویت اصلی بانک مرکزی دانست و گفت: باید توجه داشته باشیم که بانک 
مرکزی تولید کننده ارز نیست و به هر حال ناچار به اولویت بندی نیازهای کشور 

است.
همتی همچنین با اشاره به معرفی ۲۵۰ نفر از صادرکنندگان متخلف به قوه 
قضاییه، گفت: اینها تولید کننده نبودند و با حق العمل کاری و روش های خلاف 
متعدد نسبت به خروج سرمایه و تخلف در اجرای تعهد صادراتی خود عمل کرده 

بودند و چاره ای جز برخورد قضایی برای بانک مرکزی باقی نگذاشتند.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: بانک مرکزی هیچگاه بنای برخورد قضایی با 
صادرکنندگان واقعی و درستکار را نداشته و حتی الامکان تعامل با آنها را دنبال 

می کند.
وی تصریح کرد: بانک مرکزی مشکلات صادرکنندگان در شرایط کنونی را درک 

می کند و قصدی برای فشار مضاعف بر آنها ندارد.
رییس شورای پول و اعتبار همچنین با اشاره به روند مناسب تأمین ارز در سامانه 
نیما در روزهای گذشته، گفت: در روز جاری ۱۲۸ میلیون دلار در سامانه نیما 
عرضه شده که بیش از ۷۰ میلیون دلار آن معامله شده است. بر همین اساس در 
این روزها متوسط عرضه ارز در نیما به صورت روزانه ۱۰۰میلیون دلار بوده و تداوم 
این روند، نشان دهنده بهبود روند بازگشت ارزهای صادراتی به کشور بر مبنای 

سیاست های اتخاذ شده و استقبال صادرکنندگان است. 
رییس کل بانک مرکزی همچنین با اشاره به کاهش میزان صادرات کشور در سه 
ماه نخست سال جاری به دلیل شیوع ویروس کرونا و برخی محدودیت ها، گفت: 
خوشبختانه روند صادرات کشور پس از طی سه ماهه اول سال در حال احیاست و 

روند تأمین ارز کالاهای وارداتی سرعت خواهد گرفت.

 رئیس اتحادیه مشاوران املاک:

 دولت مانع سرازیر شدن نقدینگی از 
سهام به بازار مسکن شود

 رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه سهامداران باید نگاه بلندمدت به 
بورس داشته باشند گفت: دولت تلاش کند بورس مجدداً روند مثبت به خود 

بگیرد تا شاهد خروج نقدینگی از بورس به مسکن نباشیم.
مصطفی قلی خسروی درباره افزایش این روزهای قیمت مسکن اظهار کرد: 
اینکه بخش مهمی از نقدینگی کشور وارد بورس شده اتفاق خوبی است زیرا کنترل 
نقدینگی در این بخش به آرامش بازارهای موازی منجر می شود. به هر حال اگر 
اصلاح بازار سرمایه ادامه پیدا کند تأثیر خود را به شکل هجوم نقدینگی به بازارهای 

مسکن، ارز و طلا نشان می دهد.
وی افزود: از طرف دیگر سهامداران باید نگاه بلند مدت به بورس داشته باشند و 
نوسانات کوتاه مدت را نادیده بگیرند. سهامداران اطمینان داشته باشند در میان 
مدت و بلند مدت سود خواهند کرد. خسروی با تاکید بر اهتمام دولت برای حفظ 
بازار سهام گفت: به اعتقاد من انتخابات آمریکا تأثیری بر اقتصاد ایران و به تبع 
آن بورس ایران ندارد؛ زیرا هرکس انتخاب شود با توجه به چارچوب مشخصی که 
سیاست های کلان آمریکا دارد با ملت ایران دشمنی خواهد کرد. فرقی نمی کند 
که شخص منتخب، ترامپ باشد یا جو بایدن. فراموش نکنیم دولتمردان آمریکا 

دشمنان قسم خورده نظام و ملت ایران هستند.

آگهی مزایده یک دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی 3 فرعی از 33۴ اصلی بخش دو قم مربوط به پرونده کلاسه 
۱3۹۸۰۴۰3۰۰۱۱۰۰۱۰۴۸/۱

بموجب پرونده اجرایی کلاسه ۱3۹۸۰۴۰3۰۰۱۱۰۰۱۰۴۸/۱ )با شماره بایگانی ۹۸۰۱۱۰۷( له: خانم لیلا رستمی، بر 
علیه: آقای امیر ظریف مستند سند ازدواج ۶۵۴۹-۱3۸۶/۱۰/۱۶ دفترخانه ازدواج شماره ۱ قم، یک دانگ مشاع از ششدانگ 
پلاک ثبتی 3 فرعی از 33۴ اصلی ثبت شده بخش دو قم واقع در قم، خیابان سعیدی، کوچه ۱۵، پلاک ۲۲، متعلق به آقای 

امیر ظریف که در قبال طلب خانم لیلا رستمی بازداشت شده است و از طریق مزایده به فروش می رسد:
حدود و مشخصات مورد مزایده یک دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی 3 فرعی از 33۴ اصلی بخش دو قم:

شمالا: در دو قسمت که قسمت دوم آن شرقی است اول پی است بطول ۵/۶۸ متر به شارع ۸ متری به عرض ۸ متر، دوم پی 
است بطول ۲/۵۰ به تقاطع شوارع ۸ متری )محل پلاک ۲/۱/33۴ اصلی( به عرض ۸متر

شرقا: پی است بطول ۶/3۰ متر به شارع ۸ متری )محل پلاک ۲/۱/33۴ اصلی( به عرض ۸ متر
جنوبا: دیوار به دیوار است بطول ۷/3۰ متر به 33۵ اصلی

غربا: دیوار به دیوار است بطول ۸/۱۰ متر به 3۸۵ اصلی
لازم به ذکر است که پلاک 33۴/۱ اصلی بخش دو قم در مسیر شارع قرار گرفته و برابر تقسیم نامه شماره ۱۲۲۲۱۷- 
۱3۹۵/۰۵/۲۰ دفتر ۵ قم به ۲ قطعه تفکیک که ششدانگ پلاک 3 فرعی در سهم نامبردگان فوق قرار گرفته و سند تک برگی 

بنامشان صادر گردیده مضافا به اینکه بازداشتی مذکور مربوط به مالکیت امیر ظریف می باشد.
مشخصات مورد مزایده:

ساختمان ملک مذکور به صورت دو نبش، در چهار طبقه زیربنا با کاربری مسکونی شامل طبقه همکف با کاربری پیلوت 
و طبقات اول تا سوم هر کدام دارای یک واحد با کاربری مسکونی می باشد. سازه ساختمان از نوع اسکلت فولادی و سقف 

طبقات از نوع تیرچه بلوک می باشد.
طبقه همکف با کاربری پارکینگ و دارای دو انبار می باشد. کف فرش سنگ، بدنه دیوارها سرامیک، سقف از نوع کاذب می 

باشد. دارای دو درب از نوع کرکره ای – برقی می باشد.
هر واحد شامل سالن، آشپزخانه، یک اتاق خواب، حمام و سرویس بهداشتی و تراس می باشد. کف فرش واحدها سرامیک 
و بدنه دیوارها و سقف اندود گچکاری-سفیدکاری می باشد. سقف دارای نور مخفی می باشد. کف فرش و بدنه تراس سرامیک 

می باشد.
ساختمان دارای آسانسور با چهار ایستگاه توقف می باشد. نمای ساختمان آجر ۵ سانتی متری و سنگ، پنجره ها دو جداره، 

ایزولاسیون پشت بام از جنس ایزوگام می باشد.
امتیاز انشعابات ساختمان مشتمل بر سه انشعاب برق تک فاز، چهار انشعاب آب و یک انشعاب گاز می باشد.

ساختمان دارای شناسنامه ساختمان به شماره پروانه تجدید بنا ۷/۱۰/3۰۵3۵ مورخ ۱3۹۴/۰۲/۲۴ می باشد.
و لیکن فاقد پایانکار می باشد.

کارشناسان نظریه خود را به شرح ذیل اعلام نموده اند:

با توجه به کمیت و کیفیت ملک مذکور و با توجه به موقعیت به شرح ذیل ارزیابی می گردد:
مساحت عرصه ۵۸/۲۲ مترمربع، هر متر مربع از قرار ۸۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال......................................... جمعا برابر با 

۴/۶۵۷/۶۰۰/۰۰۰ ریال
مساحت اعیانی مسکونی ۱۷۷/۴۲ مترمربع، هر مترمربع از قرار ۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال..................... جمعا برابر با 

۷/۰۹۶/۸۰۰/۰۰۰ ریال
مساحت اعیانی پارکینگ ۵۹/۱۴ مترمربع، هر مترمربع از قرار 3۲/۰۰۰/۰۰۰ ریال.........................جمعا برابر با 

۱/۸۹۲/۴۸۰/۰۰۰ ریال
امتیاز انشعابات، ایزوگام و نما.............................................. جمعا برابر با ۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال

با توجه به موارد مذکور ارزش کلی ششدانگ ملک مذکور )با فرض عدم هر گونه بدهی به ارگانها و شهرداری و...( مبلغ 
۱۴/۰۴۶/۸۸۰/۰۰۰ ریال )چهارده میلیارد و چهل و شش میلیون و هشتصد و هشتاد هزار ریال( ارزیابی می گردد.

پیرو ارزیابی صدر الاشاره، ارزش یکدانگ از ملک مذکور )با فرض عدم هر گونه بدهی به ارگانها و شهرداری و...( مبلغ 
۲/3۴۱/۱۴۶/۶۶۷ ریال )دو میلیارد و سیصد و چهل و یک میلیون و یکصد و چهل و شش هزار و ششصد و شصت و هفت 

ریال( ارزیابی می گردد.
مزایده سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی ۲۹ فرعی از ۱۸۰۵ اصلی ثبت شده بخش دو قم از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ 
ظهر روز یکشنبه ۱3۹۹/۰۷/۱3 در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه ۷-طبقه 

فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم- اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.
مزایده از یک دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی ۲۹ فرعی از ۱۸۰۵ اصلی ثبت شده بخش دو قم به مبلغ ۲/3۴۱/۱۴۶/۶۶۷ 
ریال )دو میلیارد و سیصد و چهل و یک میلیون و یکصد و چهل و شش هزار و ششصد و شصت و هفت ریال( شروع و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت به 
شماره شبا ۹۸۰۱۰۰۰۰۴۰۷۶۰۱3۲۰۷۸۹۵۶۹3IR با شناسه واریز ۹۶۵۱۰۸۵۷۶۱۰۰۰۰۰۰۰۲۱۷۱3۲3۵۱۲۰۰۶ می 
باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را 
ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که 
ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز 

خواهد شد. و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد.
حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض 
شهرداری و آب و برق وگاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد 
بود. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه 
روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و 

حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. )م الف ۱3۰۲۰(
قوه قضائیه – رئیس ثبت اسناد و املاک کشور – اداره اجرای اسناد رسمی قم

آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد ذمه(
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گزارش : رضا جعفری

برتر  انتقالات فصل جدید مسابقات لیگ  و  تیم بسکتبال شیمیدر قم در نقل 
بسکتبال باشگاه های کشور پنج بازیکن جدید به خدمت گرفت و قرارداد دو بازیکن 

را تمدید کرد.
 تیمی که به مدیرعاملی یکی از چهره های موفق اقتصاد ایران و یکی از خیّرین 
ورزش کشور یعنی هنریک درغوکاسیان در لیگ برتر بسکتبال ایران حضور دارد برای 
حضور قدرتمند در لیگ جدید بعد از تحولاتی که شیمیدر قم در کادر فنی و بازیکنان 
خود ایجاد کرد، مصطفی هاشمی را به راس کادر فنی آورد و پنج بازیکن جدید که از 
چهره های شاخص بسکتبال کشور محسوب می شوند در نقل و انتقالات لیگ برتر 

جذب کرد. 
آذری دوری از شیمیدر را طاقت نیاورد

نخستین خرید تیم بسکتبال شیمیدر قم برای فصل ۱3۹۹ لیگ برتر بسکتبال، 
امیرحسین آذری است که با عقد قراردادی یک ساله به نماینده قم پیوست تا با 
پیراهن این تیم به میدان برود، بازیکنی که در فصل ۱3۹۷ لیگ برتر نیز عضو شیمیدر 
بود اما با وجود قرارداد دو ساله پس از دریافت رضایت نامه رسمی از این تیم با عقد 
قرارداد یک ساله به شهرداری گرگان رفت اما دوری از شیمیدر را طاقت نیاورد و بار 

دیگر به این تیم آمد.

این بازیکن آینده دار بعد از یک فصل پوشیدن پیراهن تیم شهرداری گرگان و کسب 
رتبه نخست جدول رده بندی لیگ نیمه تمام سال ۱3۹۸ با این تیم، بار دیگر به 
شیمیدر برگشت، بسکتبالیست مستعدی که ۱۹۲ سانتی متر قد دارد و با ۲۴ سال 

سن تخصص بازی در پست های دو و سه را دارد.
 بازگشت صمدی به خانه

دومین خرید تیم بسکتبال شیمیدر قم برای دوره جدید لیگ برتر باشگاه های 
ایران، احسان صمدی است که این بازیکن هم با عقد قراردادی یک ساله به قم آمد، 
بسکتبالیست جوان و مستعدی که نبوغ خود را از شیمیدر به سطح اول بسکتبال 

ایران نشان داد و در تمام رده های سنی باشگاه شیمیدر بازی کرده است.
صمدی که متولد سال ۱3۷۷ است و در پست های یک و دو تخصص بازی دارد، در 
لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور با پیراهن تیم مهرام تهران نیز بازی کرده، ضمن 
اینکه در فصل ۱3۹۸ لیگ برتر در عضویت تیم اکسون تهران بود و به عنوان بازیکن 

در ترکیب تیم ملی جوانان در مسابقات جام جهانی مصر نیز حضور  داشته است.
 کاظمی مطرح ترین خرید شیمیدر

سومین خرید تیم بسکتبال شیمیدر قم ارسلان کاظمی است که بین نفرات جذب 
شده مشهورترین چهره به شمار می رود و قراردادش با شیمیدر یک ساله است، 
کاظمی متولد دوم اردیبهشت ماه سال ۱3۶۹ در نائین اصفهان است و در دوران 
جوانی کاپیتان تیم ملی زیر ۱۸ سال بسکتبال کشورمان بود. بازیکن جدید شیمیدر 

قم که از ۱۷ سالگی با پیراهن تیم بزرگسالان ذوب آهن در لیگ برتر بازی کرده، 
دومین ایرانی تاریخ بسکتبال کشور است که در اتحادیه ملی بسکتبال آمریکا حضور 
پیدا کرده و در فصل قبل شاگرد سرمربی فعلی شیمیدر یعنی مصطفی هاشمی در 
تیم مهرام تهران بوده است. کاظمی نخستین ایرانی تمام تاریخ است که موفق به 
دریافت کمک هزینه دانشجویی برای بازی در لیگ دسته اول کالج های آمریکا شده 
و در کارنامه بازی های ملی خود نیز عنوان امتیازآورترین بازیکن مسابقات جام جهانی 
زیر ۱۹ سال در سال ۲۰۰۹، عضویت تیم ملی در جام جهانی ۲۰۱۰ را تجربه کرده 

و دومین بازیکن ایرانی است که در لیگ معتبر NBA امریکا نیز بازی کرده است.
 اسماعیلی در پی سومین قهرمانی لیگ برتر با پیراهن شیمیدر

چهارمین خرید تیم بسکتبال شیمیدر قم در لیگ جدید مهدی اسماعیلی است 
که وی نیز قراردادی یک ساله با شیمیدر منعقد کرده تا در جمع شاگردان مصطفی 
تیم های  در  و  است  مازندران  اهل  اصالتا  که  بازیکنی  برود،  میدان  به  هاشمی 
پتروشیمی بندرامام و پالایش نفت آبادان نیز بازی کرده است. این بازیکن که سابقه 
قهرمانی در مسابقات لیگ برتر بسکتبال باشگاه های ایران با پیراهن تیم های مهرام 
تهران و پتروشیمی بندر امام را دارد، به عنوان سنتر فوروارد و با 3۴ سال سن و ۲۰۵ 
سانتیمتر قد، در پست پنج برای نماینده بسکتبال استان قم در دوره جدید لیگ برتر 

ایران به میدان خواهد رفت.
 سلمانی از آویژه صنعت مشهد آمد

پنجمین خرید نماینده لیگ برتری بسکتبال استان قم برای فصل ۱3۹۹ لیگ برتر 
بسکتبال، عماد سلمانی است که وی نیز قراردادی یک ساله با شیمیدر قم بسته، 
بازیکنی که به واسطه موهای خاص خود در بسکتبال ایران وی را با فلینی بازیکن 

بلژیکی سابق تیم منچستر یونایتد انگلیس مقایسه می کنند.
سلمانی در فصل ۱3۹۸ لیگ برتر بسکتبال عضو تیم آویژه صنعت پارسا مشهد 
و یکی از ارکان نتایج درخشان این تیم در مرحله مقدماتی مسابقات بود ولی با 
مشهدی ها در هر دو بازی رفت و برگشت در قم و مشهد به تیم شیمیدر قم نتیجه را 
واگذار کردند، حالا این بازیکن در لیگ جدید با پیراهن نماینده قم به میدان می رود.

 درغوکاسیان و قازاری تمدید کردند
تیم بسکتبال شیمیدر قم با نظر مصطفی هاشمی سرمربی مطرح و جدید خود 
قرارداد دو بازیکن را نیز تمدید کرد، ابتدا قرار شد رافی درغوکاسیان برای یک فصل 
دیگر برای شیمیدر قم در لیگ برتر بازی کند، بسکتبالیستی که در فصل گذشته به 

اتفاق برادرش درو درغوکاسیان بازی های خوبی برای شیمیدر به نمایش گذاشتند.
همچنین میرو قازاری مقدم دیگر بازیکن اهل ارامنه بسکتبال کشورمان برای یک 
فصل دیگر قرار داد خود را با تیم بسکتبال شیمیدر قم تمدید کرد تا امسال نیز در 
مسابقات لیگ برتر باشگاه های کشور با پیراهن این تیم به میدان برود، همچنین در 
شرایطی که هنوز نقل و انتقالات ادامه دارد، هنوز لیست اسامی شیمیدر در لیگ 

جدید اعلام نشده است.

قرارداد دو بازیکن تمدید شد

5 خرید جدید شیمیدر قم برای حضور قدرتمند در لیگ برتر بسکتبال مظاهری: به فیفا و AFC شکایت می کنم

رفتار باشگاه تراکتور تحقیرآمیز بود
فوتبال  تیم  جدید  دروازه بان 
استقلال از برخورد باشگاه تراکتور 
این  با  بحث  کرد  تهدید  و  گلایه 
کنفدراسیون  و  فیفا  در  را  باشگاه 

فوتبال آسیا پیگیری می کند.
بان فصل  رشید مظاهری دروازه 
هفته  تراکتور  فوتبال  تیم  گذشته 
گذشته بعد از فسخ قراردادش با این 
باشگاه، راهی تیم استقلال شد و با 
این باشگاه قراردادی را امضا کرد. 
این مسئله انتقاد و شکایت باشگاه 
پی  در  بان  دروازه  این  از  را  تراکتور 

داشت.
مظاهری که ظاهرا از سوی باشگاه تراکتور در سازمان لیگ مورد شکایت قرار 
گرفته است، با انتشار پیامی در اینستاگرام خود از مسئولان باشگاه تراکتور انتقاد 

کرد.
این دروازه بان تیم استقلال نوشت:

»هواداران محترم باشگاه تراکتور با سکوتم تا این لحظه احترام شما را که کنارتان 
زندگی کردم را محفوظ نگه داشتم تا موضوع جدایی من از باشگاه تراکتور موجب 
حاشیه نگردد، اما امروز متوجه شدم باشگاه تراکتور شکایتی علیه من به سازمان 
لیگ ارائه داده که به دور از تمام موازین جوانمردی و عدالت و حتی حرفه ای گری 
است؛ بنابر این مجبورم سکوتم را بشکنم و جهت احقاق حقوق خودم و میلیون ها 

هوادار استقلالی و آبی دل و فوتبال از باشگاه تراکتور شکایت کنم.
من تلاشم را برای مذاکره و صحبت با مسؤولین باشگاه انجام دادم و آماده برای 
هرگونه توافق در راستای شأن و منزلت شما و حفظ جایگاه شما بودم، اما هر بار با 

رفتار محقرانه و بی احترامی با من از جانب باشگاه تراکتور برخورد شد.
 حتی برای شادی شما و آرامش تیم تا پیش از بازی نیمه نهایی و فینال هیچ 
حرفی نزدم و سکوت کردم تا بازیکنان تیم بتوانند تمام تمرکز خود را بر روی بازی 
بگذارند، اما اکنون چاره ای ندارم مگر اینکه از تمام راه های قانونی چه در فدراسیون 
فوتبال و چه از طریق ای . اف. سی و فیفا پیگیری خودم را انجام بدهم و عواقب آن 
به عهده کسانی است که قدر سکوت و احترام من را برای شما و هواداران فوتبال 

ندانستند.«

وحید شمسایی:

 هیچ وقت نگفتم گیتی پسند پول ندارد
سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند اصفهان گفت: هیچ وقت نگفتم این تیم پول  

ندارد و برخی درک اشتباهی از صحبت های من داشتند.
وحید شمسایی سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند اصفهان در گفت وگویی در 
مورد شروع تمرینات این تیم گفت: از روز یکشنبه تمرین های خود را  شروع می 
کنیم. امسال لیگ جذابی داریم اما تحت تاثیر کرونا قراردارد و امیدوارم این بیماری 
مانع برگزاری منظم بازی ها نشود و بتوانیم لیگ را به خوبی به پایان برسانیم. برنامه 

ریزی خود را انجام دادیم تا برای بازی ها به آمادگی کامل برسیم.
سرمربی گیتی پسند در مورد اینکه آیا این تیم در جام حذفی شرکت می کند یا نه 
اذعان داشت: برنامه تمرینی و بدنسازی ما به نحوی است که خود را برای اول آبان 
که بازی های لیگ برتر است آماده کنیم و بعید است در جام حذفی شرکت کنیم 

هر چند هنوز دراین باره تصمیم قطعی را نگرفته ایم.
شمسایی که چندی پیش صحبت هایش در مورد بودجه گیتی پسند و مقایسه 
با تیم مس سونگون جنجالی شده و حتی با واکنش بازیکنانی چون مهدی جاوید 
و فرهاد فخیم هم همراه شد تاکید کرد: من نمی خواهم جواب کسی را بدهم و 
حرفم کلی است. فکر می کنم دوستان درک اشتباهی داشتند و نفهمیدند من چه 
گفتم. من هیچ کجا حرف از بودجه کم گیتی پسند نزدم. اتفاقا خدا را شکر بودجه 
خوبی داریم و نسبت به سطح لیگ برتر ایران شرایطمان ایده آل است و من جایی 
نگفتم که قرارداد من کم است. من دوسال بیرون نشستم چون رقم قراردادی که 
می خواستم به من پیشنهاد نشد. همیشه هم برایم قرارداد بازیکنان در اولویت 
بوده است و این را همه شاگردانم می توانند شهادت بدهند. من گفتم تیم مس 
سونگون هم بودجه خوبی دارد و بیشتر از ما هزینه کرده است و حتی رقم هایی 
بیشتر به بازیکنان پیشنهاد داده است که کار ما را سخت می کند. این بدان معنا 

نیست که گیتی پسند پول ندارد یا مشکل مالی دارد.

امباپه« تابستان سال جاری از پاریس می رود؛ 

منچستریونایتد یا لیورپول 
مقاصد احتمالی امباپه

- »کیلین امباپه« به باشگاه پاری سن ژرمن اعلام کرد که وی تمایل دارد تا در 
تابستان سال آینده پس از چهار سال حضور در این تیم، پاریس را ترک کند.

به گزارش ایرنا از نشریه تایمز، ستاره ۲۱ ساله پی اس جی قصد دارد تا فوتبال 
حرفه ای خود را در جایی دیگر پیگیری کرده و به نظر لیگ برتر انگلیس یا لالیگا 

را هدف گرفته است.
در گزارش تایمز آمده است: با این حال، امباپه به طور روشن اعلام کرده است 
که دست کم یک فصل دیگر در پاریس می ماند؛ اتفاقی که به »لئوناردو« مدیرفنی 
تیم پاریسی این اجازه را می دهد تا در آخرین پنجره نقل و انتقالات تابستانی با 
حضور امباپه مبلغی از سرمایه گذاری پی اس جی روی مرد فرانسوی را بازیابی 

کند.
این گزارش مدعی است که امباپه به منچستریونایتد علاقه مند است اما قهرمان 
جام جهانی همچنین تمجید و تعریف خود را از لیورپول هرگز مخفی نکرده است.

او در خصوص قهرمانی قرمزهای آنفیلد در سال جاری گفته بود: کاری که 
لیورپول در حال حاضر انجام می دهد، شگفت انگیز است. وقتی بازی این تیم 
را تماشا می کنید فکر می کنید همه چیز آسان است اما اینطور نیست؛ بازیکنان 
همگی متمرکز هستند؛ آنها سه روز در میان بازی می کنند و می برند، می برند و 

می برند.
۱۶۵ میلیون پوندی که پی اس جی در سال ۲۰۱۸ برای امباپه به موناکو پرداخت 
کرد، همچنان دومین رقم بالایی است که در بازار نقل و انتقالات جابجا شده 
است و حالا با ۹۰ گلی که در ۱۲۴ بازی برای پی اس جی به ثمر رسانده، یکی از 

ارزشمندترین بازیکنان فوتبال جهان محسوب می شود.

  طالقانی: 

بنا دوباره برمی گردد
عضو هیات رییسه فدراسیون کشتی در خصوص برگزاری جلسه در فدراسیون 
برای بازگرداندن »محمد بنا« گفت: این کار امروز یا روزهای دیگر انجام خواهد شد 

و یقین دارم که بنا دوباره برمی گردد.
»محمدرضا طالقانی« افزود: استعفا بنا نه شخصی و نه برای خودش است، بلکه 
همه دغدغه او برای کشتی است. الان نزدیک برگزاری بازی های المپیک توکیو 
هستیم و همه کارشناسان می دانند که هر قدر کمتر کار کنیم ضرر می کنیم و بنا 
این مشکل را می داند و می گوید اردو نباید قطع شود و مسوولان فدراسیون هم 
تاکید دارند که مدت اردوها در این شرایط باید ۴ روز باشد و به همین دلیل این 
مشکل به وجود آمده است. وی اظهار داشت: ولی انشاالله امروز یا روزهای دیگر 
در جلسه ای در فدراسیون برای بازگشت »محمد نبا« حضور خواهیم یافت و یقین 
دارم که او دوباره برمی گردد چرا که بنا ناز دارد و نازش هم خریدار دارد چرا که حق 
می گوید و حقش این است که با تیمش کار کند و ما هم باید به او فرجه بدهیم 
و به نظرم این کار انجام خواهد شد. رییس اسبق فدراسیون کشتی در خصوص 
برنامه کمک مومنانه در فدراسیون وزنه برداری نیز گفت: این کار بسیار قشنگی 
است به ویژه آنکه برنامه کمک مومنانه از سوی اهالی ورزش و قهرمانان بزرگی رشته 

وزنه برداری همچون »کوروش باقری« برگزار می شود.

 

مدافع تیم فوتبال استقلال گفت: به خاطر هواداران که همیشه 
حامی تیم هستند و خود محمد دانشگر که خیلی استقلالی است 

خوشحالم که قراردادم را تمدید کردم.
 محمد دانشگر در خصوص تمدید قراردادش با استقلال اظهار 
داشت: خیلی خوشحالم که این اتفاق افتاد و با مسئولان باشگاه 

برای ادامه همکاری به توافق رسیدم.
و  باشگاه  مدیرعامل  پیشنهاد  از  بعد  حال  هر  به  افزود:  وی 
صحبت هایی که با مدیر برنامه هایم صورت گرفت تصمیم گرفتم باز 
هم در خدمت استقلال باشم و امیدوارم امسال اتفاقاتی رقم بخورد 
که دل هواداران شاد شود.من در استقلال ماندم اول به خاطر 

هواداران و سپس به خاطر خودم!
مدافع استقلال در خصوص اینکه منظورش از اینکه به خاطر 
خودش در استقلال مانده چیست عنوان کرد: محمد دانشگر 
جدای از اینکه بازیکن استقلال است خودش خیلی استقلالی 
است، من هم به خاطر اینکه او خیلی استقلالی است خوشحالم 

که قراردادم را تمدید کردم.
دانشگر در خصوص اینکه چرا اینقدر تمدید قراردادش طول کشید عنوان کرد: من بعد از پایان فصل اصلا حرفی نزدم 
و حتی به هیچکس در مورد تصمیمم صحبت نکنم.نمی خواستم از بیرون فکر کنند که به دنبال بازارگرمی و این جور 
حرف ها هستم. یک پیشنهاد از کشورهای عربی داشتم که از ۲-3 ماه پیش به من داده شد. آنها بعد از پایان فصل چندین 
بار با مدیر برنامه هایم صحبت کردند اما همه چیز را به بعد موکول کردم. بعد از فینال جام حذفی هم به شهرستان رفتم 
تا چند روزی از نظر ذهنی ریکاوری شوم. وی تاکید کرد: وقتی مدیرعامل باشگاه استقلال پیشنهاد کرد با چند نفر از 
دوستان و نزدیکانم مشورت کردم و در نهایت تصمیم گرفتم قراردادم را با استقلال تمدید کنم.وقتی با آقای سعادتمند 
صحبت کردم او مدعی بود باشگاه از پنجره نقل و انتقالاتی محروم است و بازیکنان سال گذشته باید بیشتر به تیم کمک 
کنند.  دانشگر در خصوص اینکه بعد از گلزنی به پرسپولیس شادی خاصی انجام داد و منظورش از آن شادی چه بود 
گفت: در آن لحظه واقعا خوشحال بودم. شاید باور نکنید ولی در ورزشگاه دنبال هواداران می گشتم! یک لحظه یادم رفته 
بود که هوادار در استادیوم نیست. گلزنی در دربی لذت خاصی دارد به خصوص که در آن دقایق وقتی تیم تحت فشار است 
گل بزنی. تا آخر عمرم آن گل را فراموش نمی کنم. شادی بعد از گلم هم مثل همیشه بود. به آن مدل خوشحالی کردن 

علاقه دارم. 
دانشگر در خصوص اینکه وضعیت سرمربی تیم چه می شود چون در این مدت صحبت های زیادی در مورد انتخاب کادر 
فنی به وجود آمده است گفت: فعلا که آقای نامجو مطلق سرمربی استقلال هستند ولی باید ببینیم مسئولان باشگاه چه 

تصمیمی می گیرند.

»یحیی  اینکه  بیان  با  پرسپولیس  فوتبال  تیم  پیشکسوت 
گل محمدی« بهترین مربی ایران است، گفت:  حیف بود این 
مربی از پرسپولیس جدا شود، چراکه می توانیم سال ها با حضور 

او به موفقیت برسیم.
التعاون  و  پرسپولیس  دیدار  خصوص  در  میناوند   مهرداد 
عربستان در چارچوب مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا که روز 
سه شنبه برگزار می شود، اظهار داشت: همه این مسئله را می 
دانیم که رقبای آسیایی تا دندان مسلح هستند اما اسم تیم ما 
هم پرسپولیس است و قطعا بازیکنان همه تلاششان را انجام می 

دهند تا در نهایت پرسپولیس به موفقیت برسد.
وی ادامه داد: تنها نقطه ناراحت کننده این است که پرسپولیس 
فقط با یک بازی تدارکاتی به لیگ قهرمانان آسیا رفت. این مساله 
خیلی می تواند برای ما گران تمام شود. البته چون فصل فوتبال 
ایران تمام شده بود حریفی هم وجود نداشت اما وقتی بازیکن 
جدیدی جذب می شود با بازی تدارکاتی باید خودش را به مرز 

آمادگی و هماهنگی با تیم برساند.
پیشکسوت پرسپولیس درباره پستی که یحیی گل محمدی سرمربی این تیم در فضای مجازی منتشر و در آن اعلام کرد 
برای موفقیت پرسپولیس تلاش می کند و در این تیم می ماند، گفت: به نظرم یحیی باید زودتر این کار را انجام می داد اما 
او در این مدت سختی و استرس زیادی تحمل کرد و با رفتن ترابی و علیپور هم ضربه سنگینی به تیم وارد شد. هرچند 
معتقدم در مورد ترابی کوتاهی کردیم و در مورد علیپور هم بهتر می شد رفتار کرد. میناوند افزود: گل محمدی بهترین مربی 

ایرانی است و حیف بود که او را از دست بدهیم. می توانیم از وجود یحیی سالیان سال استفاده کنیم و به موفقیت برسیم.
وی در خصوص اینکه آیا بازیکنان جدیدی که به پرسپولیس آمده اند می توانند در این تیم انتظارات را برآورده کنند؟ 
تاکید کرد: بازی در پرسپولیس شرایط خاص خودش را دارد و یک بازیکن باید سریع خودش را با تیم هماهنگ کند تا 
موفق شود. امیدوارم که تمام خریدهای جدید شرایط عالی در تیم داشته باشد و به قول معروف در پرسپولیس جای خود 
را به دست آورند. یادمان نرود بازیکنانی مانند نوراللهی، عالیشاه، طارمی، رضاییان و... بازیکنان معمولی و عادی بودند 
که به پرسپولیس آمدند و در این تیم تبدیل به ستاره های فوتبال ایران شدند.بازیکنان جدید هم می توانند این سرنوشت 

را داشته باشند.
پیشکسوت پرسپولیس در پایان گفت: یادمان نرود در پنج سال گذشته خیلی ها خواستند که به پرسپولیس ضربه بزنند 
اما پرسپولیسی ها با اتحاد روی پای خودشان ایستادند و همین مساله باعث قهرمانی های متعدد شد. اکنون می بینم که 
هواداران به خصوص در فضای چند دسته شده اند که این برای پرسپولیس خوب نیست. متاسفانه برخی می خواهند 

برای پرسپولیس حاشیه درست کنند. می توانیم با همدلی و حمایت کاری کنیم تا پرسپولیس دوباره پوست اندازی کند.

دانشگر:در استقلال ماندم تا دینم را به طرفداران ادا کنم

 بعد از گل به پرسپولیس دنبال هواداران می گشتم!
مهردادمیناوند:

 حیف بود »گل محمدی«  از پرسپولیس جدا شود

سرمربی استقلال گفت: در حالی امروز به نشست خبری 
آمدم که هنوز نمی دانم فردا بازی داریم یا خیر. AFC باید 

تکلیف ما را روشن کند.
بازی  از  پیش  خبری  نشست  در  مطلق  نامجو  مجید 
مقابل الوحده در قطر اظهار داشت: قبل از هرچیز آرزو 
می کنم بیماری کرونا در جهان از بین برود تا مردم جهان در 

شرایطی عادی به زندگی خود ادامه دهند.
نامجو مطلق گفت: با وجود مشکلات ایجاد شده به دلیل 
انتشار ویروس کرونا، برخی کشورها از جمله ایران لیگ های 
کردند.  برگزار  بهداشتی  پروتکل های  حفظ  با  را  خود 
تیم های  از  ما  دارد.  قرار  ما در شرایط خیلی خوبی  تیم 
پرافتخار آسیا هستیم و در چهار فینال این رقابت ها حضور 
داشته ایم. ما با وقفه ای که این بیماری ایجاد کرد، دوباره 
در لیگ قهرمانان آسیا شرکت کرده ایم. امروز می بینیم که 
همه تیم ها به صورت مجتمع در قطر حاضر هستیم تا با هم 

بازی کنیم و به نظرم این میزبانی جای تقدیر و تشکر دارد.
وی اضافه کرد: من فکر می کنم تیم ما به خاطر مشکلاتی 
که بود، در نیمه اول مقابل تراکتور خوب بازی نکرد اما در 
نیمه دوم یکی از بهترین نمایش های استقلال در فصل 

جاری را شاهد بودیم.
سرمربی استقلال تاکید کرد: قطعا این انگیزه در ما وجود 
دارد که در لیگ قهرمانان آسیا بتوانیم با موفقیت بازی ها 
را پشت سر بگذاریم ولی متاسفانه معلوم نیست اصلا ما 
فردا بازی داریم یا نداریم. AFC باید تکلیف این موضوع 
را مشخص کند. شرایط تمرین قبل از بازی با تمرینات 

دیگر متفاوت است. در کل ما با تمام توان وارد این رقابت ها 
شده ایم و ابتدا به فکر صعود از گروه و در ادامه موفقیت در 

مراحل حذفی هستیم.
ایرانی  تیم های  ساخت:  نشان  خاطر  مطلق  نامجو 
بازیکن،  از لحاظ  بالا  پتانسیل  به دلیل داشتن  همیشه 
مدعی هستند. این را هم باید در نظر بگیریم که فوتبال به 

صورت حرفه ای و با سرمایه گذاری بالا برگزار می شود. این 
موضوع رقابت را سخت تر می کند ولی استقلال همیشه 
تیمی قدرتمند و مدعی در آسیا به شمار می رود. امیدوارم 
دوباره تیمی مثل استقلال از ایران بتواند در آسیا قهرمان 
شود چون پتانسیل تیم های ایرانی بسیار بالاست. شاید 
و  فارس  خلیج  حوزه  کشورهای  برخی  مثل  نتوانیم  ما 

شرق آسیا سرمایه گذاری کنیم ولی اتکایمان به جوانان و 
استعداد جوانانمان است که همیشه راه گشای فوتبال ما 

بوده اند.
امیدوارم استقلال در بازی های پیش روی بهترین 

نتایج را کسب کند
کاپیتان آبی پوشان گفت: هنوز نمی دانیم فردا باید با 
الوحده بازی کنیم یا خیر. مسئولان برگزاری باید به صورت 

شفاف در این خصوص صحبت کنند.
وریا غفوری در نشست خبری پیش از بازی تیمش مقابل 
الوحده گفت: ابتدا باید بگویم خیلی خوشحالیم که لیگ 
رقابت ها  این  در  می توانیم  و  شده  آغاز  دوباره  قهرمانان 
شرکت کنیم. شرایط تیم ما به شکلی بوده که تا هفته قبل 
در  امیدوارم  آماده ایم.  جسمانی  لحاظ  از  و  کردیم  بازی 
بازی های پیش روی موفق شویم و از گروه صعود کنیم که 

البته کار خیلی سختی است.
وی افزود: تنها ناراحتی ما این است که نمی دانیم فردا 
برابر الوحده بازی می کنیم یا نه. به نظرم باید به صورت 
شفاف این موضوع اعلام شود که الوحده در لیگ قهرمانان 

شرکت می کند یا نه.
غفوری تصریح کرد: قطعا حضور بازیکنان با تجربه به 
بازیکنان جوانتر کمک می کند. بازیکن با تجربه می تواند 
وجود  می کنم  فکر  باشد.  گذار  اثر  بازی ها  کیفیت  روی 
بازیکن با تجربه در هر تیمی نیاز است که تیم ما هم بازیکنان 
با تجربه و با کیفیتی دارد و امیدوارم استقلال در بازی های 

پیش روی موفق باشد و بهترین نتایج را کسب کند.

مجید نامجو مطلق :

استقلال همیشه تیمی قدرتمند و مدعی در آسیا است
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عضو فراکسیون امید مجلس دهم در واکنش به اظهارت برخی نمایندگان 
مجلس و نگاه سلیقه ای به قانون اساسی، گفت: با هر نظری درباره بازنگری در 
قانون اساسی موافق نیستم  اگر اعمال سلیقه در اجرای قانون اساسی موجود 
کنار گذاشته شود و هر کس به وظیفه ذاتی خود عمل کند، همین قانون، روح 

جمهوریت را به خوبی صیانت می کند. 
»حجت الاسلام والمسلمین احمد مازنی« با بیان اعتقاد اصلاح طلبان به صندوق 
رای و پیگیری مطالبات از طریق صندوق رای، اظهار کرد: بخش زیادی از مشارکت 
بالای مردم در انتخابات گذشته ناشی از تدبیر اصلاح طلبان و بزرگان اصلاحات 

بوده است.
این فعال اصلاح طلب ادامه داد: در انتخابات ۹۲، ۹۴ و ۹۶ اصلاح طلبان با 
عقلای اصولگرا ائتلاف کرده و پیروز شدند، اگر چه این راهبرد در زمان خود لازم 
بود ولی خروجی این ائتلاف از نظر افکار عمومی مطلوب نبوده است و مشارکت 
پایین مردم در انتخابات اسفندماه ۹۸ به این معنا است که صدای مردم به خوبی 

شنیده نشده است.
مازنی خاطرنشان کردم: موافق لیست ندادن اصلاح طلبان در اسفند ۹۸ نبودم 
و هنوز هم معتقدم اصلاح طلبان می توانستند حضور فعال تری در انتخابات داشته 
باشند. اما در عین حال به نظر می رسد افکار عمومی به این تحلیل رسیده است که 

رای آنها در تعیین سرنوشتشان تاثیری ندارد.
نماینده پیشین مجلس با بیان اینکه گره سرمایه اجتماعی باید از سوی گروه های 
سیاسی و حاکمیت حل شود، یادآور شد: اگر مساله مشارکت مردم حل نشود و 
نگاه مردم به صندوق رای مثبت نشود و با انتخابات آشتی نکنند، معلوم نیست در 

انتخابات ریاست جمهوری چه شرایطی داشته باشیم.
وی، حضور اصلاح طلبان را منوط و مشروط به آمادگی مردم برای مشارکت در 
انتخابات ۱۴۰۰ ارزیابی کرد و گفت: باید حضور همه جناح ها در عرصه انتخابات 
برای رسیدن به مشارکت حداکثری به رسمیت شناخته شود تا اصلاح طلبان 

بتوانند نیروهای واقعی خود را وارد میدان کنند.
مازنی درباره احتمال دودستگی اصلاح طلبان برای مشارکت یا مشارکت نکردن 
در انتخابات ریاست جمهوری شبیه آنچه در اسفندماه ۹۸ رخ داد، گفت: از الان 
نمی توان پیش بینی دقیقی کرد. این برداشت را قبول ندارم که لزوما از نامزدی 
غیراصلاح طلب حمایت کنیم. جریان اصلاحات دارای ظرفیت و سرمایه اجتماعی 

زیادی است و  مردم بیش از اصلاح طلبان از سیاست های ناموفق گلایه دارند.
عضو فراکسیون امید مجلس دهم، کم هزینه ترین راه برای حل مشکلات داخلی 
و بین المللی را انتخابات با نرخ مشارکت بالا ارزیابی کرد و پرسید: اگر چنین شود 

چه دلیلی دارد از نامزد اجاره ای حمایت کنیم؟

وی در این باره که اصلاح طلبان برنامه ای برای رسیدن به تصمیم واحد دارند، 
اظهار کرد: سخنگوی اصلاح طلبان نیستم ولی با ارتباطی که با افراد مختلف دارم 
اصل انسجام، هماهنگی و تصمیم گیری در دستور کار جریان اصلاحات وجود 

دارد، منتها بیشتر منتظر چراغ سبز نهادهای برگزارکننده انتخابات هستند.
می توان با گفت و گو مسائل را حل کرد

مازنی در باره گفت وگوی ملی برای برگزاری انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
اظهار کرد: جامعه ایران از ظرفیت بالایی برخوردار است و نقاط مشترک جناح های 
مختلف بیش از نقاط اختلافی و افتراقی است. می توانیم در فضای صمیمی و 

گفت وگو محور خیلی از مسائل را حل کنیم.
این فعال اصلاح طلب با اشاره به تشکیل نشست های  »شورای گفت وگوی 
ملی«، گفت: قبلا هر ماه یک جلسه داشتیم اما قرار شد این جلسات هر دوهفته 
باشد. در این شورا جمعی شامل اینجانب، محمدرضا عارف، محمدرضا باهنر، 
عزت الله ضرغامی، حجت الاسلام محمد حسن ابوترابی و سید محمد صدر حضور 

دارند.
از  اقتضایی  صورت  به  و  هستیم  اصلی  اعضای  نفر  ما ۶  داد:  ادامه  مازنی 
کارشناسان و شخصیت های جریان ها در جلسات دعوت می کنیم. این جمع چون 

یک هیات موسس عمل می کند و امیدواریم به شورای فراگیر ملی تبدیل شود.

احمد مازنی فعال اصلاح طلب: 
قانون اساسی فعلی روح جمهوریت را به خوبی صیانت می کند

رییس جمهوری با بیان اینکه هیچ فضایی نقادتر از فضای دانشجویی نیست، 
گفت: نقد زمانی که با در نظر گرفتن شرایط و واقعیت های جامعه و با انصاف توام 

باشد بهترین هدیه برای جامعه و مسئولین ما هست. 
حجت الاسلام  و المسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در آیین آغاز سال تحصیلی 
۱۴۰۰ - ۱3۹۹ دانشگاه ها و مراکز پژوهشی و فناوری کشور گفت: سرآغاز فعالیت 
تحصیلی سال ۱3۹۹- ۱۴۰۰ را به محضر همه اساتید و دانشجویان سراسر کشور 

تبریک و تهنیت عرض می کنم.
وی افزود: ای کاش پروتکل های بهداشتی و دستورالعمل ها به من اجازه میداد 
که مثل سال های گذشته امروز از نزدیک در میان جمع شما فرهیختگان و اساتید 
مسوولان عالی رتبه بخش فرهنگ و دانشجویان عزیز باشم اما چه کنیم که اجرای 
دستورالعمل های ستاد ملی برای همه ما لازم الاجراست. من از روز اول مواجهه با 
کرونا خودم را موظف می دیدم که در شرکتم در مجامع، سفرها و برنامه ها و فعالیت ها 
پروتکل ها را مراعات کنم. معتقدم پروتکل شکنی نباید به عنوان یک شیوه ای در ذهن 
ما باشد ولو این که در برخی مواقع اجرای پروتکل ها با عواطف انسان سازگاری ندارد.
رییس جمهوری گفت: از همه مقامات مسوول و دانشگاه های کشور سپاسگذاری 
می کنم که هم در ترم گذشته و هم در آغاز سال تحصیلی همه تلاش و فعالیت های 

خود را کار بستند تا دانش پژوهان و دانش آموزان از علم و تحصیل باز نمانند.
 نیاز به علم و تحقیق نباید روی زمین بماند

وی ادامه داد: جامعه ما همان طور که به نیازهای ضروری از قبیل اکسیژن، هوا، 
آب و غذا نیازمند است، به علم و دانش و فعالیت های علمی و تحقیقی نیازمند است 
و باید این نیاز و خواست به زمین نماند و دانشگاه های ما هم در آغاز امسال و هم 
پایان سال گذشته به این وظیفه خود عمل کردند. شرایط دانش آموختن در شرایط 
فعلی با گذشته متفاوت است و همه باید در چارچوب مقررات بهداشتی، علم آموزی 

و دانش آموزی را ادامه دهیم.
رییس جمهوری در ادامه گفت: تشکر دوم من از کادر درمانی سراسر کشور است 
که از روز اول یعنی پایان بهمن سال گذشته با همه توان برای سلامت و حفظ جان 

مردم به میدان آمدند و از هیچ کوشش و فداکاری دریغ نداشتند.  
روحانی گفت: امروز یک بهداشت و درمانی در اختیار داریم که بدون آنکه دست 
نیاز به سوی دیگران دراز کند می تواند روی پای خود بایستد. تخت های بیمارستانی 
کفاف بیماران و مبتلایان را داشته است و این در سایه تلاش دولت های گذشته و به 

ویژه دولت یازدهم و دوازدهم برای توسعه امر بهداشت و درمان بوده است.
رییس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: کادر درمان برای آنکه بیماران تنها رنج بیماری 
داشته باشند، همه توان خود را به کار گرفتند. همچنین شاهد بیمه همگانی،  طرح 
تحول سلامت و گسترش بهداشت و درمان در سراسر کشور حتی در روستاها بودیم. 
از طرف دیگر برای دارو، تجهیزات پزشکی شرکت های دانش بنیان و همه آنهایی که 
در این زمینه مسوولیت دارند بار سنگینی را بر دوش داشتند و امروز حدود ۹۵ درصد 

نیازهای دارویی را در داخل کشور تامین می کنیم.
رییس جمهوری ادامه داد: از همه عزیزانی که در کارخانجات، مراکز علمی و 
تحقیقاتی که از روز اول مواجهه با کرونا برای ضروریات زندگی از آب و برق و گاز و 
سایر خدمات، مواد غذایی، تولیداتی که مورد نیاز مردم بود، تلاش کردند و  توانستند 

کاری کنند که نیازهای ضروری جامعه را مرتفع کنند، تشکر می کنم.
و  گذشته  قرون  و  دهه ها  طول  در  دانش  و  علم  جهش  علیرغم  گفت:  وی 
پیشرفت های علمی باز هم می بینیم که بشر در برابر یک موجود به ظاهر کوچک 
و ناچیز اینگونه درمانده می شود و این همه مشکل برای جوامع بشری پیش آورده 

است.
روحانی اظهارداشت: می بینیم که این ویروس زندگی مردم و اقتصاد جوامع را 
تحت تاثیر قرار داده و کشورهایی هستند که ۲۰ درصد و کشورهایی ۱۰ درصد و 
حتی کشورهایی که بیست و چند درصد اقتصادشان کوچک شده است و این نشان 
می دهد که یک موجود به ظاهر کوچک چگونه می تواند زندگی را دگرگون کند و امروز 
همه را  وادار کرده که زیست جدیدی را در دانشگاه ها، محل کسب و کار و زندگی با 

سبک و چارچوب جدید به فعالیت ادامه دهند.  
رییس دولت تدبیر و امید افزود: مهم این است که برای هر کار و فعالیتی امروز 
بتوانیم فعالیت را در چارچوب پروتکل ادامه دهیم و فعالیت های ما تعطیل نشود. 
اگر بنا بود فعالیت ها تعطیل شود، آن وقت می دیدید که از همان بهمن و آغاز اسفند 
زندگی، تامین مواد غذایی و نیازمندی های ضروری مردم با چه مشکلاتی مواجه 

می شد و چگونه مردم از معنویت، مناسک دینی و از نشاط روحی فاصله می گرفتند. 
بهداشتی  در چارچوب ضوابط  ماه  این ۷  در طول  و  مقاطع  تمام  در  توانستیم 

فعالیت های خود را ادامه دهیم.  
رییس جمهوری با بیان اینکه دانشگاه ها با یک آموزش ترکیبی از آموزش حضوری 
گرفته تا آموزش فضای مجازی و الکترونیکی به فعالیت علمی خود ادامه می دهند، 
گفت: اگر چه برای ما هیچ چیز جای آموزش حضوری را نخواهد گرفت.  دیدن استاد 
و سخن گفتن استاد با دانشجو و طرح مسائل و سوالات در فضای حقیقی و حضوری 

راحت تر و بهتر و دقیق تر انجام می گیرد.
روحانی با اشاره به اینکه آموزش مجازی می تواند در بخش بزرگی از فعالیت علمی و 
تحقیقاتی ما جایگزین آموزش حضوری باشد، گفت: دانشگاه مرکز علم، تحقیقات و 
نوآوری است و جایگاهی است که مدیران آینده ما را تربیت می کند، نظریه های جدید 
را در علوم و در زمینه های مختلف طرح می کند و رهنمون ماست برای اینکه چگونه 

راحت تر و بهتر زندگی کنیم.
وی افزود: در عین حالی که دانشگاه همواره فضای نقادی نسبت به حکومت، 
حاکمان، دولت و جوامع است، شاید هیچ فضایی نقادتر از فضای دانشجویی نباشد 
و این نقد زمانی که با در نظر گرفتن شرایط و واقعیت های جامعه و با انصاف توام باشد 

بهترین هدیه برای جامعه و مسئولین ما هست.
هم باید روی پای خود بایستیم، هم شرایط تعامل با دنیا را فراهم کنیم

رییس جمهوری خاطرنشان کرد: همه می دانیم نه در تاریخ ایران بلکه شاید کمتر 
در تاریخ جهان شاهد چنین تحریم هایی بوده ایم. از آغاز سال ۹۷ و تمام سال ۹۷، 
سال ۹۸ و امروز نیمی از سال ۹۹ با این تحریم شدید مواجه هستیم.  اما در عین حال 
نگذاشتیم دشمنان ما به هدف اصلی شان که شکستن ابهت نظام و درمانده کردن 

مردم و تسلیم کشور و نظام در برابر خواست ناحق آنها بود، برسند.
روحانی ادامه داد: درآمد نفتی ما در یک سال، در سال ۹۰، ۱۲۰ میلیارد دلار بوده 
و در سال گذشته یعنی سال ۹۸، کمی بیش از ۲۰ میلیارد دلار بوده است یعنی از 
۱۲۰ تا ۲۰ میلیارد دلار و این نشان می دهد که جامعه با چه مشکلاتی روبرو است. 
ما باید روی پای خود بایستیم و به درون بنگریم. باید از توانمندی های داخلی مان 
استفاده کنیم و نباید چشم مان به بیرون باشد اما این واقعیت هم وجود دارد که بدون 

تعامل با جهان، زندگی کردن بسیار سخت و گاهی ناممکن است.
رییس دولت تدبیر و امید عنوان کرد:  ما باید بتوانیم آنچه تولید می کنیم را در فضای 
بیرون کشور عرضه کنیم و  آنچه نیازمند هستیم و در داخل کشور وجود ندارد را از 
فضای بیرون تامین کنیم. حتی در دارو و درمان هم ضمن اینکه خوداتکا هستیم اما 
در جاهایی به مواد اولیه یا مواد ساخته شده یا واکسن نیازمند هستیم و باید از دیگران 

بگیریم و داروها و تجهیزات پزشکی که بیش از نیاز ما است را صادر کنیم.
روحانی ادامه داد: در همه مقولات این چنین است از کالاهای اساسی تا کالاهای 
غیرضروری، جاهایی است که به خرید از خارج نیاز داریم و در مواردی هم به فروش 
به فضای بیرون نیاز داریم. بنابراین هم باید روی پای خود بایستیم و هم باید شرایط 

تعاملی با دنیا را فراهم کنیم.
رییس جمهوری یادآور شد: ضربه دشمن در همین فضا است که می خواهد رابطه 
ما را با جهان، دچار اختلال کند و ما باید بتوانیم این مشکلات را در شرایط امروز 
حل و فصل کنیم. من در همین جا خدمت ملت عزیز، اساتید دانشگاه و دانشجویان 
عرض می کنم که علیرغم همه مشکلات، توانستیم آنچه برای کالاهای اساسی ما 
نیاز بوده، تقریباً در این ۶ ماه به اندازه سال گذشته، در برخی از موارد بیش از سال 

گذشته را تامین کنیم.
روحانی افزود: علیرغم همه مشکلات توانسته ایم نیازمندی ها را برای جامعه، در 
حد توان مرتفع کنیم با اینکه مشکلات امسال ما از سال گذشته به مراتب بیشتر 

است.
وی ادامه داد: در سه ماه اول به دلیل کرونا، مشکلات ما مضاعف شد و صادرات و 
واردات ما با مشکلاتی مواجه شد، در سه ماه اول با رشد منفی حدود 3.۵ درصدی 
مواجه بودیم اما در ماه چهارم و پنجم، دارای رشد مثبت هستیم و توانستیم نسبت 
به مدت مشابه در سال ۹۸ دارای رشد مثبت باشیم که نشان می دهد بعد از سه ماه 

توانسته ایم مشکلات را پشت سر بگذاریم.
رییس دولت تدبیر و امید افزود: در ماه های تیر و مرداد تقریبا صادرات و وراردات 
ما به شرایط سال گذشته بازگشت و در برخی زمینه ها بهتر شده است و علیرغم 
همه سختی ها و مشکلات حرکت جامعه و مردم ایران حرکتی بوده است که توانسته 

معضلات را در حد توان حل و فصل کند.  
اهداف  تمام  در  خود  استراتژیک  اهداف  بر  علاوه  دشمن  اینکه  بیان  با  وی 
سیاسی و حقوقی خود هم ناموفق بوده است، اظهارداشت: اگر چه آنها در زمینه 
اقتصادی و منابع مالی مشکلاتی را ایجاد کرده، اما در زمینه سیاسی و حقوقی دچار 

شکست های کم نظیر شده است.  
رییس جمهوری بیان کرد: دشمنان ما در سازمان ملل متحد که خانه خلوت خود 
می دانند، فکر می کردند هر زمان کاری دارند شواری امنیت و سازمان ملل در مشت 
آنها است و به راحتی می توانند اقدامات خود را انجام دهند، اما آمریکایی ها در طول 
ماه های اخیر حداقل با سه شکست بزرگ تاریخی مواجه شده اند.   رییس دولت 
تدبیر و امید یادآورشد: در زمینه اقتصادی علیرغم مشکلاتی که داشتیم در هر هفته 
شاهد افتتاح های بسیار بزرگ در زمینه های مختلف در کشور هستیم و این به آن 

معناست که ما سال »جهش تولید« را از یاد نبرده ایم و به آن عمل خواهیم کرد.
وی اضافه کرد: اقدامات بسیار ارزشمند دانشگاه های ما در سال های گذشته بسیار 
چشمگیر است، ما در همه سال ها توانستیم قدم به پیش بگذاریم تمام شاخص ها 
و آمارها به ما می گوید شرایط ما در سال ۹۹ نسبت به سال ۹۲ با یک فاصله قابل 
توجهی موفقیت به دست آورده است. اگر هفت سال پیش ما در میان دانشگاه های 
برتر جهان یکی از دانشگاه های ایران جزو دانشگاه های برتر بود امروز ۴۰ دانشگاه 
ما در لیست دانشگاه های برتر جهان است یعنی دانشگاه های ما حرکت بزرگی در 

مقایسه با دانشگاه های بزرگ جهانی در طول این مدت انجام دادند.
روحانی ادامه داد: در شتاب علمی ما در برخی از سال ها در دنیا اول بودیم و این 
نشان می دهد در شرایط تحریم و شرایط سخت، ما مسیر علم و دانش و پیشرفت 
علمی را فراموش نکردیم و به بهترین شکل انجام دادیم، در نوآوری اگر جایگاه ۱۲۲ 
بوده امروز جایگاه ما ۶۵ است این نشان می دهد که ما در نوآوری چه حرکت خوبی 

در طول هفت سال گذشته انجام دادیم.  
وی تاکید کرد: ما در شرکت های دانش بنیان دارای توفیق باورنکردنی هستیم. 
رشد شرکت های ما تقریبا نزدیک صد برابر شده است اگر شرکت های دانش بنیان ما 
در سال ۹۲ حدود ۵3، ۵۴ شرکت دانش بنیان بوده امروز به بالای پنج هزار رسیده 

تقریبا صد برابر هفت پیش شده است.
رییس جمهوری ادامه داد: درآمد شرکت های دانش بنیان ما در طول این هفت 
سال ۶۰۰ برابر شده است پس ما در علم، دانش و پیشرفت و تحول دانشگاه ها در 
مسیری هستیم که می توانیم خودکفا شویم و روی پای خود بایستیم. اگر همکاری 
دانشگاه ها با تولید و شرکت های دانش بنیان و کارخانه های نوآوری که بحمدالله در 
استان ها آغاز شده است بیشتر شود دانشگاه های ما می توانند در آینده نزدیک به 
روزی برسند که در نیازمندی های خود خودکفا شوند و نیازی به بودجه دولت نداشته 
باشند. در عین حال تا روزی که نیاز است اولویت نیازمندی دانشگاه ها به عنوان 
اولویت مهم برای دولت است و دولت همواره در این زمینه تلاش کرده و به تلاش 

خود ادامه می دهد.
 امروز روز تاب آوری مضاعف برای ملت ایران است

روحانی ادامه داد: امروز روز تاب آوری مضاعف برای ملت ایران است. تاب آوری در 
برابر تحریم بی نظیر با توطئه هایی که علیه ملت بوده است و تاب آوری در برابر ویروس 
خطرناک کرونا است. این تاب آوری مضاعف برای ملت است و این تاب آوری مضاعف 
در سایه اعتماد و امید امکان پذیر است. اگر ملتی به خود اعتماد نکند و احساس 
کند در برابر فشارعظیم بیرونی شکسته می شود آن ملت در اهداف بلند ملی خود 

موفق نخواهد بود.  
رییس دولت تدبیر و امید گفت: علت این که ما توانستیم ۴۲ سال در برابر فشارها 
ایستادگی کنیم و در این سال اخیر در برابر این فشار بی نظیر اقتصادی ایستادگی 
کنیم، اعتماد ملت بوده است. مردم به خود، ساختار، نظام، فرهیختگان، دانشگاه 
ها و اساتید اعتماد کردند. تا روزی که این اعتماد وجود دارد این ملت به مقاومت خود 
ادامه خواهد داد. در کنار این اعتماد ملی امید است. همانطور که سرمایه اجتماعی 
یک سرمایه عظیم است امید اجتماعی هم برای ما مهم است. اعتماد ملی هم برای 
ما مهم است. اگر به آینده امید نداشته باشیم نمی توانیم در برابر مشکلات ایستادگی 

کنیم و معضلات جامعه را حل و فصل کنیم.
وی با تاکید بر این که امروز بیمارستان ها به ملت امید دادند گفت: مردم می دانند 
و  و تخت مجهز  و حاذق  و کرونا مواجه شوند پزشک دلسوز  بیماری  با یک  اگر 
بیمارستان آمده در اختیار آنها است. آن بیمارستان وپزشک و پرستار و فداکارانه 
بخش پزشکی است که نگرانی و اضطراب را از مردم دور میکند و به آنها اعتماد 

می دهد و هراسی از مشکلات پیشرو در زمینه بهداشت و درمان ندارند.  
 اعتماد مردم بر مبنای کارکرد نظام و دولت است 

روحانی گفت: اگر آن فداکاری و امکانات و آمادگی نبود، اعتماد نبود. علت این 
که مردم اعتماد دارند این است که در شرایط تحریم در تابستان برق قطع نمی شود، 
وزارت نیرویی دارند که در طول ۸ سال ۲۰ هزارمگابایت برق جدید برای کشور تولید 
کرده و می کند.  برای این که مردم می دانند در شرایط سخت کرونایی آب قطع 
نمی شود. در طول ۷ سال گذشته ۴3 سد ملی افتتاح شده است و تا پایان این دولت 

بیش از ۱۰ سد دیگر هم افتتاح خواهد شد.
 رییس جمهوری با بیان اینکه اعتماد مردم برمبنای کارکرد نظام و دولت است، 
گفت: وقتی مردم می بینند در شرایط کرونایی دانشگاه، تحصیل دانشجویان و 
فرزندان آنها را با هر سختی و مشکلات حضوری و غیرحضوری فراموش نکرده و 
دانش آنها را دامه خواهد داد و وفقه در زندگی آنها ایجاد نخواهد شد و اضطراب برای 
آنها به وجود نمی آید می توانند به نظام و کشور اعتماد کنند. باید دست به دست هم 
دهیم اعتماد ملی و امید را برای همیشه و برای آینده جامعه حفظ کنیم.   وی گفت: 
دانشگاه های ما نقش بسیار بزرگی در سرمایه اجتماعی و امید اجتماعی و اعتماد 
ملی دارند. امسال تحصیلات دانشجویان در یک شرایط سختی آغاز شده است، اما 
می توانیم با دادن امید و نشاط به جامعه شرایطی را برای جامعه به وجود آوریم که 
مردم با هراس کمتر یا بدون هراس با اضطراب کمتر یا بدون اضطراب و با امید کامل 

نسبت به آینده مسیر و راه زندگی خود را ادامه دهند.  
روحانی در پایان سخنان خود بار دیگر آغاز سال تحصیلی را به اساتید و دانشجویان 
تبریک گفت و افزود: امیدوارم شرایط پروتکل های بهداشتی به من اجازه بدهد 
و در ماه های آینده فرصت هایی پیش روی من قرار بگیرد که از نزدیک با اساتید و 

دانشجویان سخنان و کلام و نقد و راهنمایی های آنها را بشنوم و به آنها عمل کنم.

روحانی در آیین آغاز سال تحصیلی جدید دانشگاه ها؛

نقد منصفانه، بهترین هدیه برای مسئولان است
هیچ فضایی نقادتر از فضای دانشجویی نیست

واکاوی نگاه تخریبی یک جریان رسانه  ای علیه دولت ؛

تاخت وتاز علیه دولتمردان با کلیدواژه 
»نظارت میدانی«

و  سیاسی  ادبیات  در  که  است  صباحی  چند  میدانی«  »نظارت  اصطلاح 
رسانه  ای کشور متداول شده است؛ این روزها با سفر رئیس مجلس شورای 
اسلامی به خوزستان و رئیس قوه قضائیه به چهارمحال و بختیاری، برخی 
رسانه  های جریان اصولگرا با تبلیغات گسترده، ضمن چشم بستن بر واقعیت ها 
و اقدامات دولت، این بازدیدها را مستمسک تخریب و هجمه علیه دولت قرار 

داده  اند. 
به گزارش ایرناپلاس، ماجرا از نخستین سفر رئیس مجلس سورای اسلامی 
در سه شنبه ۱۱ شهریور به خوزستان شروع شد که رسانه های همسو به طور 
این سفر، »حضور میدانی«، »نظارت میدانی«،  گسترده ای ضمن پوشش 
»حضور در عرصه عمل«، »حضور میان مردم«، »حضور بی واسطه بین مردم«، 

»درد دل چهره به چهره با مردم« و ... را فریاد زدند.
همزمان با این سفر، کارشناسان به نقد این رویکرد پرداخته و آن را با توجه به 
جایگاه و وظایف هر مسئول، مورد کنکاش قرار دادند؛ از جمله کامبیز نوروزی، 
و  مهم ترین  اصولا  و گفت:  پرداخت  بررسی حقوقی موضوع  به  حقوق دان 
اصلی ترین وظیفه مجلس این است که بعد از بررسی طرح ها و لوایح، قوانین 

را تصویب کند.
وی افزود: »اگرچه مجلس وظیفه نظارتی را هم دارد اما اساسا وظیفه نظارتی 
پایین تر از وظیفه قانون گذاری تعریف شده است. البته این توضیح لازم است 
که نظارت باید براساس قاعده های مشخصی انجام شود و اینگونه نباشد که 

نمایندگان به هر شکلی که مایلند، امر نظارت را پیگیری کنند.«
حسین میرزایی نماینده مردم اصفهان در مجلس و عضو کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس شورای اسلامی نیز نسبت به این سفر واکنش نشان داد و گفت: 
امیدوارم ریاست مجلس سفرهای انتخاباتی اش را کلید نزده باشد. اگر وی، 
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری شود »صدمات جبران  ناپذیری به مجلس 

می زند« زیرا »مجلس اولویت های مهم تری دارد«.
برخی رسانه  های اصلاح  طلب نیز انگیزه  های انتخاباتی را از سفر »نظارت 
میدانی« برجسته کردند و آنچه »پوشش سنگین رسانه ای« سفر خوزستان در 
رسانه های اصولگرا خواندند را »آتلیه ای برای ۱۴۰۰« توصیف کردند و نوشتند 
آنچه شاهد بودیم »شبیه کمپین های انتخاباتی آمریکا« بود که نامزدها بی امان 

از شهری به شهر دیگر می روند و سخنرانی می کنند و وعده می دهند.
در همین راستا توئیت محمد مهاجری فعال رسانه ای اصولگرا نیز بازتاب 
زیادی داشت که گفته بود ظاهرا قصد دارند با این سفر ناکارآمدی مجلسی را 
بپوشانند که در عمر سه ماهه اش فقط ۲ قانون گذرانده و هر دو هم به در بسته 
شورای نگهبان خورده است«. در جبهه مقابل، رسانه  های اصولگرا و برخی 
چهره  های طرفدار رئیس مجلس با دفاع از سفر محمدباقر قالیباف، نظارت 

میدانی را »عالی ترین نوع نظارت« توصیف کردند.
بی توجهی به دستورالعمل های ستاد ملی مبارزه با کرونا

چند روز بعد از پایان آن سفر و همزمان با سفر رئیس دستگاه قضا به استان 
چهارمحال و بختیاری، برخی رسانه  های اصولگرا با عناوینی همچون »مدیران 
انقلابی در میدان«، از تحسین و مقایسه سفر رئیسان قوای مقننه و قضائیه با 
رویکرد رئیس جمهوری، دست برنداشته و بی  توجه به توصیه   های ستاد ملی 
مقابله با کرونا، سفر نرفتن رئیس جمهوری را با کنایه، »کنترل از راه دور« 

دانستند.
فارغ از سفر خاص سران قوا، این دوستان ظاهرا توصیه  های مکرر در این چند 
ماهه ستاد ملی مقابله با کرونا را فراموش کرده  اند که مدام تاکید دارد سفرهای 
غیرضروری لغو و مسافرت  های لازم هم به حداقل برسد. البته این منتقدان گویا 
به تاکیدات رهبر معظم انقلاب که بارها بر رعایت توصیه  های ستاد کرونا تاکید 

کرده  اند، توجهی ندارند.
نکته مهم در این میان، این است که رئیسان قوا هرکدام نمایندگان استانی 
داشته و گاهی نیز فرستادگان شان پیش از سفر، به شهرهای مقصد می  روند. 
همین فرستادگان و نمایندگان آنها در این سفرها، به راحتی با تهیه گزارش های 
میدانی و ارائه آن به مسئولان قوه، می توانند در حل مشکلات و کمک به 

مجموعه ارکان دولت برای بهبود وضعیت مردم کمک شایانی داشته باشند.
توجه به این رویکرد از این نظر اهمیت دارد که سفرهای مقام های بلندپایه از 
آن جهت متمایز است که معمولا حجم زیادی از اطرافیان، همراهان، مقام های 
محلی و مردم بومی نیز درگیر سفر و استقبال و مراسم مربوطه می  شوند و این 
تجمع ها با افزایش خطر شیوع کرونا، در تضاد با توصیه های بهداشتی ستاد 

ملی مبارزه با کروناست.
چشم بستن بر واقعیت ها

و  مجازی  افتتاح  های  مختلف،  کنایه های  با  که  کسانی  دیگر،  سویی  از 
ویدئوکنفرانسی رئیس جمهوری را زیرسئوال می  برند، ظاهرا توجه ندارند که 
در بیشتر موارد، نمایندگان روحانی از معاون رئیس جمهوری تا وزیران مربوطه 
در سفرهایی با کمترین همراه، همواره برای رسیدگی به مشکلات و افتتاح  ها و 
کلنگ  زنی  ها در مناطق مختلف کشور حضور دارند و کمتر طرح بزرگ و ملی را 

سراغ داریم که بدون حضور رده  های میانی دولت افتتاح شده باشد.
اما آنچه بیش از پیش سبب تعجب شده آن است که این منتقدان دولت و 
شخص رییس جمهوری، به اقدامات انجام شده دولت بویژه افتتاحیه های مهم 
طرح های بزرگ اقتصادی و عمرانی به صورت هفتگی هیچ توجهی ندارند؛ به 
طور نمونه فقط در روزهای اخیر ۱۲ طرح صنعتی و کشاورزی در منطقه آزاد 
ارس با سرمایه گذاری چهار هزار و ۱3۲ میلیارد ریالی و ۷۰.۵ میلیون یورویی با 
دستور رییس جمهوری افتتاح شد که شامل بهره  برداری از بزرگ ترین مجتمع 
گلخانه  ای خاورمیانه، دو کارخانه بزرگ تولید فولاد، سه واحد تولیدپوشاک، 
۵ واحد گلخانه  ای تولید صیفی  جات به روش هیدورپونیک بود و صدها شغل 

مستقیم و غیرمستقیم ایجاد کرد.
مرور سریع طرح  ها و پروژه  هایی که توسط دولت در ماه  های کرونایی اخیر 
به بهره برداری رسیده ، نشان می  دهد رییس جمهوری اگرچه کمتر در سفر و 
به اصطلاح نظارت میدانی بوده، اما هفته  ای نبوده که طرح کوچک و بزرگ 
اقتصادی افتتاح نکرده باشد، از افتتاح ۵۸ طرح عمرانی در مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی تا بهره برداری یا کلنگ زنی ۲۷۱ پروژه عمرانی و اقتصادی در 
کهگیلویه و بویراحمد، ۶۱۱ طرح در لرستان، افتتاح چند پروژه  شاخص عمرانی 
در شهر قدس با اعتبار ۲۵۰ میلیاردی، افتتاح ۱۷۵ پروژه عمرانی در رشت، ۷۶ 
پروژه عمرانی و اقتصادی در تنکابن در هفته دولت و .... این موارد هیچکدام 
ظاهرا برای منتقدان مهم نیست و آنچه یاد این دوستان را شاد می  کند، بازدید 
در بحبوحه همه  گیری خطرناک ویروس کرونا و نمایش کارآمدی و دلسوزی 

برای مردمی است که به خوبی دریافته  اند، به عمل کار برآید.



طرح:فیروزه مظفری

فروش ویژه داروی کرونا، ۴۰۰ میلیون!

آخرین آمار جانباختگان بیماری کرونا در ایران
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۱۲۸ بیمار کرونای دیگر در ۲۴ 
ساعت گذشته، شمار جانباختگان بیماری کووید۱۹ در کشور به ۲3 هزار و ۱۵۷ نفر رسید و ۲۸ استان 
در وضعیت قرمز یا هشدار کرونا قرار دارند. سیما سادات لاری روز یکشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان 
قطعی به ویروس کرونا در کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر 
امروز )۲3 شهریور ۱3۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی،دو هزار و ۸۹ بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشور شناسایی شد و ۹۵۶ نفر بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در 
کشور به ۴۰۲ هزار و ۲۹ نفر رسید.سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون 3۴۶ هزار و 
۲۴۲ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین 3۷۹۱ نفر از بیماران مبتلا 
به کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند و تاکنون سه میلیون و ۵۵۹ هزار و 
۵۶۵ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.وی گفت :همچنان ۱3 استان در وضعیت 

قرمز و ۱۵ استان در وضعیت هشدار کرونا هستند.
 

نام گذاری خیابان نارمک به نام »احمدی نژاد«!
 رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران گفت: شاید در آینده شورا تشخیص بدهد 
که خیابان نارمک به نام احمدی نژاد نامگذاری شود و این جزو اختیارات شورای شهر محسوب می شود.
محمدجواد حق شناس تصریح کرد: در اینکه شورای شهر تهران در ارتباط با نامگذاری اماکن و معابر 
بر اساس حقوقشان اقدام می کند، شکی نیست و ۲۰ سال است که بر اساس این فرآیند وظایف خود 
را انجام می دهد؛ این اقدام جزو وظایف قانونی و حقوقی شورای شهر تهران است و اینکه نمایندگان 
تشخیص بدهند معبری به نام احمدی نژاد، موسوی، بازرگان و آیت الله هاشمی رفسنجانی است 
جزو وظایف آن ها است. وی در پاسخ به این سؤال که موضع شورای شهر تهران در رابطه با مخالفت 
فرمانداری در نامگذاری معبری به نام مهندس بازرگان چیست، گفت: ما پیش از این نیز معبری را به نام 
دکتر مصدق نامگذاری کردیم و مصدق نخست وزیر بود و بازرگان نیز نخست وزیر بوده است و در واقع 
موضع شورا همچنان بر نامگذاری معبری به نام بازرگان است و شهرداری باید نسبت به نامگذاری این 

معبر اقدام کند.

بازداشت امام جماعت هنگام سجده !
 بازداشت یک امام جماعت در الجزایر هنگام اقامه نماز واکنش های زیادی در شبکه های اجتماعی به 
دنبال داشته است.به گزارش فرارو، این امام جماعت علیرغم ممنوعیت اعمال شده از سوی مقامات به 
دلیل شیوع ویروس کرونا اقدام به برپایی نماز جمعه کرد و هنگامی که در حال سجده بود دو نیروی پلیس 
از راه رسیده و او را دستگیر کردند. با این حال امام جماعت در سجده چند بار تلاش کرد تا دستان خود 
را از دست نیروهای پلیس جدا کند.کاربران شبکه های اجتماعی از نحوه دستگیری این امام جماعت 
به ویژه هنگام سجده انتقاد کرده و گفتند باید صبر می کردند تا نماز به پایان برسد.مقامات الجزایر پس 
از تعطیلی نزدیک به چهار ماهه مساجد، بازگشایی مجدد مساجد را مجاز دانستند مشروط به اینکه 

نمازگزاران فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کرده و نماز جمعه برگزار نکنند.
 

هشدار پلیس آگاهی درباره خواستگارنماها 
هشدار پلیس آگاهی درباره خواستگارنماهارئیس پلیس آگاهی تهران نسبت به کلاهبرداری در لباس 
خواستگار هشدار داد.سردار علیرضا لطفی در مطلبی آورده است: »وقتی فردی به خواستگاری دختر 
شما می آید قصد خرید خانه یا خودروی شما را ندارد بلکه برای خواستگاری از جگرگوشه شما آمده 
است. بی توجهی و قصور برخی خانواده ها در راه دادن غریبه ای که هیچ شناختی از او و گذشته اش 
ندارند باعث شگفتی و البته ناراحت کننده است. وی افزود :در مواجهه با افرادی که به شما ابراز علاقه 
می کنند و به سرعت پیشنهاد ازدواج می دهند، شتابزده عمل نکنید و اجازه ندهید هیجانات مانع از 

تحقیق و قضاوت درست شما درباره افراد شود.«

چرا حکم طبری اعدام نبود؟ 
 سمیرا مقدسی وکیل پایه یک دادگستری در توییتی در واکنش به حکم حبس در پرونده طبری 
نوشت: اعدام مجازات اخلال در نظام اقتصادی است که قانون خاصی است.جرم طبری ارتشا و نفوذ 
است که به اشد مجازات اون هم محکوم شده است.امید است در نحوه اجرای حکم و مسترد نمودن 
اموال، قوه قضاییه اهتمام ویژه بورزد تا اعتماد مردم جلب شود و حبس بعد قطعیت اجرا شود و مرخصی 

های کذا تعلق نگیرد.

اکبر عبدی به سریال »نون خ« پیوست 
 اکبر عبدی بازیگر پیشکسوت این روزها مشغول تست گریم و لباس فصل سوم سریال »نون.خ« است.

او با دعوت سعید آقاخانی به گروه بازیگران سریال »نون خ« پیوسته است.فصل دوم سریال »نون خ« بهار 
۹۹ پخش شد و فصل سوم آن برای پخش در نوروز ۱۴۰۰ آماده می شود.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

بوستان خضر پیاده روسازی 
و تامین روشنایی می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: بوستان خضر از بوستان های بسیار 
مهم مجموعه هزار هکتاری است که تلاش می کنیم پیاده روسازی و تامین 

روشنایی آن را امسال انجام دهیم.
عباس حلوایی زاده با اشاره به بخش های مختلف مجموعه بوستان های هزار 
هکتاری جنوب شهر قم، اظهار داشت: تلاش می کنیم این پروژه را فاز بندی 

کرده و به بهره برداری برسانیم.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم افزود: در این مرحله تلاش ما برای پیاده 
برای مردم  و  یافته  امنیت  تا  و اجرای روشنایی بوستان خضر است  روسازی 
قابل استفاده باشد. حلوایی زاده به پروژه باغ موزه دفاع مقدس از مجموعه 
پستی  و  موقعیت  پروژه  این  گفت:  و  کرد  اشاره  هکتاری  هزار  بوستان های 

بلندی های زیبا و متفاوتی دارد.
وی با اشاره به قرار گرفتن این بوستان در جوار ساختمان موزه دفاع مقدس، 
اضافه کرد: پروژه ساخت باغ موزه دفاع مقدس در این چند ساله چند باره 
انعقاد پیمان شده اما در حال حاضر فاز اول آن در مراحل نزدیک به بهره برداری 
قرار دارد. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم ادامه داد: اقداماتی مانند اجرای 
پیاده رو، خاکبرداری، جدول گذاری، ساخت سکو و انجام روشنایی در باغ موزه 
دفاع مقدس انجام شده است. حلوایی زاده گفت: در حال حاضر عملیات 
تکمیلی این پروژه مانند پاکسازی، نظافت، کاشت فضای سبز و … در دست 
اقدام است. حلوایی زاده افزود: فاز اول این بوستان در روزهای آینده کامل به 
بهره برداری خواهد رسید و فاز بعدی را هم تلاش می کنیم تا پایان سال به اتمام 
برسانیم. وی با اشاره به اینکه بوستان های مجموعه هزار هکتاری فراشهری 
محسوب می شوند، اظهار کرد: باغ موزه دفاع مقدس در امتداد مسیر خود تا 
شهرک قدس ادامه خواهد داشت و موقعیت مناسبی برای ورزش و پیاده روی 

شهروندان محسوب می شود.
 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم  خبرداد:

اجرای 6 هکتار فضای سبز در باغ پرندگان
مدیر منطقه چهار شهرداری قم گفت: در ۵ ماه نخست سال جاری بالغ بر 3۷ 
هزار تن آسفالت به مساحت 3۱۰ هزار مترمربع در شبکه معابر اصلی و فرعی 

منطقه توزیع شد. 
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اقدامات انجام شده در زمینه آسفالت معابر 
و شوارع سطح منطقه چهار قم، اظهار داشت: اقدامات خوبی در مورد آسفالت 
شبکه معابر منطقه ۴ انجام شده و در ۵ ماه نخست سال جاری بالغ بر 3۷ هزار 
تن آسفالت به مساحت 3۱۰ هزار مترمربع در شبکه معابر اصلی و فرعی از جمله 
شهرک ایثار و شهرک زین الدین و سالاریه و صفاشهر و بخشی از شهرک مهدیه 

توزیع شد.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم با بیان اینکه اجرای عملیات آسفالت، در عبور 
و مرور و افزایش ضریب ایمنی تردد بسیار مؤثر بوده است، ابراز کرد: در این زمینه 

در مناطق ۸ گانه رتبه نخست را در توزیع آسفالت به دست آورده ایم.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم با تأکید بر اهمیت توزیع عادلانه آسفالت در 
معابر سطح منطقه، اضافه کرد: طبق نظر کارشناسی و اولویت به انجام آسفالت 
می پردازیم و قبل از آسفالت نیز باید عملیات عمرانی شامل جدول گذاری به 

اتمام برسد.
 اصفهانیان مقدم آخرین وضعیت احداث باغ پرندگان را موردتوجه قرار داد و 
افزود: احداث نخستین باغ پرندگان در مجموعه شهرداری منطقه چهار در بلوار 
شهید آوینی در دست اقدام است که عملیات احداث از سال ۹۵ آغاز شد و با 
توجه به تأکیدات شهردار و تخصیص اعتبارات لازم، این باغ پرندگان به زودی به 
بهره برداری می رسد. وی عنوان کرد: این باغ پرندگان در قسمت های مختلف 
طراحی شده و در مجموع ۱۲ هکتار شامل ۶ هکتار فضای سبز و ۶ هکتار فضای 
محصورشده ویژه پرندگان است و ۱۱ قفس به ابعاد ۲۰ و ۸۰ و ۱۰۰ مترمربع 

برای بیش از ۱۰۰ گونه پرندگان از 3۵۰۰ تا ۴ هزار پرنده طراحی شده است.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم خاطرنشان کرد: باغ پرندگان مجموعه کاملی 
برای گردشگری است و در آن برکه و آب نمایی به طول ۶۰۰ متر برای پرندگان 
آبزی طراحی شده و برای تسهیل مراجعه زائرین نیز کافی شاپ و مسیرهای 
پیاده روی و سالن پذیرایی و قسمت هایی برای عکاس خانه در نظر گرفته ایم که 

با اعتباری بالغ بر ۲۲ میلیارد تومان به اتمام می رسد. 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم مطرح کرد:

انعکاس ضعف و قوت های
 مدیریت شهری در آینه هنر و رسانه

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: هنرمندان و اصحاب 
رسانه با نگاهی نقدانه و منصفانه می توانند، آینه تمام نمایی در برابر مسئولان قرار 
دهند تا آسیب های موجود و دغدغه های شهروندان را بهتر ببینند و اقدام کنند.

آموزشی  بار  برگزاری جشنواره ها  اینکه  بیان  با  میرابراهیمی  عبدالله  سید 
دارند، اظهار کرد: افرادی که به تولید اثر در قالب های مختلف اقدام می کنند، 
هنرمند هستند و شهروندان با مشاهده آثار تولید شده با زوایای مختلف مسائل و 

موضوعات شهری آشنا می شوند.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به اینکه جشنواره 
می تواند به یک جریان فرهنگی منظم و کارآمد تبدیل شود، افزود: تلفیق زبان 
هنر و رسانه، یکی از مؤثرترین زبان ها برای حل مسائل فنی و پیچیدگی های 

مدیریت شهری است . 
میرابراهیمی تصریح کرد: اینکه با برگزاری یک جشنواره، هنرمندان به تهیه 
و تولید آثاری در حوزه مدیریت شهری می پردازند به این معنا است که این افراد 
برای دیدن هرچه بهتر موضوعات شهری به کمک مسئولان آمده اند و این اتفاق 
خوبی است. وی با اشاره به برگزاری جشنواره رسانه ای شهرما و پرداختن به 
مسائل شهری، گفت: هنرمندان از خود مردم هستند و زمانی که موضوعات 
اثربخشی  و  تاثیرگذاری  می شود،  بازگو  آنها  خود  زبان  از  شهروندی  فرهنگ 

مطلوب تری خواهد داشت.
به گفته سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم، اینکه نگاه هنرمندان 
و قلم اصحاب رسانه بتواند زوایای مختلف موضوعات شهری را بهتر ببیند و 
منصفانه به رشته تحریر درآورد، آینه تمام نمایی در برابر مسئولان قرار میدهد که 

آسیب ها و دغدغه های شهروندان را بهتر ببینند و اقدام کنند. 
میرابراهیمی همچنین با اشاره به حمایت از هنرمندانی که نسبت به تهیه و 
تولید آثار در حوزه مدیریت پسماند اقدام می کنند، گفت: هنرمندانی که در 
زمینه اشاعه فرهنگ شهروندی با موضوع مفاهیم مدیریت پسماند فعالیت دارند 
می توانند با ارائه طرح و اثر خود حمایت های لازم را از سازمان در جهت اجرا 

دریافت نمایند.
 

کارشناس هواشناسی استان قم اعلام کرد:

کاهش پنج درجه ای دمای هوا در قم
 کارشناس هواشناسی استان قم گفت: دمای هوای قم طی هفته جاری 

نسبت به هفته گذشته کاهش پنج درجه ای داشته است.
مرتضی صبوری اظهار داشت: آسمان قم طی سه روز آینده صاف در برخی 

ساعات همراه با وزش باد خواهد بود.
وی گفت: سمت باد طی سه روز آینده شرقی و سرعت وزش باد امروز بین ۲۵ 

تا ۴۰ کیلومتر بر ساعت خواهد بود.
کارشناس هواشناسی استان قم عنوان کرد: حداقل دمای هوای امروز ۱۷ 

درجه و حداکثر دمای هوا 3۴ درجه است.
وی گفت: دمای هوای قم طی هفته جاری نسبت به هفته گذشته کاهش پنج 

درجه ای داشته است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

امام صادق علیه السلام
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی

قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه:  روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32٩0320٩ - 32٩06160 صندوق پستی: 37185/44٩5 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح: 5/20 طلوع آفتاب: 06/44 اذان ظهر:13/04 اذان مغرب: 19/40

اپ
وچ

فی 
گرا

یتو
ل

سبز
خه 

شا

کسی که به خانواده اش نیکی می کند 

، روزی اش زیاد می شود .

دوشنبه -بیست وچهارم شهریور 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5114

الدعوات : ص 1٢٧ ح 315

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: تکمیل پروژه مسیر قم به سمت 
جعفریه با مشکلات اعتباری و بودجه ای همراه است.

حسن صبوری با اشاره به تکمیل مسیر قم به جعفریه اظهار داشت: این مسیر 
به دلیل اینکه به استان های شمال و شمال غرب کشور دسترسی دارد و در شهر 
جعفریه و روستاهای اطراف نیز رفت وآمد زیاد است، به همین دلیل  ضرورت 

داشت این مسیر تبدیل به بزرگراه شود.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم افزود: در موافقت نامه ای که در سطح ملی 
مبادله و به استان ابلاغ شده بود، این جاده راه اصلی و تعریض جاده را موردتوجه 
قراردادند اما در استان، تصمیم گیری شد با تخصیص اعتبار و مشکلاتی که وجود 
دارد این پروژه را تبدیل به مسیر چهار خطه کنیم چراکه می دانستیم این مسیر 
دارای ظرفیت بزرگی است و اگر این راه تبدیل به چهار خطه شود حتی تمایل 

رانندگان به استفاده از این مسیر بیشتر خواهد شد.
وی تصریح کرد: براین اساس اجرای پروژه در ۴ قطعه تعریف شد و ظرف سه 
سال تیز سه قطعه به اتمام رسید، برای این پروژه تنها از اعتبارات ملی استفاده 
نشد و از اعتبارات دفتر مقام معظم رهبری و بنیاد برکت و اعتبارات استانی و اعتبار 

سازمان راهداری کمک گرفتیم تا این کار بزرگ را بتوانیم رقم بزنیم.

صبوری عنوان کرد: سه قطعه از مسیر انجام شد و مشکل در قطعه چهارم 
جعفریه است که از جعفریه تا انتهای حوزه استحفاظی استان و نقطه قلعه سنگی 
قرار دارد، دراین باره در قطعه چهارم مسیر رفت کامل شده و مسیر برگشت در ۴ 

کیلومتر در حال انجام است و امیدواریم کار پیش رود.
وی با بیان اینکه تکمیل پروژه مسیر قم به سمت جعفریه با مشکلات اعتباری و 
بودجه ای همراه است خاطرنشان کرد: با گزارشاتی که به دفتر مقام معظم رهبری 
داده ایم سال قبل ۵ میلیارد تومان از دفتر برای اجرای این پروژه کمک شد تا به 
اتمام برسد و البته این مقدار اعتبار کافی نیست و رقم بیشتری باید تزریق شود و 

نیازمند اعتبارات ملی و استانی است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: ظرف ۵ ماه گذشته پروژه با روند خوبی 
پیش می رود و امیدواریم که این پروژه هر چه زودتر به اتمام برسد و مسیر امن را در 

اختیار هم استانی ها و دیگر استان ها قرار دهیم.
وی افزود: پروژه مسیر قم جعفریه حدود ۶ سال است که شروع شده و دو سال در 

قطعه چهارم به دلیل تأمین اعتبار زمین گیر بوده ایم.
صبوری بیان کرد: اجرای پروژه قلعه سنگی نیز قراردادی بود که توسط شرکت 
ساخت زیربنایی کشور منعقد شد و به طور مستقیم در قم آن را عملیاتی می کردند 

و این پروژه به قم تنفیذ نشده بود، هرچند ما این پروژه را پیگیری می کردیم.
وی تصریح کرد: خوشبختانه با تلاش به صورت ناقص این پروژه را تحویل گرفتیم 
و تعهد دادیم خودمان آن را به سرانجام برسانیم، امروز این اتفاق افتاده است و در 
حال تهیه اسناد برای اخذ تشریفات برای اجرای پروژه هستیم تا آن را هر چه زودتر 

به بهره برداری برسانیم و در اختیار مردم قرار دهیم.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: با توجه به اتفاقاتی که در این مسیر 
افتاده ۵۰ درصد ترافیک مسیر بیشتر از گذشته شده و تردد تریلی ها و خودروها از 
این مسیر انجام می شود و به طورکلی تردد تسهیل شده و ترافیک را در سلفچگان 
این مسیر  ایمنی، ۷۰ درصد تصادفات جاده ای در  افزایش  با  و  کاهش داده 
کاهش یافته است. وی اظهار داشت: باید تلاش کرد مسیر را به لحاظ روکش 
آسفالت موردحمایت قرارداد تا با اطمینان خاطر بیشتری عبور و مرور انجام شود، 
این آمار پلیس راه است و نشان می دهد اجرای پروژه های راه، امنیت بیشتری را 

برای جاده متصور شده است.
صبوری عنوان کرد: اگر تأمین اعتبار برای سال ۹۹ در نظر گرفته شود، اجرای 

پروژه دو ماه ازنظر فنی کار دارد، اما هنوز این بودجه ابلاغ نشده است. 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :
تکمیل محور قم – جعفریه با مشکلات بودجه ای مواجه است

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

بیش از 7۰درصد تست های کرونا در قم
 مثبت می شود

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: امروز بیش از ۷۰ درصد تست های کرونا که گرفته می شود 
مثبت است و این در حالی است که در خردادماه فقط ۱۰ درصد تست ها مثبت می شد.

محمدرضا قدیر ظهر دیروز در جلسه ویژه ستاد پیشگیری، کنترل و مبارزه با کرونا ویروس، با اذعان 
به اینکه شاهد یک خیزش در میزان ابتلا به بیماری کووید۱۹ در قم هستیم اظهار کرد: این خیزش به 

دنبال تجمعات، تعطیلی ها و مسافرت ها در دو هفته قبل شکل گرفت.
وی اضافه کرد: امروز بیش از ۷۰ درصد تست هایی که گرفته می شود مثبت است و این در حالی 

است که در خردادماه فقط ۱۰ درصد تست ها مثبت می شد.
کروناترسی نمی کنیم، باید واقعیت ها را به مردم بگوییم 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم درادامه گفت :در حال حاضر ۵۱۴ نفر بستری مشکوک به کرونا در 
بیمارستان ها بوده که حال ۹۶ نفر آنها وخیم است و در ۲۴ ساعت گذشته ۵ نفر کرونا مثبت جان خود 
را از دست دادند. وی بیان کرد: به هیچ عنوان کروناترسی نمی کنیم، واقعیت ها را به مردم می گوییم و 

معتقدیم که مردم باید همه واقعیت ها را بدانند.
قدیر با بیان اینکه ابتلا در حال حاضر خانوادگی بوده و سرایت ویروس نیز زیاد است افزود: بدترین 

حالت برای شیوع ویروس تجمع است که باید تجمع ها را به حداقل ممکن برسانیم.
با برگزاری هر گونه تجمعی مخالفیم 

وی با اذعان به اینکه با برگزاری هر گونه تجمعی مخالفیم و این را با صراحت بیان می کنیم خاطرنشان 
کرد: معتقدیم که رعایت پروتکل های بهداشتی معجزه نمی کند، بلکه باید در کنار آن عدم تجمع و 
استفاده از ماسک را در نظر داشت. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: میزان سطح آنتی بادی 
در دو نوبت اردیبهشت و مرداد ماه ۶۰ تا ۸۰ درصد افت داشته است، از اول اسفند سال گذشته تا 
۱۵ شهریورماه امسال، هزارو 3۷۰ نفر از کسانی که بستری شدند، برای بار دوم مبتلا شده و مجبور 
به بستری در بیمارستان بوده اند. وی اضافه کرد: نیازمند نیروهای جهادی در بیمارستان ها هستیم و 
همانند اسفندماه که نیروهای جهادی به کمک کادر بیمارستان آمدند، امروز نیز نیازمند این هستیم که 

این عزیزان وارد عرصه شده و کمک کنند.
نانوایی ها و پاساژها کمترین رعایت پروتکل های بهداشتی را دارند 

قدیر گفت: در حال حاضر نانوایی ها و پاساژها کمترین رعایت پروتکل های بهداشتی را دارند که 
نگران هستیم و تذکرهای لازم ارائه شده است. وی در ادامه سخنان خود با تاکید بر اینکه در ۲۴ ساعت 
گذشته و منتهی به بیست و سوم شهریور ماه ۱3۰ نفر پذیرش اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص 
احتمالی و مشکوک به کرونا صورت گرفته است گفت: از این بین ۸۱ نفر بستری جدید در بخش ها و 
تحت نظر اورژانس بیمارستان و ۴۸ نفر ترخیص از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری بودند 
انجام شده است. قدیر بیان کرد: در حال حاضر ۵۱۴ نفر بستری مشکوک به کرونا در بیمارستان ها 
بوده که حال ۹۶ نفر آنها وخیم است و در ۲۴ ساعت گذشته ۵ نفر کرونا مثبت جان خود را از دست 

دادند.

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم تاکید کرد: 

لزوم استفاده از ظرفیت تعاونی ها در حوزه گردشگری
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی  استان قم  گفت :تعاونی های قم باید به سمت خدمات و به ویژه 

خدمات گردشگری سوق پیدا کنند.
کاویانی گفتگویی با اشاره به وجود ۲۵۰۰ تعاونی در استان قم  اظهارداشت : از آنجا که قم شهری زائر 

پذیر است تعاونی ها باید به سمت خدمات و به ویژه خدمات گردشگری سوق پیدا کند.
توسعه  رو  این  از  است  خدمات  بخش  در  استان  اشتغال  درصد  اکنون ۵۰  هم  افزود:  کاویانی 
تعاونی های خدماتی و گردشگری می تواند به توسعه اشتغال کمک فراوانی کند.  وی در عین حال بر 
ضرورت حمایت از بخش تعاون تاکید کرد و گفت: بخش تعاون باید ۲۵ درصد اقتصاد کشور را تشکیل 
دهد در حالی که هم اکنون تنها ۵ درصد است. مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: 
تخفیف مالیاتی، تخفیف بیمه تامین اجتماعی، گسترش فرهنگ تعاونی از طریق آموزش های مختلف 
و کمک های بلا عوض از جمله مواردی است که می تواند به توسعه تعاونی ها کمک کند.  آقای کاویانی 
افزود: در سال گذشته برای حمایت از تعاونی ها، برخی از این نوع حمایت ها مانند آموزش های رایگان، 
حسابرسی مالی رایگان و کمک های بلا عوض در قم صورت گرفته است، اما کافی نیست.  وی در عین 
حال ناکارآمدی برخی تعاونی ها را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: برخی از این تعاونی های ناموفق 
موجب شده اند که مردم تمایلی به مشارکت در ایجاد تعاونی ها نداشته باشند.  کاویانی خاطر نشان 
کرد: به همین علت از ورود افراد غیر متخصص برای تشکیل تعاونی ها جلوگیری می شود ضمن آنکه 

متقاضیان باید پیش از اقدام به تشکیل تعاونی، در دوره های آموزشی مربوطه شرکت کنند.

 معاون خدمات شهری شهرداری قم از فعالیت ۴۷ غرفه بازیافت و دریافت 
پسماند از شهروندان در سطح شهر قم خبر داد.

سید امیر سامع با اشاره به موضوع پسماند و تفکیک پسماند از مبدأ، اظهار 
داشت: در موضوع پسماند ۴ بخش اصلی داریم که شامل باقی مانده مواد 
غذایی و میوه جات، نخاله های ساختمانی، پسماند خشک، مواد خطرناک 

مانند اسپری و لامپ ها و وسایل تزریقات می شود که باید از هم جدا شوند.
معاون خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: بخش خوراکی در کارخانه 
پسماند تبدیل به کود و در فضای شهر استفاده می شود، در ایستگاه بازیافت 

به تازگی کودها را به شهروندان هدیه می دهیم.
سامع با بیان اینکه توسعه غرفه ها یکی از سیاست های مهم در تفکیک 
پسماند و افزایش مشارکت عمومی است، عنوان کرد: در سال ۹۴ تعداد ۱۴ 
غرفه فعال بود و امسال ۴۷ غرفه داریم، باید بتوان کوتاهی در زمینه پسماند را 

جبران کرد و با فرهنگ سازی به مدیریت پسماند بپردازیم.
وی در مورد وضعیت بوستان جوان نیز توضیح داد: در بوستان جوان، برکه و 

استخر بزرگ راه اندازی شده و پیمانکار برای ایجاد قایق های پدالی ورود کرده 
است و همچنین توسعه بوستان و شبکه معابر و روشنایی در کنار برکه بزرگ 
اجرایی شده و سال قبل نیز یک سرویس بهداشتی جدید و نمازخانه احداث 

شد.
معاون خدمات شهری شهرداری قم عنوان کرد: در این بوستان۲۰ هکتار 
فضای سبز جدید ایجاد شد و نیاز به راه اندازی سالن ورزشی و فرهنگسرا 
دارد، حتی آماده بودیم زمین را در اختیار بگذاریم تا با سرمایه گذاری فضاهای 

موردنیاز احداث شود.
سامع با اشاره به تأکیدات شهردار در زمینه احداث سالن های ورزشی در 
تمام مناطق شهری، یادآور شد: دراین باره سه سالن در مناطق ۲ و ۶ و یک 

راه اندازی شد و تا سال آینده در تمامی مناطق دیگر نیز راه اندازی می شود.
وی ابراز کرد: شهرداری و ارائه خدمات در کنار مردم معنا می دهد، اگر بتوانیم 
مشارکت و اعتماد مردم را جلب کنیم می توانیم خدمت گذار خوبی برای 

شهروندان باشیم.

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

فعالیت ۴7 غرفه بازیافت در سطح شهر قم

مخدر  مواد  با  مبارزه  هماهنگی  شورای  در 
شهرستان قم مصوب شد کمیته ای زیرنظر بهزیستی 
با هدف ساماندهی و اشتغال معتادین بهبودیافته 

تشکیل شود.
فرماندار قم گفت: این کمیته وظیفه دارد نسبت به 
اشتغال و استمراربهبودی معتادانی که تحت درمان 

قرار گرفته اند برنامه ریزی کند.
ممنوعیت فعالیت مراکز عرضه دخانیات در اطراف 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( و هسته مرکزی 
از دیگر موضوعاتی  شهرتا شعاع حدودا ۵۰۰ متر 
بودکه در این جلسه مورد بحث و بررسی قرار گرفته 
و تصمیم گیری نهایی در خصوص اجرای آن جلسه 
بعد و پس از شناسایی دقیق و کامل مراکز عرضه 

دخانیات در این مناطق موکول شد.
مطهر  حرم  اطراف  در  اولیه  بررسی های  طبق 
حضرت معصومه )س( و هسته مرکزی شهر حدود 
۱۵۰ مرکز عرضه دخانیات شناسایی شده است که 

اغلب این مراکز دارای مجوز نیستند.
ایده  از  استفاده  لزوم  بر  جلسه  این  در  فرماندار 
در  اجتماعی  کارشناسان  و  و ظرفیت متخصصان 
خصوص انجام اقدامات پیشگیرانه در مدارس تاکید 
کرد و گفت: استفاده از ظرفیت های فرهنگی و توسعه 
دانشگاهها،  مدارس،  در  مشاوره ای  مراکز  فعالیت 
مساجد و کانون های اجتماعات جوانان و نوجوانان 
میتواند نقش موثری در کاهش آسیب های اجتماعی 

و به به ویژه اعتیاد داشته باشد.

نماینده آموزش و پرورش هم در این جلسه گزارشی 
از اقدامات و فعالیت های این نهاد در جهت پیشگیری 
از به دام افتادن جوانان در این بلای خانمان سوز ارائه 
داد و گفت: در یک سال گذشته طرح توانمند سازی 
مقابله با اعتیاد، در 3۴۰ آموزشگاه اجرا شدکه ۱۲3 
هزار دانش آموز، اولیا و مربیان در این طرح آموزش 

دیدند.
آشتیانی نماینده صدا و سیما نیز در این جلسه 
گفت:این مرکز آمادگی دارد با تولید برنامه های متنوع 
صوتی و تصویری در جهت فرهنگسازی نه به اعتیاد 
و کاهش آسیب های اجتماعی گام موثری در جهت 
آشنایی جوانان و نوجوانان با این بلای خانمان سوز 

بردارد.

در شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر شهرستان قم  تصویب شد ؛

تشکیل کمیته ساماندهی و اشتغال معتادین بهبودیافته

شهری  تخلفات  رفع  و  پیشگیری  مدیرکل 
شهرداری قم از جمع آوری و نگهداری متکدیان در 
مرکز غربالگری در قم خبر داد. احمدرضا شفیعی 
با اشاره به اهمیت جمع آوری متکدیان از سطح 
شهر اظهار داشت: در این زمینه آخرین مصوبه 
شورای عالی اداری کشور در ساماندهی متکدیان 
ابلاغ شده که طبق آن دو وظیفه بر عهده شهرداری 

سطح  از  متکدیان  جمع آوری  شامل  که  است 
شهر و آماده کردن مکانی مناسب در اختیار دیگر 
ارگان هاست. وی با بیان اینکه 14 ارگان در رابطه با 
ساماندهی متکدیان پس از جمع آوری نقش دارند 
که شامل بهزیستی و دادگستری و فرمانداری و 
استانداری و غیره است، ابراز کرد: در این زمینه 
از  تا متکدیان پس  باید هماهنگی صورت گیرد 

جمع آوری دوباره رها نشوند. مدیرکل پیشگیری 
به  اشاره  با  قم  شهرداری  شهری  تخلفات  رفع  و 
همکاری دستگاه های مختلف در زمینه ساماندهی 
متکدیان تصریح کرد:  این سازمان ها و ارگان ها 
به وظایف خود عمل کنند که خوشبختانه  باید 
در قم تعامل خوبی شکل گرفته و نسبت به دیگر 

کلان شهرها وضعیت بهتری داریم.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم :

متکدیان از سطح شهر قم جمع آوری می شوند

در خبرها آمده افرادی سودجو 
با تشکیل یک باند کلاهبرداری 
این عنوان که داوری کرونا  با  و 
مبالغی  مردم  از  شده  کشف 
میلیون   4۰۰ تا   ۳۰۰ حدود 
داروی  یک  و  اند  کرده  دریافت 

تقلبی تحویل داده اند


